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Ple

ACTA de la sessió ordinària realitzada el dia 5 de juny de 2020, en aquesta casa 
consistorial.

ASSISTENTS

President
Antonio Alfonso Francés Pérez

Membres del Ple
Lorena Zamorano Gimeno
Jordi Valentí Martínez Juan

Vanesa Moltó Moncho
Alberto Belda Ripoll

Jorge Silvestre Jover
Teresa Sanjuán Oltra

María Aránzazu de Gracia Gomis
María Baca Nicolás
Raül Llopis i Palmer

Miguel Juan Reig Abad
Carolina Ortiz Pineda

Juan Enrique Ruiz Doménech
Lirio María García González

Francisco Cantó Coloma
Amalia Payá Arsís

Mario Ivorra Torregrosa
Elisa Guillem dee la Cruz

Rosa María García González
Marcos Eduardo Martínez Coloma

Cristian Santiago de Jesus
Aaron Ferrándiz Santamaría

Sandra Obiol Francés
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Pablo González Gimeno
David Andrés Abad Giner

Interventora
Nuria Aparicio Galbis

Secretària
Sonia Ferrero Cots

-------------------
En la Ciudad de Alcoy, siendo las 09:40 horas, del día 5 de junio de 2020 se reúnen de 
forma no presencial, por medio de videoconferencia a través de la aplicación Cisco Webex 
Meetins, de acuerdo con lo dispuesto en el art. 46 de la Ley 7/1985 de 2 de abril Reguladora 
de las Bases del Régimen Local, y presididos por el Alcalde-Presidente, el señor Antonio 
Francés Pérez, los señores concejales arriba mencionados, miembros del Pleno, a los 
cuales legalmente se han convocado.

De acuerdo con el art. 46.3 de la Ley 7/85, de 2 de abril, Reguladora de las Bases de 
Régimen Local, los miembros del Pleno de la Corporación se encuentran en territorio 
español.

Abierto el acto, se  se procede al examen de los asuntos contenidos en el orden del día, 
adoptándose los acuerdos siguientes:

1. 8424/2020 SECRETARIA GENERAL 
APROVAR, SI ESCAU, L’ESBORRANY DE L’ACTA DE LA SESSIÓ DE 11-05-2020 
(EXTRAORDINÀRIA I URGENT).
Se da cuenta del borrador del acta de la sesión realizada por el Pleno el 11-05-2020 
(extraordinaria y urgente).

El Ayuntamiento Pleno, por unanimidad de los señores asistentes, con los votos a favor de 
los concejales de los grupos municipales SOCIALISTA (12), PARTIDO POPULAR (4), 
COMPROMÍS ALCOI (2), CIUDADANOS (2), PODEM (2), GUANYAR ALCOI (2) y VOX (1), 
adopta el siguiente acuerdo:

Único: Aprobar el acta de la sesión del Pleno celebrada con fecha 11-05-2020 
(extraordinaria y urgente).

2. 8424/2020 SECRETARIA GENERAL 
PROTOCOL, CORRESPONDÈNCIA I DISPOSICIONS OFICIALS

Sr. Alcalde: En protocol, vull lamentar la pèrdua de Paco Bustos Gómez, regidor socialista 
d’aquesta Corporació entre els anys 1985 i 1999. Des de les regidories que va ocupar es 
van posar en marxa importants projectes en l’àmbit de la joventut i els esports. Molts dels 
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quals seguixen plenament vigents en l’actualitat. Traslladem les condolences a la seua 
família i amics.

Quant a correspondència. Ens han arribat diverses respostes a algunes de les qüestions 
plantejades a aquest plenari en els últims mesos.

Una fa referència a la moció conjunta que es va presentar entre el Partit Socialista, Partit 
Popular, Compromís, Ciudadanos, Podem i Guanyar Alcoi sobre la LGTBifòbia en l’esport, la 
qual se li donava trasllat a, entre d’altres, la Conselleria d’Educació i Esports, de la qual hem 
tingut la resposta següent:

Amb data 12 de maig de 2020 ha tingut entrada en aquesta Direcció General de l’Esport la 
moció del Ple del seu Ajuntament per la qual, entre altres coses, sol·licita a la Conselleria 
d’Educació, Cultura i Esport que establisca un Protocol per al correcte tractament de les 
persones trans a l’hora d’inscriure’s en una disciplina esportiva masculina o femenina, 
respectant la seua identitat de gènere. 

Mitjançant el present escrit confirmem la recepció de la seua proposta i l’informem el 
següent:

Amb ocasió d’una consulta presentada davant aquest òrgan pels pares d’un menor que 
plantejaven a una federació esportiva el canvi de nom del seu fill, per la Direcció General de 
l’Agència Valenciana d’Igualtat en la Diversitat i en resposta a la sol·licitud de col·laboració 
d’aquesta Direcció General, es va emetre informe sobre el dret a la identitat de gènere 
reconegut per la normativa valenciana vigent i la seua concreció en l’àmbit esportiu ―pel 
seu interés i claredat, se’ls dóna trasllat d’aquest document que constarà en l’acta d’aquest 
plenari de hui―.

Respecte de la seua proposta concreta d’implantar un protocol per al correcte tractament de 
les persones trans a l’hora d’inscriure’s en una disciplina esportiva, se l’informa que la 
competència per a emetre llicències esportives correspon a les federacions esportives de les 
respectives modalitats a les quals se’ls traslladarà la proposta que indiquen i es valorarà 
amb elles l’elaboració del protocol que proposen.

I, finalment, sobre la petició que inclou la moció de demanar més visibilitat a les dones en 
l’esport, se li adjunta també un document on es resumeixen les mesures adoptades per 
aquesta Direcció General de l’Esport que manifesta el compromís d’aquest òrgan amb el 
foment de la igualtat de gènere en l’esport i l’eliminació d’estereotips i desigualtats, així com 
la necessitat de visibilitzar l’esport femení ―document que també constarà en l’acta del 
plenari de hui―. 

(Se transcriben los documentos mencionados:
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)

I també hem rebut resposta de la... proposta també, en este cas acordada per tots els grups 
polítics en el plenari de 4 de maig, mitjançant la qual se li demanava a la Conselleria de 
Sanitat informació detallada de l’impacte de la COVID-19 a la nostra ciutat i, especialment, a 
la residència DomusVi d’Alcoi. Era un total de catorze dades que se li demanaven a la 
Conselleria, i que se’ns ha traslladat la resposta. Així, en les dades aportades:

 Quant al núm. de total de contagis per Covid-19 diagnosticats a la ciutat d’Alcoi des 
del 8 de març fins a la data. Resposta, s’informa que hi ha hagut 248 casos de PCR 
positiva.

 El núm. total de casos hospitalitzats per Covid-19 des del 8 de març fins a la data de 
l’informe: 169.

 Núm. total de casos ingressats en llits de crítics: 20.

 Núm. total de morts a la ciutat d’Alcoi per Covid-19: 81.

 Núm. total de morts amb simptomatologia compatible amb Covid-19 (no confirmats) a 
Alcoi des del 8 de març fins a la data: a efectes de vigilància epidemiològica tan sols 
s’arreplega informació d’aquells morts no confirmats en els brots. A Alcoi s’han 
comptabilitzat 14 casos no confirmats a la Residència «DomusVi».

 Núm. total de pacients recuperats: 148 dels 248 confirmats.

 Núm. de proves diagnòstiques (PCR) realitzades en el departament de salut: 2.592 
proves.

 Núm. total de morts en el geriàtric DomusVi des del dia 8 de març de 2020 fins a la 
data: 73.

 Núm. total de pèrdues de vides confirmades al geriàtric DomusVi des del 8 de març 
de 2020 fins a la data: 49.

 Núm. total de persones que han perdut la vida amb simptomatologia compatible amb 
Covid-19 (no confirmades) en el geriàtric DomusVi des del 8 de març: 14.

 Núm. total de treballadors del departament de salut confirmats com a positiu per 
Covid-19: 132.

 Núm. total de treballadors del departament de salut que han causat baixa per 
quarantena preventiva per Covid-19: no es disposa d’aquesta dada.

 Recursos de reforç enviats al geriàtric DomusVi d’Alcoi, amb detall de la data 
d’incorporació i cessament de l’activitat en el centre: la Residència DomusVi d’Alcoi 
ha estat atesa en l'àmbit sanitari per la Unitat d’Hospitalització domiciliaria del 
Departament amb el suport del Tècnic Superior de Seguretat en el Treball, el Tècnic 
d’Higiene, i el coordinador del Servei de Prevenció de Riscos Laborals i per un 
especialista en Medicina Preventiva de l’Hospital Verge dels Lliris. El dimarts 17 de 
març es va autoritzar la contractació d’1 metge, 11 infermers i 16 TCAES, que 
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actualment continuen a la residència. L’equip directiu del departament i la Comissió 
de control de centres residencials han fet un seguiment diari i permanent d’aquesta 
residència.

 I núm. total de treballadors del geriàtric DomusVi d’Alcoi confirmats com a positius: 
30 confirmats per PCR i 11 per test serològic.

Següent punt... També totes estes dades constaran, evidentment, en l’acta del plenari de 
hui.

3. 3261/2020 INTERVENCIÓ 
DONAR COMPTE DE LA REMISSIÒ DEL PRESSUPOST MUNICIPAL PER A L’EXERCICI 
2020 AL MINISTERI D’HISENDA I ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES.

El artículo 15.2 de la Orden HAP/2015/2012, de 1 de octubre, por la que se 
desarrollan las obligaciones de suministro de información previstas en la Ley Orgánica 
2/2012, de 27 de abril, de Estabilidad Presupuestaria y Sostenibilidad Financiera, regula las 
obligaciones de carácter anual que deben ser remitidas a través de esta Intervención al 
Ministerio de Hacienda y Administraciones Públicas con anterioridad al 31 de enero de cada 
año.

La información a remitir se efectúa a través de la plataforma informática del propio 
Ministerio y mediante firma electrónica a través de modelos normalizados habilitados al 
efecto. En la plataforma consta fecha límite máxima para su remisión en 20 de marzo de 
2020. Con anterioridad a dicha fecha se remitió el Presupuesto Municipal prorrogado para 
2020.

Dicho suministro de información correspondiente al Presupuesto Municipal  para el 
ejercicio 2020, ha sido efectuado por la Intervención Municipal  dentro del plazo establecido.

Por todo lo expuesto, la Concejalía de Hacienda da cuenta al Pleno de la Corporación 
de la remisión realizada que presenta el siguiente resumen:

1.- Datos presupuestarios, Estados Iniciales e información complementaria de cada 
Entidad:

- Resumen clasificación económica.
- Desglose de ingresos corrientes.
- Desglose de ingresos y capital financiero.
- Desglose de gastos corrientes.
- Desglose de gastos de capital y financieros.
- Clasificación por programas.
- Desglose de transferencias.
- Dotación de Plantillas y retribuciones.
- Deuda viva y previsión de vencimiento de deuda.
- Perfil de vencimiento de la deuda en los próximos 10 años.
- Inversiones reales.
- Beneficios Fiscales y su impacto en la Recaudación.
- Ajustes informe de evaluación para relacionar Ingresos/Gastos con 

normar SEC.
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2.- Ajustes por transferencias entre Entidades.
3.-. Informe de Evaluación grupo Administraciones Públicas:

- Datos generales del Informe de Evaluación.
- Resumen análisis Estabilidad Presupuestaria.
- Validación datos informe/levantar validación.
- Resumen análisis estabilidad Financiera.

El Pleno de la Corporación queda enterado.

4. 9447/2020 INTERVENCIÓ 
DONAR COMPTE DE L’EXECUCIÓ TRIMESTRAL DEL PRESSUPOST MUNICIPAL, 
PRIMER TRIMESTRE DE 2020. 

El artículo 16 de la Orden HAP/2015/2012, de 1 de octubre, por la que se desarrollan 
las obligaciones de suministro de información previstas en la Ley Orgánica 2/2012, de 27 de 
abril, de Estabilidad Presupuestaria y Sostenibilidad Financiera, cuya entrada en vigor (la del 
citado artículo) se produjo el 1 de enero de 2013, regula las obligaciones de carácter 
trimestral que deben ser remitidas a través de esta Intervención al Ministerio de Hacienda y 
Administraciones Públicas antes del último día del mes siguiente a la finalización de cada 
trimestre.

La información a remitir se efectúa a través de la plataforma informática del propio 
Ministerio y mediante firma electrónica a través de modelos normalizados habilitados al 
efecto. 

Dicho suministro de información correspondiente al primer trimestre de 2020, ha sido 
efectuada por la Intervención municipal, dentro del plazo establecido por la oficina virtual del 
Ministerio de Hacienda y Administraciones Públicas.

Por todo lo expuesto, la Concejalía de Hacienda da cuenta de la remisión realizada 
que presenta el siguiente resumen:

1) Datos presupuestarios, referentes a gastos e ingresos corrientes y de capital 

actualizados.

2) Remanente de tesorería

3) Calendario, presupuesto de tesorería.

4) Dotación de plantillas y retribuciones

5) Deuda viva y previsión de vencimientos de deuda.

6) Perfil de vencimiento de la deuda en los próximos 10 años.

7) Pasivos contingentes

8) Beneficios fiscales y su impacto en recaudación.
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9) Ajustes practicados en el informe de evaluación para relacionar ingresos/gastos 

con normas SEC (sistema europeo de cuentas) y resumen del análisis de 

estabilidad presupuestaria.

10) Detalle de las inversiones financieramente sostenibles (DA 6 LO 2/2012 y DA 16ª 

TRLRHL).

11)Intereses y rendimientos devengados en el ejercicio (gastos).

12) Flujos internos.

13) Movimientos de la cuenta 413 “acreedores por operaciones pendientes de aplicar 

a presupuesto”.

14) Informe actualizado evaluación-resultado presupuestario.

15) Movimientos de la cuenta “Acreedores por devolución de ingresos indebidos”.

16) Intereses y rendimientos devengados (ingresos).

17) Gastos derivados de la gestión del COVID-19.

18) Detalle de gastos finalistas financiados con fondos de otras administraciones.

19) Informe actualizado de evaluación de datos generales.

20) Informe del nivel de deuda viva al final del periodo actualizado.

El Pleno de la Corporación queda enterado.

5. 9198/2020 PRESSUPOSTOS I COMPTABILITAT 
DONAR COMPTE DE LES OBLIGACIONS PREVISTES EN LA LLEI 25/2013 DE 
27 DE DESEMBRE DE LA FACTURA ELECTRÒNICA I CREACIÓ DEL REGISTRE 
COMPTABLE DE FACTURAS DEL SECTOR PÚBLIC, PRIMER TRIMESTRE DE 
2020.

La Ley 25/2013, de 27 de julio, de impulso de la factura electrónica y creación del registro 
contable de facturas en el Sector Público y que en su artículo 10 establece: 

Actuaciones del órgano competente en materia de contabilidad.

Los órganos o unidades administrativas que tengan atribuida la función de contabilidad en 
las Administraciones Públicas:

1.- Efectuarán requerimientos periódicos de actuación respecto de las facturas pendientes 
de reconocimiento de obligación, que serán dirigidos a los órganos competentes.

2.- Elaborarán un informe trimestral con la relación de las facturas con respecto a los cuales 
hayan transcurrido más de tres meses desde que fueron anotadas y no se haya efectuado el 
reconocimiento de la obligación por los órganos competentes. Este informe será remitido 
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dentro de los quince días siguientes a cada trimestre natural del año al órgano de control 
interno.

En base a lo anteriormente expuesto  se ha solicitado a las unidades presupuestarias la 
justificación de la falta de tramitación de los reconocimientos de la obligación de las facturas 
que han transcurrido más de un mes desde su anotación en el registro de facturas, meses 
de enero, febrero y marzo de  2020.

Por todo ello, la Concejalía de Hacienda da cuenta al Ayuntamiento Pleno  del informe del 
primer trimestre de 2020 de las facturas que han transcurrido más de tres meses desde su 
anotación en el registro de facturas y no se ha tramitado el correspondiente reconocimiento 
de la obligación, con el siguiente detalle:

Ejercicio: 2020 Trimestre: Primero

Facturas o documentos justificativos que al final del trimestre, hayan transcurrido 
más de 

tres meses desde su anotación en el registro de facturas y no se hayan tramitado los
correspondientes expedientes de reconocimiento de la obligación

Pendiente de 
reconocimiento

obligación

Facturas o documentos justificativos que al 
final del trimestre, hayan transcurrido más 

de 
tres meses desde su anotación en el 

registro de facturas y no se hayan 
tramitado los

correspondientes expedientes de 
reconocimiento de la obligación

Periodo medio
operaciones
pendientes

reconocimiento
(PMOPR) Número Importe

 total

Gastos corrientes en Bienes y Servicios 0,00 0 0,00
Inversiones reales 100,27 2 12.530,76
Sin desagregar 434,00 1 243.107,27
TOTAL 417,64 3 255.638,03

El Pleno de la Corporación queda enterado.

6. 11415/2020 PRESSUPOSTOS I COMPTABILITAT 
RECONEIXEMENT EXTRAJUDICIAL DE CRÈDITS, EXP.: 2020/05.
De conformidad con lo dispuesto en el Art. 60.2 del RD. 500/1990, de 20 de abril, se 
propone el reconocimiento de créditos como consecuencia de la realización de gastos que 
se derivan de ejercicios anteriores. Dicha imputación no causa perjuicio ni limitación alguna 
para la realización de las atenciones del ejercicio 2020, con lo cual no es necesaria la 
tramitación de expediente de modificación de crédito según indica la Base 22 de Ejecución 
del Presupuesto. La propuesta pretende dar cumplimiento al principio de anualidad 
presupuestaria, y el principio de devengo establecido en la Orden HAP/1781/2013, de 20 de 
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septiembre por la que se aprueba la instrucción del modelo normal de contabilidad local,  
teniendo en cuenta que existe consignación presupuestaria en el Presupuesto Municipal 
prorrogado para  2020. 

Considerando lo establecido en el Decreto de la Acaldía n.º 1229/2020, de 27-03-2020, de 
Medidas extraordinarios a aplicar por la situación actual generada por el COVID-19, punto 
resolutivo Cuarto, establece: “Cuando se decida finalizar un procedimiento, será necesario 
acordar motivadamente la continuación del mismo, motivación que deberá estar fundada en 
alguno de los supuestos que contempla en el punto 4 de la Disposición Adicional Tercera del 
Real Decreto 463/2020, de 14 de marzo, modificado por el Real Decreto 465/2020, es decir 
con situaciones estrechamente vinculadas a los hechos justificativos del estado de alarma, o 
que sean indispensables para la protección del interés general o para el funcionamiento 
básico de los servicios”.

Considenado esta Concejalía de Hacienda que habiéndose prestado los servicios, resulta 
necesario la tramitación de la aprobación de los gastos, con el fin de tramitar sus pagos, ya 
que de lo contrario se produciría un enriquecimiento injusto para la administración, además 
estos gastos son indispensables para la protección del interés general  y el funcionamiento 
básico de los servicios, y así se ha determinado en el informe del concejal anexo a la factura 
sobre necesidad del contrato.

Visto el dictamen favorable de la Comisión Informativa de Gobernación y Régimen Interno, 
el Pleno de la Corporación, por mayoría, con los votos a favor de los concejales del grupo 
municipal SOCIALISTA (12) y la abstención de los concejales de los grupos municipales 
PARTIDO POPULAR (4), COMPROMÍS ALCOI (2) CIUDADANOS (2), PODEM (2), 
GUANYAR ALCOI (2) y VOX (1), adopta el siguiente acuerdo. 

Reconocer los créditos que se señalan en las siguientes relaciones, con imputación a las 
partidas presupuestarias correspondientes:

- Relación Q/2020/10004, por un importe total de 33.751,42 €, que empieza 
con la operación ADO nº 920200002991, Tercero: INVERSIONES NARÓN 
2003, S.L., Importe:  71,01 €  y termina con la operación ADO  nº 
920200005096, Tercero: UNIÓN FENOSA GAS COMERCIALIZADORA, 
S.A., importe: 1.581,30 €.

7. 11475/2020 PRESSUPOSTOS I COMPTABILITAT 
MODIFICACIÓ DE CRÈDIT AL PRESSUPOST MUNICIPAL DE 2020 PER CRÈDITS 
EXTRAORDINARIS, EXP.: 1.05.2020/031.
Se propone la incoación de un expediente de modificación presupuestaria. Se considera que 
debe ser inmediata la disponibilidad de los créditos en razón del excepcional interés general 
en la realización de los gastos. Se manifiesta que los créditos que se minoran no van a ser 
utilizados en lo que resta de ejercicio.

Al respecto se manifiesta:
 El gasto es específico y determinado.
 No puede demorarse a ejercicios posteriores.
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 No existe crédito dotado en el ejercicio en curso para tales gastos.

El gasto se financia con:
 Bajas de otras partidas.

Visto lo dispuesto en los artículos 177 R.D.Leg. 2/04 y 35-38 RD 500/90 y en la base 11 de 
ejecución del presupuesto.

Visto el dictamen favorable de la Comisión Informativa de Gobernación y Régimen Interno, 
el Pleno de la Corporación, por mayoría, con los votos a favor de los concejales del grupo 
municipal SOCIALISTA (12), los votos en contra de los concejales del grupo municipal 
COMPROMÍS ALCOI (2) y la abstención de los concejales de los grupos municipales 
PARTIDO POPULAR (4), CIUDADANOS (2), PODEM (2), GUANYAR ALCOI (2) y VOX (1), 
adopta los siguientes acuerdos. 

Primero.- Aprobar el expediente de modificaciones de crédito al Presupuesto Municipal de 
2020 por créditos extraordinarios nº  1.05.2020/031 que se financiarán con  bajas de otras 
partidas, con el siguiente detalle:

Aplicación Descripción Proyecto Importe

01337 43103 48900 SUBV.CAMARA COMERCIO PROYECTO COMPETITIVIDAD 50.000,00

Total crédito extraordinario 50.000,00

01337 43104 22604 ACTIV.DESARROLLO PAC -50.000,00

Total financiación con bajas -50.000,00

02021 92000 62500 MOBILIARIO DEPENDENCIAS MUNICIPALES 2020 4 U21 1 1.450,00

Total crédito extraordinario 1.450,00

01231 01130 31000 INT.CAIXABANK INV.PTMO 2019 -1.450,00

Total financiación con bajas -1.450,00

13051 23103 48100 SUBV.ACTIV.ASOCIACION ASPERGEN 5.000,00

Total crédito extraordinario 5.000,00

01231 01130 31000 INT.CAIXABANK INV.PTMO 2019 -5.000,00

Total financiación con bajas -5.000,00

Segundo.- Esta aprobación está sujeta a los mismos trámites y requisitos que los 
presupuestos. En su tramitación se aplicarán las normas sobre información, reclamaciones y 
publicidad  aplicables a la aprobación de los presupuestos.
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Sr. Ivorra: Moltes gràcies, senyor alcalde.
No podem donar suport a esta modificació de crèdit. Entenem la resta de les que ens 
plantegen, però, hi ha un punt que no podem deixar córrer. 
En l’actual situació que estem vivint en el comerç, una situació complicada i dura per a 
molts, no podem permetre que es retiren de la partida del Pla d’Acció Comercial 50.000 
euros i es destinen per a la Cambra de Comerç. Com ja parlàrem amb la regidora, Sra. 
Moltó, si en comptes de fer els cursets de formació que estaven fent-se a la Cambra, els fem 
a l’Àgora, que era el lloc on s’havien estat fent, estalviaríem eixos diners i podríem ajudar al 
comerç i als autònoms que ho necessiten. 
Per este motiu, no podem donar suport a la modificació de crèdit. Gràcies. 

Sr. Alcalde: Per part de la regidora de Comerç, vol afegir o aclarir alguna qüestió?

Sra. Moltó: Sí, bé, es tracta d’una modificació per poder continuar portant endavant el 
programa de competitivitat que estan realitzant diversos comerciants de la ciutat. 
Esta modificació, de fet, es va tractar amb tots els grups polítics per vore la conveniència de 
la seua continuïtat. Tots vam estar d’acord d’incloure les entitats comercials, que són les que 
decidixen dintre de la taula del Pla d’Acció Comercial, on es destinen aquests recursos. I a 
més, precisament una de les qüestions que reivindicàvem és que, atesa la situació, 
precisament en estos moments més que mai, és quan necessiten aquest suport per saber 
quines són les mesures i les ferramentes que poden prendre per, precisament, enfrontar tota 
aquesta crisi. Per tant, per això s’ha portat a la comissió, i ara a aquest plenari.

Sr. Alcalde: Molt bé. Es manté la votació per part de la resta de grups?

Sra. Secretaria: Perdón, en las notas que yo tengo me indica… a ver, la votación del 
dictamen que ha leído la interventora, no está la votación de Ciudadanos, no? 

Sra. Interventora: No, no está, no està.

Sra. Secretaria: Ciudadanos entonces…

Sr. Alcalde: Pot accedir a la comissió informativa.

Sra. Secretaria: Hubo problemas en la comisión y no consta, por lo tanto si manifestara…

Sr. Alcalde: Ara manifesta el vot.

Sra. Rosa García: Sí, efectivamente hubo problemas con… y no pude entrar, pero nuestro 
voto es abstención.

Sra. Secretaria: Vale, gracias.

Sra. Interventora: Entonces, los puntos el 6 y el 7, no?

Sra. Secretaria: Estamos en el punto 7 ahora.

Sra. Interventora: Sí, pero el 6 tampoco constaba.

Sr. Alcalde: Pasaba igual, sí.

Sra. Interventora: Pasaba lo mismo.
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Sr. Alcalde: El punt 6, que havíem votat ja…

Sra. Rosa García: Fue toda la comisión. Cuantos puntos son de esa comisión?

Sr. Alcalde: 6 i 7. Bé, ja vindrà el 8, però de moment...

Sra. Rosa García: Ah, bueno, si es de uno en uno, abstención el 7 también.

Sr. Alcalde: Aleshores, abstenció en el 6 i en el 7, correcte?

Sra. Secretaria: Sí.

8. 11498/2020 PRESSUPOSTOS I COMPTABILITAT 
MODIFICACIÓ DE CRÈDIT AL PRESSUPOST MUNICIPAL DE 2020 PER SUPLEMENTS, 
EXP.: 2.06.2020/032
Se propone la incoación de un expediente de modificación presupuestaria. Se considera que 
debe ser inmediata la disponibilidad de los créditos en razón del excepcional interés general 
en la realización de los. Se indica que los créditos de las aplicaciones presupuestarias que 
se pretenden minorar es reducible y no van a ser utilizados en lo que resta de ejercicio.

Al respecto se manifiesta:

 El gasto es específico y determinado.
 No puede demorarse a ejercicios posteriores.
 El crédito no comprometido en las partidas correspondientes es insuficiente para 

hacer frente al gasto.

El gasto se financia con:

 Bajas de otras partidas no comprometidas.

Visto lo dispuesto en los artículos 177 R.D.Leg. 2/04 y 35-38 RD 500/90 y en la base 11 de 
ejecución del presupuesto.

Visto el dictamen favorable de la Comisión Informativa de Gobernación y Régimen Interno, 
el Pleno de la Corporación, por mayoría, con los votos a favor de los concejales del grupo 
municipal SOCIALISTA (12) y la abstención de los concejales de los grupos municipales 
PARTIDO POPULAR (4), COMPROMÍS ALCOI (2) CIUDADANOS (2), PODEM (2), 
GUANYAR ALCOI (2) y VOX (1), adopta los siguientes acuerdos. 

Primero.- Aprobar el expediente de modificación de crédito al Presupuesto Municipal  de 
2020 por suplementos nº 2.06.2020/032, que se financiará con bajas de otras partidas, con 
el siguiente detalle:

Aplicación Descripción Proyecto Importe

01131 92000 48900 CUOTAS FVMP-FEMP 2.250,00
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Aplicación Descripción Proyecto Importe

Total suplementos de crédito 2.250,00

01231 01130 31000 INT.CAIXABANK INV.PTMO 2019 -2.250,00

Total financiación con bajas -2.250,00

05035 46310 62700 INVERS."SMART CITY EDUSI OE 2.3.3" 2020 2 U64 2 41.160,38

Total suplementos de crédito 41.160,38

06532 49100 62700 INVERSIONES ADMON.ELECTRONICA 2017 2 U32 4 -2.275,36

06532 49100 62700 INVERSIONES ADMON.ELECTRONICA 2016 2 U32 4 -38.885,02

Total financiación con bajas -41.160,38

08311 92000 21200 MANT.ORD.C.CONSISTOR./EDIF. 4.779,50

Total suplementos de crédito 4.779,50

04546 33370 22609 SERVICIOS DIVERSOS C.A.D.A. -4.779,50

Total financiación con bajas -4.779,50

10148 34201 62200 CUBRIMIENTO PISTA EXTERIOR FCO.LAPORTA 2020 2 U48 6 2.139,12

Total suplementos de crédito 2.139,12

10148 34208 62200 MEJORA POLIDEPORTIVO FCO.LAPORTA 2018 2 U48 5 -2.139,12

Total financiación con bajas -2.139,12

Segundo.- Esta aprobación está sujeta a los mismos trámites y requisitos que los 
presupuestos. En su tramitación se aplicarán las normas sobre información, reclamaciones y 
publicidad  aplicables a la aprobación de los presupuestos. 

Sr. Alcalde: Es manté; i el vot de Ciudadanos?

Sra. Rosa García: Abstención.

Sr. Alcalde: Abstenció de Ciudadanos.

9. 11974/2020 INNOVACIÓ I NOVES TECNOLOGIES 
MODIFICACIÓ FESTES LOCALS 2020, PER COVID-19
El Ayuntamiento de Alcoy ante la crisis sanitaria provocada por el covid-19 acordó 
posponer las fiestas de Moros y Cristianos 2020 previstas para los días 25, 26 y 27 
de abril, anulando los dos días festivos locales 25 y 27 de abril. Posteriormente el 
pasado 14 de mayo se comunicó la decisión de no celebrar nuestras fiestas 
patronales en honor a San Jorge en el 2020. 

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Documento firmado electrónicamente (RD 1671/2009). La autenticidad de este documento puede ser comprobada mediante el 
CSV: 13067227714460117742 en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web 
http://www.alcoi.org

Ante esta situación sobrevenida como consecuencia de la crisis sanitaria 
corresponde al pleno del Ayuntamiento de Alcoy, previa consulta al Consejo 
Económico y Social, aprobar unas nuevas fechas para los 2 festivos locales.

En virtud de lo anterior, el Consejo Económico y Social, en su reunión de 28 de 
mayo de 2020, por unanimidad de los asistentes dictaminó establecer como  festivos 
locales para el presente año 2020, los días  30 de octubre, viernes, y 7 de diciembre, 
lunes, de 2020. 

Visto el dictamen favorable de la Comisión Informativa de Gobernación y Régimen Interno, 
el Pleno de la Corporación, por mayoría, con los votos a favor de los concejales de los 
grupos políticos SOCIALISTA (12), COMPROMÍS ALCOI (2), CIUDADANOS (2), PODEM 
(2), GUANYAR ALCOI (2) y VOX (1), y la abstención de los concejales del grupo municipal 
PARTIDO POPULAR (4), adopta el siguiente acuerdo:

Establecer como  festivos locales para el presente año 2020, los días  30 de octubre, 
viernes, y 7 de diciembre, lunes, de 2020. 

Sra. Rosa Garcia: Sí, yo que no voté. Nuestro voto es a favor.

Sr. Ruiz: Gràcies, senyor alcalde. No, simplement volia explicar per què mantenim 
l’abstenció.
Nosaltres, òbviament, no estem en contra de la proposta dels festius locals, però en l’última 
reunió del Consell Econòmic i Social, on es va plantejar la proposta, faltaven entitats 
comercials i, per tant, en no haver-les escoltades, doncs pensem que el més prudent, tot i 
que no estem en contra d’eixes dates plantejades, doncs mantindre l’abstenció.

Sr. Alcalde: Molt bé.

10. 5178/2020 CONTRACTACIÓ 
PRÒRROGA DEL CONTRACTE DE CONCESSIÓ DE LA GESTIÓ INDIRECTA DEL 
SERVEI PÚBLIC D’ABASTIMENT D’AIGUA POTABLE A DOMICILI, DINS EL TERME 
MUNICIPAL D’ALCOI. C.445
Dada cuenta del expediente de referencia.

Resultando que con fecha 20-7-2000 se formalizó el contrato de CONCESIÓN DE LA 
GESTIÓN INDIRECTA DEL SERVICIO PÚBLICO DE ABASTECIMIENTO DE AGUA 
POTABLE A DOMICILIO, DENTRO DEL TÉRMINO MUNICIPAL DE ALCOY. C.445 con la 
mercantil   SERAGUA, S.A., con CIF A-26019992, por una duración de 20 años, por lo que 
la vigencia del contrato es hasta el 20 de julio de 2020.

Visto el informe jurídico del T.S.A del Departamento de Contratación, del tenor siguiente:

“El contrato para la CONCESIÓN DE LA GESTIÓN INDIRECTA DEL SERVICIO PÚBLICO 
DE ABASTECIMIENTO DE AGUA POTABLE A DOMICILIO, DENTRO DEL TÉRMINO 
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MUNICIPAL DE ALCOY. C.445 fue adjudicado mediante sesión extraordinaria del 
Ayuntamiento Pleno efectuada el 19-7-2000 y formalizado el 20-7-2000, a favor de la 
mercantil SERAGUA, S.A., con CIF A-26019992, por una duración de 20 años, por lo que la 
vigencia del contrato es hasta el 20 de julio de 2020.

La cláusula CUARTA del contrato establece que: “la concesión se otorgará por un plazo de 
20 años, contados a partir de la fecha en que se formalice el contrato. Finalizado el plazo 
inicial de duración del contrato de concesión, el mismo, previo acuerdo expreso de las 
partes, podrá prorrogarse por períodos de un año hasta el máximo legal.

Mediante acuerdo de Pleno de 29 de noviembre de 2002, se aceptó el cambio de 
denominación social de la entidad “SERAGUA, S.A.” por el de “AQUALIA GESTIÓN 
INTEGRAL DEL AGUA, S.A.” 

El Pleno del Ayuntamiento, en sesión ordinaria celebrada el 4 de mayo de 2020 adoptó, 
entre otros, el  acuerdo de cambio de denominación social de la entidad “AQUALIA 
GESTIÓN INTEGRAL DEL AGUA, S.A”, por el de “FCC AQULIA, S.A.”

El máximo legal se debe entender de 50 años (compresivo tanto del periodo de vigencia 
inicial más las prórrogas que se pudiesen producir) por aplicación del artículo 158 de la Ley 
53/1999, de 28 de diciembre reguladora de la ley de Contratos de las Administraciones 
Públicas. Ley aplicable por fecha de adjudicación del contrato (19 de julio de 2000) y por el 
juego de la Disposición Transitoria Primera de la vigente Ley de Contratos del Sector 
Público.

Consta en el expediente informe favorable a la prórroga del contrato emitido por el Técnico 
de Administración General de Inspección General de Servicios, departamento responsable 
del contrato, de fecha 28/02/2020 y escrito de  fecha 25 de febrero de 2020 de la mercantil 
adjudicataria en la actualidad con la denominación FCC Aqualia, S.A, en el que manifiesta la 
voluntad de la prórroga, 

Considerando que la competencia para la tramitación de este expediente de prórroga  al 
Pleno, a tenor de lo dispuesto al artículo 22,n), en relación con el artículo 88 del texto de  la 
Ley 7/1985, de 2 de abril, reguladora de las Bases de Régimen Local vigente en el momento 
de la tramitación del expediente.

A la vista de lo que antecede el T.S.A de Contratación, vista la voluntad del contratista 
adjudicatario y la conformidad del  servicio, el que suscribe considera que puede accederse 
a autorizar la prórroga, por un año, del contrato de CONCESIÓN DE LA GESTIÓN 
INDIRECTA DEL SERVICIO PÚBLICO DE ABASTECIMIENTO DE AGUA POTABLE A 
DOMICILIO, DENTRO DEL TÉRMINO MUNICIPAL DE ALCOY. C.445 a la mercantil “FCC 
AQUALIA, S.A.” con CIF A-26019992 con las mismas condiciones contractuales y con 
efectos desde el 20 de julio de 2020 hasta el 19 de julio de 2021.”

Visto el informe emitido por el Técnico de Administración General de Inspección General de 
Servicios, departamento responsable del contrato, de fecha 28/02/2020.
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Visto el escrito de fecha 25 de febrero de 2020 de la mercantil adjudicataria en la actualidad 
con la denominación FCC Aqualia, S.A, en el que manifiesta la voluntad de la prórroga.

Considerando que la competencia para la tramitación de este expediente de prórroga  al 
Pleno, a tenor de lo dispuesto al artículo 22. n), en relación con el artículo 88 del texto de  la 
Ley 7/1985, de 2 de abril, reguladora de las Bases de Régimen Local vigente en el momento 
de la tramitación del expediente.

Visto el dictamen favorable de la Comisión Informativa de Patrimonio, Obras y Servicios, el 
Pleno de la Corporación, por mayoría, con los votos a favor de los concejales de los grupos 
municipales SOCIALISTA (12) y CIUDADANOS (2), el voto en contra de los concejales de 
los grupos políticos PARTIDO POPULAR (4), COMPROMÍS ALCOI (2), GUANYAR ALCOI 
(2) y VOX (1) y la abstención de los concejales de los grupos municipales PODEM (2), 
adopta los siguientes acuerdos. 

Primero.- Autorizar la prórroga por el periodo de 1 año del contrato CONCESIÓN DE 
LA GESTIÓN INDIRECTA DEL SERVICIO PÚBLICO DE ABASTECIMIENTO DE AGUA 
POTABLE A DOMICILIO, DENTRO DEL TÉRMINO MUNICIPAL DE ALCOY. C.445, a la 
mercantil FCC AQUALIA, S.A., con CIF nº A26.019.992, con las mismas condiciones 
contractuales y con efectos desde el 20 de julio de 2020 hasta el 19 de julio de 2021.

Segundo.- Notificar el presente acuerdo al interesado y a los departamentos de 
Contratación y Obras y Servicios.

Sr. Abad: Hola buenos días a todos, concejales, señor alcalde, espectadores del Pleno por 
la web.
Solamente quiero cambiar el voto, y posicionarnos en contra de la prórroga del agua, de la 
gestión del agua potable. Ya está, nada más. Gracias.

Sr. González: Sí, bon dia a totes les persones assistents de forma física al saló de Plens i 
de forma virtual, com nosaltres, i també als que ens veuen des de casa.
Per a tractar este assumpte de forma seriosa, creiem que primerament s’ha de recordar que 
s’ha fet fins ara per evitar que arribàrem a este moment amb estes condicions.
Perquè en este assumpte s’ha de vore no tant la feina feta per l’empresa, sinó la gestió, la 
falta de gestió del govern de Toni Francés en este assumpte.
L’any 2000 es va signar el contracte. El plec de condicions establia que s’havia de crear una 
comissió de seguiment i control de serveis. Esta comissió es va crear, es va convocar durant 
poc més d’un parell d’anys i després ja no. Quan últimament hem demanat que es 
convocara, se’ns ha denegat dient «no, és que el que volen saber ja ho podíem preguntar en 
les comissions informatives». És que no hi havia comissions informatives l’any 2000 quan es 
va crear la comissió de seguiment? 
Enguany, s’acaba el contracte, han passat vint anys, i ens sembla una raó important per a 
fer el seguiment i control a l’empresa i analitzar com han sigut estos vint anys. Fer un estudi 
a fons, però no se’ns ha convocat tampoc a eixa comissió. Gens d'interés a gestionar per 
part d’este govern. Se’ns dirà que l’empresa ja presenta els seus informes anuals i amb això 
ja hem de tenir prou. Però ho torne a repetir: és que l’empresa no presentava els seus 
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informes anuals quan es convocava la comissió de seguiment? Ara no es convoca. Este 
govern no té gens d'interés en esta gestió.
Quan Compromís va fer un prec demanant-ho també l’any passat, des del govern es va dir 
que es tractaria de forma participada amb polítics i ciutadania, però ací estem. A mi no 
m’han cridat. Cap gestió per part del govern.
Des de 2017..., no, 2017 no, en 2017 hem estat demanant..., vam presentar un prec per a la 
creació d’una mesa per a la redacció dels estatus de l’empresa municipal d’Alcoi. El prec es 
va aprovar en aquell moment. Des del 2017 gens d'interés a començar esta gestió que 
podria haver-se avançat ja. 
En 2017 també, Compromís va presentar un prec per demanar-li a la Federació Valenciana 
de Municipis i Províncies que fera un estudi per a la viabilitat de la municipalització del 
servei. Des del govern es va dir que es faria, però no es va demanar mai. Cap gestió del 
govern.
Nosaltres, des de Guanyar Alcoi hem estat demanant contínuament que es faça una 
auditoria del servei. Se’ns respon la setmana passada mateixa, que es farà només allò 
legalment necessari. No tenen gens d'interés a fer-ho. Molt poques ganes de gestionar.
També hem anat demanant la passada legislatura i esta que es preparara el camí per quan 
arribara este moment, i no s’ha fet. S’excusaran amb la Covid-19 i que sí que han fet coses, 
com sempre, intentant vendre una gestió excel·lent. Però si rasques un poc, veus que la 
realitat és que, de tot el que s’ha promés respecte d’aquest assumpte durant els darrers 
anys, no s’ha complit res. 
I ara, al juny de 2020, se’ns demana que donem el nostre suport a continuar un any més 
este contracte. Perquè este govern, que porta 9 anys, recordem-ho, més que Sedano ja, no 
ha treballat perquè açò no passara. Clar, ara se’ns diu que necessitem prorrogar el contracte 
perquè necessitem temps per a fer esta feina que ja es va prometre, que s’hauria d’haver fet  
però que no s’ha fet. Tot, amb la promesa que ara sí que es treballarà. No com abans, quan 
també era responsabilitat d'aquests.
No val tampoc a dir que si no votem a favor, som els roïns de la pel·lícula i que, si per 
nosaltres fóra, es paralitzaria el món i que s’ha d’aprovar aquesta pròrroga perquè si no, la 
gent no tindrà aigua en les seues cases ―vaig acabant―, o alguna cosa així. No juguem 
tampoc amb això, perquè no és veritat. No hi ha possibilitat que això passe, perquè esta 
pròrroga es portarà endavant. Ja tenen els vots necessaris, perquè al final, el què els 
preocupa no és treballar i gestionar per fer viable el model en el qual creuen, siga el que 
siga. Amb això no hi ha gens d'interés, ja queda clar. Sí que estan interessats a tenir els vots 
suficients, per això sí que es mouen.
I acabe, no votarem no al fet que Alcoi es quede sense aigua. Això no passarà. Votarem no 
a la falta d’interés i de gestió d’este govern perquè no arribàrem a este moment d’esta 
manera i forçar-nos a prorrogar el contracte com a única eixida. O siga..., forçar-nos a fer 
que tot continue igual, que sembla que és el què més els agrada. Gràcies.

Sr. Santiago: Gràcies, alcalde, i bon dia a tot el món.
Bé, des de Podem simplement volem recordar que el nostre posicionament no és un xec en 
blanc, és un vot de confiança davant l’escenari actual, i sobretot davant l’acord al qual vam 
arribar abans de la pandèmia, i poder avançar en la creació de l’empresa pública de l’aigua. 
Perquè Alcoi ja no pot esperar més. Gràcies.
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Sra. Rosa García: Sí, gracias señor alcalde. Mi intervención es simplemente para decir que 
nosotros cambiamos el voto a favor, por responsabilidad, porque pensamos que la prórroga 
es necesaria y, desde luego, no es definitiva, es una prórroga. Vamos a cambiarla a favor.

Sr. Ivorra: Gràcies, senyor alcalde.
Li acceptem el prec amb l’excepció que nosaltres considerem que pot ser un document 
important, però no el definitiu (27 de novembre de 2017). Compromís feia un prec que 
vostés acceptaven i es comprometien.
5 de juliol de 2019. Compromís torna a preguntar «en quin punt es troba la demanda de 
l’estudi a la Federació Valenciana de Municipis i Províncies? Quina és la previsió de 
finalització? Si no està demanat, quina és la raó?
Em vaig posar en contacte amb la Federació per preguntar la possibilitat de fer l’estudi i em 
van dir que sí, però no vam acordar cap redacció. Ho poden fer ells, la universitat, una 
empresa, qualsevol entitat o organisme que nosaltres considerem, va dir..., o el veí que 
passara davant l’Ajuntament afegiria jo a les paraules, senyor Martínez. Doncs aquesta va 
semblar la seua actitud. La nul·la voluntat de treballar i consensuar un contracte important 
per a Alcoi o una estratègia partidista molt clara i ben definida.
Aquell mateix dia, al prec, demanàvem la creació d’una comissió per fer el seguiment de la 
redacció del futur contracte de l’aigua. La seua resposta va ser un clar «sí». Ho pot llegir a 
l’acta, és igual, «sí». I entre altres coses «sí, anem a començar a fer reunions, jo crec que 
amb tots els grups polítics. Jo crec que és un dels debats que hi haurà en esta legislatura, i 
que en este moment hem de començar a treballar per arribar a acords». El «crec» o el «jo 
crec» sembla que eren només el soroll de les granotes als quals es va dignar a reproduir en 
aquest saló de plens, doncs no hi ha hagut debat i menys encara treball per a arribar a 
acords amb tots els grups polítics.
Incompliments, paper banyat, faltar a la paraula, menysprear als representants de la 
ciutadania, amb mesquinesa de la seua actitud, la seua falta de compliment amb aquest 
tema ens porta a no creure’l, a posar en dubte les seues afirmacions i les seues propostes.
«La creació d’una empresa pública serà l’instrument per a recuperar el servei públic de 
l’aigua a la nostra ciutat o una vegada finalitze l’actual concessió». Paraules seues també. 
Paraules boniques en època d’eleccions o per tancar acords per a aprovar pressupostos.
Parla que tornem a confiar en les seues paraules, que l’any que ve, en 2021, podrem tenir 
l’empresa pública, o en l’altre, al 22. Doncs, com ens va dir en la comissió informativa, 
potser un any, o any i mig, o més..., pot ser que com que ja estarem pròxims a les eleccions 
del 2023, torna a deixar-ho damunt la taula perquè la seua incorporació puga decidir la 
qüestió més adient. No ens estranyaria, tan sols cal recordar les seues paraules de fa un 
any «podria haver una majoria absoluta d’un partit que no pretenguera en cap moment 
municipalitzar», potser siga eixe el seu partit.
Les previsions socioeconòmiques per a la ciutat són núvols negres: 6.000 aturats, 4.000 en 
ERTE, 800 famílies assistides per la Creu Roja que ens obligaran a fer un sobreesforç per a 
no deixar a ningú darrere. És la voluntat de tots. I el més segur, deixaran les arques 
municipals en una situació complicada. Excedirem la regla de la despesa per ajudar els 
nostres veïns? Qui ens assegura que no ens impediran crear una empresa pública igual que 
en el 2017, després d’haver-ho aprovat en el Ple?
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La seua estratègia és deixar passar el temps tal com ho estan demostrant. Bones paraules 
que ja no ens creiem. Mentrestant, l’empresa gaudirà de pròrrogues. Pròrrogues sense 
capacitat de noves inversions en manteniment de la xarxa, pròrrogues sense possibilitat de 
canvi dels centenars de quilòmetres de canonades de fibrociment, pròrrogues sense ajustar 
els rebuts per a fer més equitatiu el consum a les famílies. Contractes amb pròrrogues o 
sense pròrrogues, com el contracte de la recollida de sòlids urbans, on van demostrar 
deixadesa durant anys, que va perjudicar d'una forma important els alcoians i que hui, i ací, 
es torna a fer palés. 
No podem donar suport a la seua proposta. Gràcies.

Sr. Ruiz: Gràcies, senyor alcalde.
Vull començar amb unes paraules, no d’un regidor o portaveu socialista de fa dos, quatre, 
huit… no, de l’actual portaveu socialista i regidor d’Obres, el senyor Jordi Martínez, que l’any 
passat deia «estem convençuts que no volem el model que existix ara d’una concessió pura 
i dura on no existix cap instrument per a controlar la tasca i els beneficis que puga tindre 
l’empresa adjudicatària».
Eixe descontrol al qual ara fa un any al·ludia el senyor regidor d’Obres, l’hem pogut 
constatar, després de consultar tota la documentació i comprovar que, fins i tot els tècnics 
municipals, tenen problemes per a poder controlar l’empresa. I el fet més evident és que no 
s’ha aprovat cap de les liquidacions anuals que ha aportat l’empresa Aqualia.
Bé, fruit de no tindre una comptabilitat específica del servei d’Alcoi, els tècnics tenen 
problemes per a portar eixe control. Per això que no estranye que el senyor regidor, ara fa 
un any, parlara d’eixa nul·la capacitat de control sobre la tasca i els beneficis que puga fer 
l’empresa adjudicatària.
Nosaltres entenem que un govern responsable, vist que el seu portaveu parla de descontrol, 
un govern responsable, insistisc, hauria de reclamar ara que acaba el contracte, una 
auditoria per tal d’avaluar i analitzar quin és el volum del descontrol per a tindre dades reals. 
I, en canvi, el govern municipal, que porta quasi deu anys governant, ens arriba ací, té la 
gosadia de plantejar una pròrroga del servei. Una pròrroga del servei que l’any 2007, no el 
qui era portaveu aleshores o un regidor del Partit Socialista, no, el regidor d’Obres i portaveu 
actual del govern, Jordi Martínez, deia «que el servei no està als nivells de qualitat i 
eficiència que mereix el poble d’Alcoi». I ho deia ací, en el Saló de Plenaris. Doncs bé, ara 
ens arriba amb una pròrroga d’eixe servei que el portaveu del Partit Socialista deia que no 
està als nivells de qualitat i d’eficiència que els alcoians es mereixen. És una situació 
àmpliament paradoxal.
Entenem que continuen després de deu anys de gestió..., bé..., de gestió..., en el govern, 
perquè sabem que tenen un seriós problema a l’hora de gestionar. Devem pensar que ho 
intenten, però, al final, les conseqüències i els èxits són certament limitats. I aquest és un 
dels exemples. Després de deu anys de govern, no tenen model ni aporten solucions. 
Arriben a la pròrroga d’un servei que, insistisc, segons el regidor d’Obres i portaveu del 
govern, no està als nivells de qualitat i eficiència que mereix el veí, els ciutadans d’Alcoi.
Ens diran que van esperar que es formara el nou ajuntament, un argument que crec que cau 
pel seu propi pes quan l’últim dia de la campanya electoral es va aprovar en este Saló de 
plenaris el Pla General d’Ordenació Urbana, allí no calia esperar. O ens diran que volen 
traure un servei del cicle hídric integral. Bé, sabem que el clavegueram acaba en 2022. 
Permeta que tinga els meus dubtes de poder arribar a temps a poder ajuntar-ho tot. Perquè 
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ací al final és una cursa sense fi, sense model, sense solució, marejant amb una empresa 
pública que sabem que, per la delicada situació econòmica l’Ajuntament no la pot crear. I 
sobretot, plantejant unes pròrrogues, renovació anual, però que fins i tot el mateix regidor 
treia pit per a dir que podien ser fins a 50 anys. Doncs bé, el Partit Popular ha sigut 
responsable, ha fet les consultes i ha advertit de la mala interpretació de la normativa que 
avalava eixes tesis del mateix govern. I han hagut de canviar l’informe jurídic per tal de 
determinar que no són un màxim de 50 anys de pròrrogues anuals, sinó un màxim de 25. És 
a dir, 5 pròrrogues anuals. I vull agrair als tècnics municipals haver acceptat la proposta del 
Partit Popular i haver ajustat els informes al que marca la legislació. 
Les conseqüències són greus per als ciutadans. Les conseqüències de la deixadesa i de la 
falta de gestió. Perquè estem privant els alcoians de tindre unes millors condicions tècniques 
i econòmiques en el servei. Perquè la primera pregunta que em faig és, quines seran les 
tarifes a partir d’ara amb l’entrada en vigor d’aquesta pròrroga?, eixa és la primera pregunta. 
La segona, per què el govern municipal, eludint traure a concurs el contracte, no afavoreix el 
servei i tracta que el mercat parle per a poder obtindre el millor servei al millor preu?
Vaig a posar-li uns exemples molt clars. Sant Antoni de Portmany a Eivissa, el cànon inicial 
que marca l’ajuntament era d’1,4 milions per tal d’adjudicar el servei, l’adjudicatària n’ha 
pagat 12, 12 milions d’euros; Pontevedra, 110 milions d’euros, 48 en obres per tal de millorar 
la xarxa, i sí, ho decidix la Corporació, fins i tot poder destinar eixos recursos a altres 
infraestructures. Per què neguen la possibilitat que Alcoi afavorisca el seu servei i puga 
tindre un ingrés d’eixes característiques i puga actualitzar al segle XXI la capacitat tècnica 
del servei? Això hauran d’explicar-ho.
No fa falta anar-se’n tampoc a altres ajuntaments, si ho hem vist amb el clavegueram. Es va 
adjudicar per un 45% per sota del preu inicial. Jo tampoc vull que entrem en baixes 
temeràries, però estem tenint un servei a un millor preu. Aleshores no fa falta anar-se’n 
tampoc a altres llocs per a poder manifestar quines conseqüències directes d’eixa falta de 
gestió sobre els ciutadans. Jo no sé si és que al final eixes obres de millora volen atribuir-les 
directament al rebut o crear una nova taxa per a infraestructures. Això també hauran 
d’explicar-ho. 
El que està clar és que amb eixos recursos es podrien millorar les condicions de la xarxa. 
Una xarxa que té la meitat de... ―Sr. Alcalde: Ha finalitzat sobradament el seu temps, 
acabe.  Sr. Ruiz: Sí, si em deixa un moment― Simplement vull destacar que la xarxa 
necessita el canvi en les canonades i, fins i tot, en els comptadors, perquè la meitat dels 
comptadors estan per a canviar.
I, simplement, pensant en els ciutadans, explique’ns quina serà la tarifa a partir d’ara. Dos, a 
canvi de què estem prorrogant este servei, que segons el mateix regidor, no és que ho diga 
jo, és que ho deia el regidor, no està als nivells de qualitat i eficiència que mereixen els 
veïns. I en tercer lloc, si l’ajuntament no es beneficia, si els ciutadans no es beneficien, a qui 
beneficia esta pròrroga que planteja hui el govern?

Sr. Jordi Martínez: Bé, moltes gràcies, bon dia a totes i a tots.
Jo voldria anar contestant un poc les intervencions que s’han dit ací.
En l’argumentari que ha fet el company de Guanyar, que es fera d’una manera seriosa tot 
este tràmit, jo voldria recordar-li per què ha fet referència a la Comissió de Seguiment. La 
Comissió de Seguiment, per si no ho sap, que sembla que no ho sap, es crea quan passem 
d’un servei municipal a la privatització d’un servei. I, per tant, en eixa comissió de seguiment 
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estaven implicades totes les mateixes persones que estem ara per ara en una comissió de 
patrimoni, més un representant dels treballadors, perquè hi havia un problema d’integració 
de treballadors. Però açò, com que a Guanyar l’únic que li agrada és crear comissions i 
comissions, i estudis, i comissions i comissions, doncs probablement és el que troben a 
faltar. Després, en les comissions no fan la seua feina, però en necessiten moltes.
Sobre el tema de fer el control sobre l'empresa. Fem el control que ens permet el mateix 
contracte. Sí que hi ha un control econòmic i hi ha un control dels tècnics municipals que 
són, i estan totalment d’acord amb el contracte.
I a mi m’haguera agradat saber quin haguera sigut el posicionament públic de Guanyar en 
esta legislatura passada si, a mesos vista de canviar de legislatura, s’haguera aprovat una 
decisió que no els haguera agradat a ells, perquè no els en va agradar cap. O siga, mesura 
que prenga el PSOE, no els n’agradarà cap. Per tant, quin haguera sigut el posicionament 
si, a tres mesos vista, haguérem aprovat ací en este Saló de Plens un model diferent del que 
els agrada a ells, que tampoc no sabem massa bé quin és, o un model que no haguera 
reflectit totes les condicions que posa sempre Guanyar. Segurament, hagueren dit que 
nosaltres n’anàvem a fer un... haguérem tancat un acord. Bé, tots estos entramats que tenen 
ells en el cap des de fa molts anys i que no poden superar.
I en el tema de Guanyar, vosté mateix ho diu tot, senyor González, que són els roïns... això 
s’ho ha dit vosté. Ací no l’ha acusat mai ningú de tot açò. Però si vosté s’ho diu, igual és que 
ho té assumit.
A Podem, jo crec que és una realitat, en este plenari anem a tractar d’ací a uns punts més 
avant la creació d’eixa mesa per a la redacció d’uns estatuts d’una empresa pública. 
Nosaltres a treballar, que facen el soroll que vulguen, nosaltres a treballar i a intentar arribar 
a l’objectiu final, que siga una empresa pública que gestione i intentar estar d’acord i que 
gestione l’aigua de tots els alcoians. Això és el que hem de fer nosaltres, i un poc mirar cap 
a un altre costat, perquè sabem quina és la crítica que tenen. No és l’objectiu, ací es busca 
l’objectiu de l’aigua pública... no, ací es busca l’objectiu del desgast.
Vull agrair-li a Ciutadans la seua participació. És cert, no tenim més remei que anar a esta 
pròrroga. Ens passa en estos contractes que són... ací és que, quan parlem del contracte de 
l’aigua estem parlant d’un contracte que en l’últim de residus vam estar quatre anys. El 
senyor Agulló d’Esquerra Unida va estar quatre anys intentant fer un document. Quatre anys 
va estar intentant fer un document! I vostés es creuen que el tema de l’aigua és..., doncs 
res, obrir la finestra i que entre, no? Doncs no, este serà un dels contractes de la legislatura, 
i se l’han de prendre prou seriosament, i amb suficient temps i tranquil·litat per a fer, al final, 
el millor servei per als alcoians.
En el tema de Compromís. Doncs vostés..., a la senyora Climent se li va ocórrer la 
Federació Valenciana de Municipis i Províncies i a nosaltres no. Podia ser la Federació 
Valenciana de Municipis i Províncies o poden ser els tècnics municipals, pot ser una 
empresa que ens valore eixa auditoria. Jo, si em diu que vosté..., que tot este tema és per 
un tema d’aprovar pressupostos..., a mi és que vosté... no ho sé..., no pot ser en este 
moment més cínic políticament. Vosté fa tres mesos ens va oferir al govern aprovar-nos el 
contracte de la brossa, el contracte de l’autobús i els pressupostos municipals que vingueren 
per davant amb una condició..., no la vull dir perquè vosté la sap i la sap també el senyor 
alcalde... I no la vull dir. Però a vosté no li importava si era pública, si era una concessió, si 
els pressupostos eren més bons o més roïns, si l’autobús era privat o era municipal. A vosté 
això no li importava. Vosté va posar una condició per a aprovar-ho tot, però ara..., no se li 
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deu haver oblidat, a que no. Però vosté ve ací ara i ens dirà durant tota esta legislatura el 
discurs de l’ètica, tota esta legislatura. Recorde-se’n del que vaja votant en cada moment, 
perquè jo li ho recordaré cada vegada que ens demane alguna cosa. Perquè és que, clar, 
ací, vindre ací, i quan a mi em dóna la gana vaig a ser el millor fins que em canse o jo 
m’enfade, i sóc el pitjor. Doncs mire, en la política del no, no ens trobarà. Siga responsable 
també de les qüestions que vosté planteja. I siga conseqüent en el temps. Nosaltres ho 
serem, però vosté també.
I al Partit Popular, doncs vull dir-li que..., mire..., este text i esta forma de treballar..., jo ho 
dic, jo crec que no és el millor model que necessiten els alcoians, una concessió. Sap per 
què? Perquè tota eixa història que ha contat vosté de Sant Antoni de Portmany, etc., això, li 
donen 48 milions d’euros al govern que governa ara, com va passar ací, que se li van donar, 
i el Partit Popular se’ls va gastar en els cinc primers anys. Ja no hi ha hagut inversions en 
els altres quinze anys, perquè eixa és la fórmula... No..., no..., si vosté podrà riure, però és 
que és així. És que s’ha de contar tot. Vosté diu «no hi ha inversió», és clar, no hi ha 
inversió, se la van gastar en els primers cinc anys. I a partir d’ací fem els contractes de vint 
anys. Per tant, no és el millor model el que volem. Jo no vull un model de concessió. Si 
m’espenten a ell els grups de l’oposició, haurem d’anar a un model de concessió; però 
nosaltres no volem un model de concessió. Per tant, anem a treballar perquè així no siga.
El tema de l’auditoria. El tema de l’auditoria..., vosté..., jo ja ho he explicat en algun lloc, 
quan hi ha un servei, siga el Calderón, siga l’aigua, hi ha una auditoria final que diu com ens 
han de tornar el servei, però al final. Quan vinga eixe moment, quan vinga eixe moment 
s’encarregarà i sabrem què ha passat amb eixe contracte. Que vostés han estat durant 
molts anys governant ací, i també passant de llarg. No vinga ara defenent ací..., això, perquè 
vostés han gestionat este contracte, principalment vostés. 
I, després, per acabar, pel que li deia. Mire, jo sempre que porte un expedient a una 
comissió, o sempre que porte un expedient a un Ple, espere que tinga una secretària que 
vetle per la garantia jurídica d’ell, una interventora que vetla per la garantia econòmica d’ell, i 
els informes corresponents que fan els tècnics, perquè jo no tinc ni idea de lleis. Jo ho 
reconec. Vosté sí, vosté sembla que està per damunt. Vosté ja comença a tindre un nivell. 
Però jo sóc un total desconeixedor de la normativa. Jo em pose en mans del que toca, que 
és dels funcionaris. Si en este cas hi ha hagut un error, que crec que té fins i tot una 
comunicació de rectificació, és el que ens sol passar a tots els humans, menys a alguns, a 
vostés, no. Vosté no s’enganya mai. Esta setmana hem tingut la sentència de no sé..., de 
què era? d’Alcoiinnova. No s’han enganyat mai. Però estan dient-ho de funcionaris de la 
casa. No posen en qüestió als funcionaris de la casa perquè, al final..., jo no els pose en 
qüestió. I si hi ha un error, s’esmena, però després no comencem a tindre campanyes que... 
uns denuncien perquè Guanyar esta setmana ha estat contant que si hi ha un entramat, 
totes eixes ganes d'enredar que tenen. En este sentit, no culpabilitzen gent que no té la 
culpa d’açò.

Sr. González: Sí, gràcies. Primerament ens diu que ningú no diu que som els roïns, però hui 
mateix ha parlat des d’una posició que més que construir, destrueix. Són experts a contradir-
se.
No sé si..., no té res a vore amb mi, però haver d’amenaçar altres regidors amb 
informacions, però després amagar-les, a mi no em sembla massa bé. Diga la condició de la 
qual parlava. Les informacions són per a dir-les. Em sembla que parla del carrer Calderón i 
d’allò..., d’aquelles coses de què parlava. 
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Sobretot, em sembla increïble que ens diga que no treballem, quan vostés el que després 
s’acorda no ho complixen i no ho treballen. Perquè els acords plenaris s’han d’acomplir. El 
Ple no ha de ser una palanca..., no és una palanca que té el govern per a complir tràmits. És 
un òrgan democràtic i els compromisos que es decidixen ací s’han d’acomplir, tant siga 
posar en marxa els tràmits per a l’empresa pública com l’estudi de la Federació Valenciana 
de Municipis i Províncies, que s’ha d’encarregar de l’auditoria del servei o del que siga.
Si el govern no respecta les institucions democràtiques, quin respecte ens ha de tindre la 
ciutadania després? Com anem a respectar-los? Avui mateix, Podem presenta, però com 
parlava vosté, un prec per a demanar exactament el mateix que Guanyar Alcoi fa tres anys. 
Per la creació del que era la mesa que faça la redacció dels estatuts de l’empresa pública. 
No tinc cap dubte que serà aprovat, com aquell. Però no feia falta, ja estava aprovat, només 
feia falta treballar-ho. Per mi, molta sort a l’execució i que s’aconseguisca. Ja ens contaran 
després com s’aconseguix i a què ha renunciat cadascú. Perquè no ens contaran res 
tampoc.
S’ha gastat com sempre, l’argument de sempre. Que hi ha regidors nostres d’altres 
formacions que, en el passat, tenien responsabilitats sobre este tema, no hi van fer res, i hi 
ha gent que ara es queixa, que abans no van fer res, que també es culpa d’ells i, per tant, 
també és culpa nostra, i, per tant, és de tots. Em sembla un argument genial per quan volen 
eludir responsabilitats, però a la vegada reconéixer que també ho estan fent malament. És el 
mateix argument que gasta la dreta quan es parla d’altres assumptes com corrupció i 
privilegis. Voler fer veure que tots els polítics són iguals. Contar-li a la ciutadania que tots ho 
fan igual de mal. No sé, igual ens convé açò també. 
I jo crec que l’Ajuntament... l’alcalde, ho hem parlat alguna volta, l’alcalde és qui té les 
competències, és qui té la responsabilitat, fora de les que té assignades el Plenari i la Junta 
de Govern, però té la majoria de competències i al final és qui delega les competències en 
les àrees dels regidors del govern. I si l’alcalde considera que un regidor no realitza de forma 
adequada les seues funcions en la seua àrea, el que pot és retirar-li les competències. No fa 
falta anar-se’n massa lluny per a trobar un exemple. Este alcalde fa dos legislatures li va 
retirar les competències a una regidora quan va considerar que no havia fet bé les seues 
funcions. Si no ho fa amb la resta, entenc que és perquè considerava adequat el que feien. 
Si van a queixar-se que els altres ho feien malament, haver-li retirat les competències. 
L’alcalde el tenien vosté, vosté tenia el poder. Al final és açò, vull dir, l’argument este que no 
s’ha fet res abans perquè estava esperant-se que hi hagués eleccions, ja ho han comentat 
els nostres companys. La ciutadania votarà, és que no va a votar la ciutadania a les 
anteriors eleccions? No va votar pel model que definia? En les anteriors tampoc? Ens 
esperem a les pròximes eleccions que la gent torne a votar? No sé, a mi... Se’ns diu que és 
necessari el temps per a fer tots els tràmits per a una empresa pública, però tampoc no és 
estrictament necessari. La gestió es podria fer de forma directa amb un organisme autònom, 
tal com s’està fent en altres llocs. S’està fent en altres llocs, no em diguen que no es pot fer. 
Si es tinguera interés, es treballaria, és clar. 
Al final, resulta que la desídia, la indefinició d’este govern de fa nou anys ja sobre este futur 
de la gestió de l’aigua, ens costa diners, com estàvem parlant ―Sr. Alcalde: Finalitze ja la 
seua intervenció―. Sí, s’ha dit, ja que gestionar directament... s’han dit ells mateixos que 
gestionar directament i amb diners propis els serveis públics ens costa menys diners, 
s’estalvia diners, i d’altra banda es millora la gestió. Si no s’ha treballat per a fer-ho, doncs 
ens trobem amb el fet que ara ens costarà més diners i tindrem un pitjor servei. Això és així.
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Sr. Santiago: Gràcies de nou, alcalde. Em sap greu perquè li tinc estima al company Pablo 
González de Guanyar, però em recorda l’estratègia de Van Gaal «Nunca positivo, siempre 
negativo». A veure, anem a veure, nosaltres, realment ens reafirmem en la voluntat de 
treballar per avançar en la creació de l’empresa pública de l’aigua, i estarem ací liderant 
aquesta proposta perquè siga una realitat com més prompte millor, si pot ser en 2021. I 
treballem, treballem, perquè ja fem tard.

Sr. Ivorra: Gràcies, senyor alcalde. Pot ser que algú li agrade més utilitzar la política de 
barra de bar o de pati de veïns, però el que val, al final, és el que es parla en este Saló de 
Plens, que és el que està en les actes, que és el que finalment... que és el que tots i en el 
que tots ens reafirmem.
Vull recordar-li, senyor Martínez, una altra intervenció seua del 29 d’octubre de 2018 en la 
qual deia «Bé, nosaltres no som, jo crec ―altra volta―, que som un poc més pragmàtics en 
este famós debat de públic o privat. El que ha de ser, serà. És ser eficient, i després ja 
vorem de quina de les maneres es gestiona millor». Vostés, ara, ens plantegen «no, no, 
nosaltres estem defensant l’empresa pública». Fa anys i poquet no estaven defensant-la, el 
que estaven dient era què és el que li semblava millor. Que no ens pareix malament, perquè 
a fi de comptes el que hem de defensar és el benefici i l’interés de la ciutadania per damunt 
de tot. I, aleshores, utilitzen eixos criteris.
Realment si creuen en l’empresa pública, que vostés en un altre plenari ens van dir, i 
nosaltres ens vam reafirmar públicament ací, en este plenari, que era el que estàvem 
defensant, com a partit, facen i apliquen-s'ho. Perquè vostés saben que en les 
circumstàncies que estem, les circumstàncies que ens vénen, la creació de l’empresa 
pública a hores d’ara és molt complicat que puga aplegar. Prenguem posicionament ja, no 
ens esperem i deixem passar el temps. Gràcies.

Sr. Ruiz: Gràcies de nou, senyor alcalde. Bé, jo crec que els ciutadans han de reclamar-li al 
govern que, després de nou anys en el govern, deixen ja de derivar responsabilitats a altres, 
que assumisquen les pròpies. Perquè hui és el dia de l’examen, i han vingut sense estudiar. 
Per això, demanen una pròrroga per vore si poden presentar-se, no sé ben bé quan, perquè 
al final l’objectiu era prorrogar, prorrogar, prorrogar, prorrogar... fins a vore que és el què es 
pot decidir o que és el que es pot treballar.
Jo, quan el senyor Martínez diu que va a posar-se a treballar, doncs el felicite, i espere que 
siga així per a poder tindre un model, almenys un model per a poder treballar i per a poder 
donar solució a aquesta situació d’interinitat. Perquè el contracte, senyors del govern, s’ha 
acabat. El contracte s’ha acabat. A partir d’ara anem a pròrrogues, però el contracte està 
acabat. I el que no puc tolerar és que falte a la veritat en una qüestió molt clara, el tema de 
les inversions. Perquè vosté té un cànon variable que bé li ha vingut per tal d’anar finançant 
l’Ajuntament. 
Vosté podria haver reconvertit en 2011, quan es firma l’últim certificat d’obra, que el firma el 
senyor alcalde, el 30 de juny de 2011. A partir d’allí podria haver replanificat. En 2011, i no 
en 2016 com després van intentar. 
Per tant, ajustes al que ha passat, ajustes a la realitat i no derive responsabilitats. 
Dues qüestions més. Acabaré i seré breu.

 Sant Antoni de Portmany. Saben vostés qui governa a Sant Antoni de Portmany? Qui 
va adjudicar eixe contracte? El Partit Socialista i Podem.
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 Pontevedra. El Bloc Nacionalista Gallec.
No és una qüestió d’ideologia, sinó de pensar en els beneficis de la ciutat.
I, per favor, ja que ha contestat senyor Martínez a tots els grups polítics, conteste ara als 
ciutadans. Conteste ara als ciutadans. 

1. Quina serà la tarifa a aplicar durant el temps de pròrroga?
2. A canvi de què prorroga aquest contracte que vosté deia que no té la qualitat 

suficient?
3. Per favor, si no beneficia l’Ajuntament, si no beneficia els ciutadans, a qui beneficia 

aquesta pròrroga?

Sr. Jordi Martínez: Moltes gràcies de nou, senyor alcalde. 
Jo, al senyor González vull dir-li que la primera part de la seua exposició no l’he entesa, no 
puc contestar. 
Sobre la segona part, que si parla vosté de falta de respecte al plenari o falta de respecte a 
les institucions. Estem parlant d’una pròrroga en un Saló de Plenaris, que si fóra il·legal, no 
haguera arribat ací. Comence a vore també el que..., perquè el que a vosté li agrada, no és 
el que està bé o està malament, és el que té il·legalitat, i en este acte i en este espai és on li 
donem legalitat a les coses, amb l’informe previ dels tècnics corresponents.
Vull comentar-li dues coses al Partit Popular. Que vosté no sé si em tolerarà o no em 
tolerarà, però jo diré el que entenga que he de dir. 
Vosté parla del cànon variable, que potser no sé, ni sap, la quantitat que és, corresponent 
―no, no, estic parlant jo ara―. El cànon variable és una part molt xicoteta de tot el cànon 
que es paga ací. No aprofita per a fer molta cosa, no aprofita per a fer molta cosa.
I, després, sobre el tema de l’empresa pública... sobre el tema de les tarifes, està clar, les 
que portem a este Ple. Això seran les tarifes que farem, com fem sempre. Les que portem al 
Ple. Les que tots nosaltres acordem, les portem al Ple, les votem, i eixes són les tarifes que 
paguen els alcoians. És perquè ho sàpia. A la pròrroga de l’any que ve, les tarifes que 
portem al Ple. Ja li he contestat a tots els alcoians.
I sobre el tema que vosté parlava. Sap què és el que ha fet Sant Antoni de Portmany? Sap 
qui és el que té una empresa pública votada pel Partit Popular tots els anys i on forma part 
del consell d’administració? L’Ajuntament de Torrent. Visite-ho, visite-ho, el convide que el 
visite i que li expliquen com és el model d’una empresa pública. Potser també li agrada. És 
que vosté, clar, ací passa totalment al contrari que amb Guanyar. Ací ho fien tot al que és 
públic. El que és públic és bo, de segur, i vosté ho fia tot a una concessió. I no podem 
explorar altres coses? No podem asseure’s i amb un contracte intentar fer-ho el millor 
possible per als veïns. Això és el que jo vull dir. A mi em dóna..., a mi, de veritat, jo no sé a 
vosté... A mi, a mi, perquè siga públic no em garantix res. L'empresa pública no em garantix 
res si fem una empresa pública mal feta. La concessió mal feta, mal. Ací les coses o es fan 
bé..., anem a defensar els interessos dels alcoians..., no es fan malament.
Aleshores, açò és molt senzill. Jo el que vaig dir i continue dient-ho. Jo aposte per una 
empresa pública, però si ací al final una empresa pública no va a poder-se fer o va a ser 
més perjudicial, per què hem de fer-la? Ací, s’ha de ser pràctic. Ací defenem els interessos 
dels alcoians. Ací hi ha gent que diu que és pública i és bona perquè és pública. Ací la 
senyora Obiol en l’última DANA va estar comentant ací que, clar, l’aigua com que no era 
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pública... hi havia hagut tanta desgràcia amb l’aigua perquè l’aigua no era pública, i ala! 
Aleshores, açò que siga pública i és bo, això no és així.

Sr. Alcalde: Bé, es manté la votació de la comissió informativa, passem al punt següent.

Sr. Ruiz: Nosaltres votarem en contra.

Sr. Alcalde: Vot en contra del Partit Popular i vot en contra del senyor Abad. Molt bé. 
Següent punt.

Sra. Secretaria: Perdón, ¿Ciudadanos ha cambiado el voto a favor?

Sr. Alcalde: Sí, sí, a favor.

Sra. Secretaria: Si os parece que repita la votación para que no haya dudas. A favor 
Ciudadanos y PSOE, en contra Vox, Compromís Alcoi, Guanyar Alcoi y PP, y abstención 
Podem.

Sr. Alcalde: Correcte.

11. 3360/2020 OBSERVATORI DE L'HABITATGE 
PROPOSTA D’APROVACIÓ DEL REGLAMENT DE L’OBSERVATORI MUNICIPAL 
D’HABITATGE D’ALCOI.
La regidora d’habitatge, María Baca Nicolas, considera oportú que s’aprove el reglament de 
l’observatori municipal d’habitatge d’Alcoi, ja que en el ple de juliol de 2019, es va acordar el 
següent:

1-  Creació d’un Observatori de l’Habitatge a Alcoi.

2-  Elaboració participada, amb els agents implicats, del reglament de l’Observatori

3- Definir els següents aspectes que definiran els punts mínims que ha de tractar  i 
treballar l’Observatori de l’Habitatge

Objectiu:

Disposar de dades que permeten analitzar i detectar tendències en l'àmbit urbà i ajuden a 
dissenyar les polítiques públiques d'habitatge

Accions principals:

Indicadors

Parc d'habitatge

Edificis en construcció i/o rehabilitació

Aspectes sociodemogràfics i socioeconòmics

Mercat de la vivenda i el sòl

Problemàtica d'accés a la vivenda

Polítiques públiques
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Informes anuals

Web de les dades

Tenint em compte el moment actual, amb l’estat d’alarma en vigor, que ha portat al 
desenvolupament de diferents accions des del govern estatal, com el RDL 11/2020, amb 
mesures i ajudes específiques en matèria d’habitatge, i des del govern autonòmic, amb 
l’aplicació de diverses mesures per facilitar el manteniment de l’habitatge i compensar la 
reducció d’ingressos, és important disposar de l’observatori d’habitatge municipal com a  
reforç per a aquesta situació i per tant, ser un instrument útil per a la població, considerant 
que d'aquesta manera es poden pal·liar situacions estretament vinculades a les 
conseqüències econòmiques derivades de l'estat d'alarma indicat .

Vist el dictamen favorable de la Comissió Informativa de Patrimoni, Obres i Serveis, el Ple 
de la Corporació, per majoria, amb els vots a favor dels regidors dels grups municipals 
SOCIALISTA (12), PARTIT POPULAR (4), COMPROMÍS ALCOI (2), CIUDADANOS (2), 
GUANYAR ALCOI (2) i PODEM (2) i l'abstenció del regidor del grup municipal VOX (1), 
adopta els següents acords. 

Primer.- Estimar la sol·licitud presentada d’aprovació del reglament.

Segon.- Publicar este Acord i notificar als interessats.

Sr. Alcalde: Té la paraula la regidora d’Habitatge, la senyora Baca, per a fer una xicoteta 
introducció al reglament.

Sra. Baca: Sí, hola, bon dia a totes i a tots.
Bé, simplement.... ho faré breu, però per la meua part m’agradaria agrair a tots els grups 
polítics, així com a les entitats i als tècnics de l’Ajuntament la seua predisposició i 
participació en aquest reglament, que al final el que pretén és ser una ferramenta útil i 
transversal per a afavorir i millorar les polítiques d’habitatge de la nostra ciutat.
Vull dir també que personalment estic molt il·lusionada amb la creació del que serà el futur 
Observatori de l’Habitatge, perquè també cal recordar que serà el primer de tota una xarxa 
d’observatoris municipals a la Comunitat Valenciana.
També, amb l’ajuda de totes les persones que estem implicades en aquest projecte, pense 
que pot ser una estructura molt valuosa per a principalment recaptar i analitzar la informació 
i les dades relatives a temes com l’estat del parc d’habitatges, el mercat immobiliari, 
segregació urbana, exclusió social, entre altres, i perquè puga servir per a contractar estudis 
i projectes.
També m’agradaria dir que és important mencionar la intenció d’utilitzar fórmules de treball 
en aquest observatori, fórmules de treball en equip que siguen àgils i enriquidores, formant 
grups multidisciplinars i de diferents perfils professionals que treballen de manera conjunta.
Per tant, doncs bé, espere que es mantinga... que s’aprove, que es mantinga el vot. I anime 
a tot el món que treballe conjuntament per a millorar la nostra ciutat. Gràcies.
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12. 2357/2020 URBANISME 
DONAR COMPTE DE LA RESOLUCIÓ DE L'ALCALDIA NÚM. 1310/2020 , DE  8 
D’ABRIL, SOBRE LES OBRES DE DEMOLICIÓ PER EMERGÈNCIA DELS IMMOBLES 
SITUATS AL C/ ALCASSARES, 25, 27 I 2
Se da cuenta de la resolución de la Alcaldía, nº1310/2020, de 8 de abril, sobre las obras de 
demolición por emergencia de los inmuebles sitos en c/ Alcassares, 25, 27 y 29,   del 
siguiente tenor literal:

“OBRAS DE DEMOLICIÓN POR EMERGENCIA  DE LOS INMUEBLES SITOS EN C/ 
ALCASSARES, 25, 27 Y 29.

Dada cuenta del expediente de referencia, y

Resultando que, con fecha 30/03/2012, la Junta de Gobierno Local acordó declarar en 
situación de ruina legal los inmuebles nºs. 25, 27 y 29 de la calle ALCASSARES, ordenando 
a los propietarios su demolición o rehabilitación en el plazo de dos meses, bajo dirección 
facultativa, apercibiéndoles que, en caso de incumplimiento, el Ayuntamiento adoptaría las 
medidas oportunas, incluida la ejecución forzosa. Se ordenaba, asimismo, la clausura 
inmediata de la actividad de horno de pan que hay en la planta baja del edificio nº 29 de la 
referida calle.

Transcurrido el plazo sin que se realizaran las obras, mediante resolución de fecha 
10/09/2012, se dictó la correspondiente orden de ejecución, en la que se concedía el plazo 
de un mes para la demolición de los edificios en cuestión, indicando que la valoración de los 
trabajos suponía un total de 26.094,07€, apercibiendo a los interesados que, en caso de 
incumplimiento de lo ordenado, el Ayuntamiento podría imponer hasta diez multas 
coercitivas con periodicidad mínima mensual, por valor máximo de un décimo del coste 
estimado de las obras. 

Mediante resolución de 2/03/2017, con base en un informe del Sr. Arquitecto Municipal, se 
acordó declarar la edificación sita en c/ Alcassares, 25, 27 y 29, en situación de ruina 
inminente ordenando su demolición.

Teniendo en cuenta que parte de la finca es de titularidad municipal, desde el Departamento 
de Patrimonio se han realizado diversas gestiones con el resto de propietarios, previas al 
derribo de la finca.

Que, con fecha 28/01/2020, por el Sr. Arquitecto Municipal se emitió el siguiente informe:

“Que realizada una visita de inspección a los inmuebles de referencia, con motivo de los 
episodios de lluvia del temporal «Gloria» que ha afectado nuestra ciudad los días 19, 20 y 
21 de este mes, se ha podido comprobar que no se ha efectuado la demolición ordenada en 
el decreto de 2 de marzo de 2017 y que persisten, agravados, los desperfectos que 
mencionábamos en nuestro informe de 22 de febrero de 2017 (ref. O.A.: 17/0298). [FOTOS]
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Que la fachada norte, prácticamente toda de muro de tapial, más castigada por estas 
últimas lluvias, ha perdido todo el revestimiento que la protegía y presenta un desplome 
importante en la planta baja, justo en la vertical donde se produce el escalonamiento de la 
cornisa. [FOTOS]

Que insistimos en el avanzado estado de deterioro de las tres edificaciones que podría 
provocar desprendimientos y poner en peligro la estabilidad del conjunto y la seguridad 
pública. Es por eso que hay que ordenar la demolición de los edificios números 25, 27 y 29 
del calle de Alcassares por vía de emergencia, bajo dirección facultativa, para impedir 
mayores perjuicios, de acuerdo con lo que establece el artículo 189 de la Ley de Ordenación 
del Territorio, Urbanismo y Paisaje de la Comunidad Valenciana (Ley 5/2014, de 25 de julio).

Que, como medida de seguridad, hay que reponer el acordonamiento de la fachada norte, 
para impedir el acceso de peatones y señalizar el peligro existente, tal como decíamos en 
nuestro informe de 10 de mayo de 2017, lo cual se ha ordenado en la empresa Miguel 
Martínez, para que lo disponga con carácter inmediato.
Todo eso se informa para su conocimiento, y sin perjuicio de que, con posterioridad, se dará 
traslado de las actuaciones practicadas en relación con este expediente.”

Dado el mal estado de la edificación referida, ha sido necesario proceder a su urgente 
demolición.

Por el Sr. Arquitecto Municipal se ha emitido, con fecha 26 de marzo de 2020,  con relación 
a las obras de demolición de los edificios nºs. 25, 27 y 29 de la c/ Alcassares, encargadas 
por VÍA DE EMERGENCIA a la empresa  Construcciones y Excavaciones Miguel Martínez 
S.L.,  el siguiente informe:

“El Arquitecto Municipal que suscribe, con relación a las facturas nº Emit-12 y n.º Emit-13 de 
fecha 11-03-2020 presentadas por la empresa Construcciones y Excavaciones Miguel 
Martínez S.L., con CIF B53884813, por importe de 5.984,21 € y 11.639,98 € 
respectivamente (IVA incluido), correspondiente la primera a las obras de demolición de la 
finca en c/. Alcassares, 25, 27 y 29 de Alcoy, y la segunda a las labores de retirada de 
escombros de la vía pública, con el fin de acreditar la correcta ejecución del gasto y la 
procedencia, en definitiva, de la aprobación de las correspondientes facturas, INFORMA:

Que el pasado día 26 de enero de 2020 se produjo el colapso parcial de la fachada principal 
y varios forjados del edificio de referencia, produciéndose el colapso sobre la vía pública C/ 
Alcassares, desperfectos ocasionados por el temporal "Gloria" que ha afectado a nuestra 
ciudad entre los días 19 y 22 de enero. Dada la situación de emergencia originada por la 
posibilidad de que colapsara el resto de la edificación y la invasión del escombro sobre la vía 
pública, amenazando una situación de ruina inminente que ponía en peligro la seguridad 
pública, y todo ello en previsión de una situación de grave peligro, a los efectos descritos en 
el art. 25.3.2 de las Bases de Ejecución del Presupuesto Municipal y el art. 120 de la Ley 
9/2017, de 8 de noviembre, de Contratos del Sector Público. se ordenó por vía de 
emergencia la ejecución de los trabajos de descombrado de la vía pública y demolición del 
resto de la edificación a la empresa Construcciones y Excavaciones Miguel Martínez S.L, 
dada la insuficiencia de medios, tanto humanos como materiales, del Ayuntamiento para 
llevar a cabo las citadas obras.
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Las obras de demolición de la finca, así como de retirada de escombros de la vía pública, se 
han ejecutado de forma correcta y han finalizado.

Las facturas presentadas se estiman conformes, por lo que no existe inconveniente en 
efectuar el pago de las facturas de referencia por importe total de por importe de 5.984,21 € 
y 11.639,98 € respectivamente (IVA incluido).”

Teniendo en cuenta la transitoriedad de normas en relación con el artículo 118 de la Ley 
9/2017, de 8 de noviembre, de Contratos del Sector Público, consultada la aplicación 
informática correspondiente se constata que el contratista de las obras no ha suscrito más 
contratos menores que individual o conjuntamente superen la cifra de 40.000 euros.

Considerando lo previsto en el art. 189.1 de la Ley 5/2014, de 25 de julio, de la Generalitat, 
de Ordenación del Territorio, Urbanismo y Paisaje (LOTUP).

A tenor de lo dispuesto en el art. 117 del Real Decreto Legislativo 781/1986, de 18 de abril, 
en relación con lo preceptuado en el art. 120 de la Ley 9/2017, de 8 de noviembre, cuando 
las Entidades Locales tengan que realizar obras por situaciones de emergencia y que 
supongan grave peligro, el Presidente de la Corporación podrá ordenar la directa ejecución 
de las obras o contratarlas libremente sin sujetarse a los requisitos formales legalmente 
establecidos, debiendo dar conocimiento de ello al Pleno en la primera sesión que éste 
celebre.

Considerando que esta Alcaldía es competente para contratar las obras de demolición de 
los edificios  en mal estado  situados en c/ Alcassares, 25, 27 y 29,  ya que la cuantía de su 
ejecución no excede del 10% de los recursos ordinarios del Presupuesto ni del  límite 
general aplicable, en virtud de lo dispuesto en la Disposición adicional segunda de  la Ley 
9/2017.  

Teniendo en cuenta lo dispuesto en el artículo 189.1 de la Ley 5/2014, de 25 de julio, de la 
Generalitat, de Ordenación del Territorio, Urbanismo y Paisaje (LOTUP), el Ayuntamiento 
acordará la ejecución subsidiaria cuando exista riesgo inmediato para la seguridad de 
personas o bienes, o de deterioro del medio ambiente o del patrimonio natural o cultural.

De conformidad con lo dispuesto en el art. 102 de la Ley 39/2015, de 1 de octubre, del  
Procedimiento Administrativo Común de las Administraciones Públicas, habrá lugar a la 
ejecución subsidiaria cuando se trate de actos que por no ser personalísimos puedan ser 
realizados por sujeto distinto del obligado, exigiendo el importe de los gastos ocasionados 
por el procedimiento establecido en el Reglamento General de Recaudación, mediante 
exacción cautelar que podrá realizarse antes de la ejecución, a reserva de la liquidación 
definitiva.

Dispone el apartado cuarto de la Disposición Adicional Tercera del R.D.463/2020, por el que 
se declara el estado de alarma para la gestión de la situación de crisis sanitaria ocasionada 
por el COVID-19, en la redacción dada por el R.D.465/2020, de 17 de marzo, que las 
entidades del sector público podrán acordar motivadamente la continuación de aquellos 
procedimientos administrativos que vengan referidos a situaciones estrechamente 
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vinculadas a los hechos justificativos del estado de alarma, o que sean indispensables para 
la protección del interés general o para el funcionamiento básico de los servicios.

El presente expediente trae causa, como se ha indicado, de la tramitación de emergencia 
prevista en el artículo 120 de la Ley 9/2017, de 8 de noviembre, de Contratos del Sector 
Público, cuyo apartado d) establece que “ejecutadas las actuaciones objeto de este régimen 
excepcional, se observará lo dispuesto en esta Ley sobre cumplimiento de los contratos, 
recepción y liquidación de la prestación”. 

El acuerdo que se propone, resulta, a nuestro juicio, la culminación de un expediente en que 
se han ejecutado las actuaciones indispensables para la protección del interés general, por 
lo que resulta plenamente eficaz y sus plazos no quedan interrumpidos.

VISTOS los textos legales citados y demás normativa concordante de general aplicación, así 
como el informe jurídico emitido al respecto.

Esta Alcaldía, RESUELVE: 

Primero.- Prestar conformidad a las actuaciones realizadas por la Oficina Municipal de 
Arquitectura, dando aprobación a los informes del Sr. Arquitecto Municipal de fechas 
28/01/2020 y 26/03/2020.

Segundo.- Declarar  la emergencia de las obras de demolición de los edificios situados en 
c/  Alcassares, nºs 25, 27 y 29.

Tercero.- Ejecutar subsidiariamente las obras y adjudicar  la demolición de la finca en 
cuestión a la empresa CONSTRUCCIONES Y EXCAVACIONES MIGUEL MARTINEZ, S.L. 
(B53884813), por un importe  total  de  17.624,19€ (21% IVA incluido), de los que 
corresponden  5.984,21 €, a las obras de demolición de la finca en c/. Alcassares, 25, 27 y 
29 y los 11.639,98 €, a las labores de retirada de escombros de la vía pública por colapso de 
edificio. Dichas obras se han realizado  bajo la Dirección Facultativa de los Servicios 
Técnicos Municipales.

Cuarto.-  Aprobar las fases contables que se relacionan del presupuesto municipal vigente:

OPERACIONES PREVIAS: “ADO” - Demolición finca c/ Alcassares, 25, 27 y 29

Aplicaciones:     Proyectos           Nº Operación:  Referencia:     Importe EUROS: PGCP

02463 15100 68200  2016 2 U62  2  920200003228     22020003474              1.994,72            2110
DEMOLICIONES INMUEBLES MUNICIPALES

05463 15100 21200                        920200003228       22020003475              3.989,49            6220
DEMOL/ACTUACIONES POR C/TERCEROS
                                                                              Total Operación …………     5.984,21

OPERACIONES PREVIAS: “ADO” - Trabajos retirada de escombros de la vía 
pública por colapso de edificio en c/ Alcassares, 25, 27, 29 
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Aplicaciones:     Proyectos           Nº Operación:  Referencia:     Importe EUROS: PGCP

02463 15100 68200  2015 2 U62 5  920200003229     22020003476              1.900,33            2110
DEMOLICIONES INMUEBLES MUNICIPALES

02463 15100 68200  2016 2 U62 2  920200003229     22020003477                 735,71            2110
DEMOLICIONES INMUEBLES MUNICIPALES

02463 15100 68200 2018 2 U63 1   920200003229   22020003478                1.243,91            2110
DEMOLICIONES INMUEBLES MUNICIPALES

05463 15100 21200                         920200003229    22020003479              7.760,03            6220
DEMOL/ACTUACIONES POR C/TERCEROS
                                                                              Total Operación ………    11.639,98

Quinto.-  Por la unidad administrativa en que radica este expediente deberá procederse a 
precisar la cuantía del importe de la ejecución subsidiaria que corresponde a particulares; 
identificar a los titulares registrales de las fincas objeto de actuación, notificar a los mismos, 
por el procedimiento legal, la obligación que tienen de ingresar el importe liquidado, 
indicándose a los interesados los plazos reglamentarios de este ingreso y comunicándose 
todo lo actuado a la Intervención Municipal con el fin de que, en caso de impago, se siga el 
procedimiento recaudatorio en vía de apremio (art. 101 y 102 de la Ley 39/2015, de 1 de  
octubre, del Procedimiento Administrativo Común de las Administraciones Públicas).

Sexto.- Notificar la presente resolución a la Intervención Municipal a los efectos oportunos.

Séptimo.- Dar cuenta de la presente resolución al Pleno del Ayuntamiento en la primera 
sesión que se celebre.” 

El Pleno de la Corporación queda enterado.

13. 2534/2020 URBANISME 
DONAR COMPTE DE LA RESOLUCIÓ DE L'ALCALDIA NÚM. 1309/2020, DE 8 D'ABRIL, 
SOBRE DECLARACIÓ DE RUÏNA IMMINENT I EMERGÈNCIA DE LES OBRES DE 
DEMOLICIÓ DELS EDIFICIS SITUATS AL C/ SANT MATEU, NÚMS. 51 I 53
Se da cuenta de la resolución de la Alcaldía, n.º 1309/2020, de 8 de abril, sobre declaración 
de ruina inminente y emergencia de las obras de demolición de los edificios sitos en  C/ Sant 
Mateu, núms. 51 y 53, del siguiente tenor literal:

“RUINA INMINENTE Y EMERGENCIA DE LAS OBRAS DE DEMOLICIÓN DE LAS FINCAS 
SITAS EN C/ SANT MATEU, 51 Y 53.

Dada cuenta del expediente administrativo de referencia, sobre  las fincas sitas en c/ Sant 
Mateu, 51 y 53, declaradas en situación de ruina legal,  y

Resultando que,   habiéndose agravado el mal estado de los edificios números 51 y 53 de la 
calle Sant Mateu, como consecuencia de los desperfectos ocasionados por el temporal 
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“Gloria”, que ha afectado nuestra ciudad los días 19, 20 y 21 de enero, por el Sr. Arquitecto 
Municipal se emitió, con fecha 30/01/2020,  el siguiente informe:

“Que los edificios números 51 y 53 del calle de Sant Mateu están situados en suelo urbano, 
dentro del sector 2 del Núcleo Antiguo, y los es de aplicación el documento de 
Homologación del Núcleo Antiguo de Alcoi, aprobado el 26 de febrero de 2003 por el 
consejero de Obras Públicas, Urbanismo y Transportes de la Generalitat Valenciana.

Que, por otro lado, están dentro del conjunto declarado Histórico Artístico por el Real 
Decreto 3.945/1982, de 15 de diciembre (BOE núm. 22, de 26 de enero de 1983) y Bien de 
Interés Cultural, según la disposición adicional primera de la Ley 16/1985, de 25 de junio, de 
Patrimonio Histórico (BOE núm. 155, de 29 de junio de 1985). No están incluidos al 
Catálogo de Edificios de Interés del Plan General de Ordenación Urbana.

Que los edificios números 51 y 53 del calle de Sant Mateu están declarados en situación 
legal de ruina según un acuerdo de la Junta de Gobierno Local de 23 de marzo de 2012 y, 
actualmente, se encuentran en fase de imposición de multas coercitivas, por no haber 
cumplido los propietarios la orden de demolición dictada.

Que el pasado día 13 de diciembre, a causa del viento, se produjo la caída de algunas tejas 
de estos edificios sobre la vía pública, lo cual requirió la intervención de los bomberos, para 
retirar los elementos sueltos de la cornisa, y el acordonamiento de la acera, por parte de la 
Policía Local, como medida de seguridad.

Que el 23 de enero, con motivo del temporal, se efectuó una visita de inspección a los 
inmuebles de referencia, comprobando que se encontraban en una situación muy precaria, 
con las fachadas y medianeras de tapial completamente empapadas por las lluvias, y que se 
había producido, también, el hundimiento de parte de los cuerpos volados situados en la 
fachada posterior.

Que ante la situación de peligro se ordenó a la Policía Local que cortara la calle de Sant 
Mateu al tráfico rodado y a los peatones.  [FOTOS]

Que visto el avanzado estado de deterioro a que presentan las fincas, el cual amenaza una 
ruina inminente que pone en peligro la seguridad pública y puede producir daños a las fincas 
contiguas, hay que ordenar la demolición de los edificios números 51 y 53 del calle de Sant 
Mateu por vía de emergencia, bajo dirección facultativa, para impedir mayores perjuicios, 
de acuerdo con lo que establece el artículo 189 de la Ley de Ordenación del Territorio, 
Urbanismo y Paisaje de la Comunidad Valenciana (Ley 5/2014, de 25 de julio).

Todo eso se informa para su conocimiento, y sin perjuicio de que, con posterioridad, se dará 
traslado de las actuaciones practicadas en relación con este expediente.”

Dado el mal estado de los edificios referidos, ha sido necesario proceder a su urgente 
demolición.
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Por el Sr. Arquitecto Municipal se ha emitido, con fecha  26 de marzo  2020, con relación a 
las obras de demolición de los  edificios n.ºs 51 y 53 de la calle Sant Mateu, encargadas por 
VÍA DE EMERGENCIA , el siguiente informe:

“El Arquitecto Municipal que suscribe, con relación a las facturas nº AT 2020-04 y n.º 
Emit- 20019 de fechas 03-03-2020 y 29-02-2020 respectivamente, presentadas por don 
Enric Alfons Pérez Vañó y por la empresa VALSER NEGOCIOS Y CONTRATAS SL, con 
CIF 21659989S y B98489446 respectivamente, por importe de 2.014,00 € y 30.885,00 euros 
respectivamente (IVA incluido), correspondiente la primera a la redacción de Proyecto, 
dirección de obra y coordinación de seguridad y salud de las obras de demolición de dos 
edificios ubicados en la calle Sant Mateu nº 51-53 de Alcoi, y la segunda a las obras de 
demolición de dichos edificios, con el fin de acreditar la correcta ejecución del gasto y la 
procedencia, en definitiva, de la aprobación de las correspondientes facturas,

INFORMA:
Con fecha 3 de febrero de 2020, por parte de doña Lorena Zamorano Gimeno, Concejal 
Delegada de Urbanismo, se realizó propuesta de contratación por vía de emergencia de las 
obras y servicios necesarios para proceder a la demolición de los dos edificios ubicados en 
calle Sant Mateu, 51 y 53 de Alcoy, debido a la necesidad de demoler dichos edificios por el 
avanzado estado de deterioro que presentaban y que se vio agravado por los desperfectos 
ocasionados por el temporal "Gloria" que ha afectado a nuestra ciudad entre los días 19 y 21 
de enero, amenazando así una ruina inminente que ponía en peligro la seguridad pública, y 
todo ello en previsión de una situación de grave peligro, a los efectos descritos en el art. 
25.3.2 de las Bases de Ejecución del Presupuesto Municipal y el art. 120 de la Ley 9/2017, 
de 8 de noviembre, de Contratos del Sector Público.

Ante la insuficiencia de medios, tanto humanos como materiales, del Ayuntamiento de Alcoy 
para llevar a cabo las citadas obras, se contrató una empresa externa, VALSER NEGOCIOS 
Y CONTRATAS S.L., que presentó una oferta-presupuesto de demolición de 30.855,00 € 
(21% de I.V.A. incluido) de fecha 06-02-2020.

Por otra parte, se contrataron los servicios del Arquitecto don Enric Alfons Paredes Vañó 
para la redacción del proyecto de demolición, dirección de obra y coordinación de seguridad 
y salud durante la ejecución de las obras, presentándose por dicho Arquitecto con fecha 04-
02-2020 proyecto visado de demolición y presupuesto de honorarios por importe de 
2.014,00 euros (IVA incluido).

Las obras de demolición y limpieza, así como los servicios de redacción de proyecto, 
dirección de obra y coordinación de seguridad y salud durante la ejecución de las obras, se 
han realizado correctamente.

Las facturas presentadas se ajustan a las ofertas-presupuestos de fechas 04-02-2020 y 06-
02-2020, por lo que no existe inconveniente en efectuar el pago de las facturas de referencia 
por importe de 2.014,00 € y 30.885,00 euros (21% de I.V.A. incluido), las cuales se estiman 
conformes.”

En la documentación facilitada por la Oficina de Arquitectura figura el presupuesto de 
honorarios del Arquitecto Técnico D. Enric Paredes Vañó, por un importe total de 1.900,00€ 
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(+ 21% IVA ). En la factura presentada por el total, descontado el 15% retenido, resulta la 
cantidad  2.014,00€, que ha sido informada favorablemente por el Sr. Arquitecto Municipal.
  
Teniendo en cuenta la transitoriedad de normas en relación con el artículo 118 de la Ley 
9/2017, de 8 de noviembre, de Contratos del Sector Público, consultada la aplicación 
informática correspondiente se constata que el contratista de las obras no ha suscrito más 
contratos menores que individual o conjuntamente superen la cifra de 40.000 euros.

Finalmente, por resolución  de la Alcaldía  de 13 de febrero de 2020,  se ha aprobado el 
Plan de Seguridad y Salud de las obras de demolición del inmueble de referencia.

Considerando lo previsto en el art. 189.1 de la Ley 5/2014, de 25 de julio, de la Generalitat, 
de Ordenación del Territorio, Urbanismo y Paisaje, de la Comunitat Valenciana.

A tenor de lo dispuesto en el art. 117 del Real Decreto Legislativo 781/1986, de 18 de abril, 
en relación con lo preceptuado en el art. 120 de la Ley 9/2017, de 8 de noviembre, de  
Contratos del Sector Público,  cuando las Entidades Locales tengan que realizar obras por 
situaciones de emergencia y que supongan grave peligro, el Presidente de la Corporación 
podrá ordenar la directa ejecución de las obras o contratarlas libremente sin sujetarse a los 
requisitos formales legalmente establecidos, debiendo dar conocimiento de ello al Pleno en 
la primera sesión que éste celebre.

Considerando que esta Alcaldía es competente para contratar las obras de demolición de 
los edificios en mal estado, situados en c/ Sant Mateu, 51 y 53, ya que la cuantía de su 
ejecución no excede del 10% de los recursos ordinarios del Presupuesto ni del límite general 
aplicable, en virtud de lo dispuesto en la Disposición adicional segunda de la Ley 9/2017, de 
8 de noviembre, de Contratos del Sector Público.

Teniendo en cuenta lo dispuesto en el artículo 189.1 de la Ley 4/2014, de 25 de julio, de la 
Generalitat, de Ordenación del Territorio, Urbanismo y Paisaje (LOTUP), el Ayuntamiento 
acordará la ejecución subsidiaria cuando exista riesgo inmediato para la seguridad de 
personas o bienes, o de deterioro del medio ambiente o del patrimonio natural o cultural.

De conformidad con lo dispuesto en el art. 102 de la Ley 39/2015, de 1 de octubre, del 
Procedimiento Administrativo Común de las Administraciones Públicas, habrá lugar a la 
ejecución subsidiaria cuando se trate de actos que por no ser personalísimos puedan ser 
realizados por sujeto distinto del obligado, exigiendo el importe de los gastos ocasionados 
por el procedimiento establecido en el Reglamento General de Recaudación, mediante 
exacción cautelar que podrá realizarse antes de la ejecución, a reserva de la liquidación 
definitiva.

Dispone el apartado cuarto de la Disposición Adicional Tercera del R.D.463/2020, por el que 
se declara el estado de alarma para la gestión de la situación de crisis sanitaria ocasionada 
por el COVID-19, en la redacción dada por el R.D.465/2020, de 17 de marzo, que las 
entidades del sector público podrán acordar motivadamente la continuación de aquellos 
procedimientos administrativos que vengan referidos a situaciones estrechamente 
vinculadas a los hechos justificativos del estado de alarma, o que sean indispensables para 
la protección del interés general o para el funcionamiento básico de los servicios.
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El presente expediente trae causa, como se ha indicado, de la tramitación de emergencia 
prevista en el artículo 120 de la Ley 9/2017, de 8 de noviembre, de Contratos del Sector 
Público, cuyo apartado d) establece que “ejecutadas las actuaciones objeto de este régimen 
excepcional, se observará lo dispuesto en esta Ley sobre cumplimiento de los contratos, 
recepción y liquidación de la prestación”. 

El acuerdo que se propone, resulta, a nuestro juicio, la culminación de un expediente en que 
se han ejecutado las actuaciones indispensables para la protección del interés general, por 
lo que resulta plenamente eficaz y sus plazos no quedan interrumpidos.

Vistos  los textos legales citados, así como el informe jurídico emitido al respecto.

Esta  Alcaldía,  RESUELVE:

Primero.- Prestar conformidad a las actuaciones realizadas por la Oficina Municipal de 
Arquitectura y aprobar los informes del Sr. Arquitecto Municipal, de fecha 30/01/2020 y de 
26/03/2020.  

Segundo.- Declarar en situación de ruina inminente y la emergencia de las obras de 
demolición de las fincas nº 51 y 53 de la calle Sant Mateu.

Tercero.-  Aprobar el  proyecto de demolición redactado por el Arquitecto Técnico D. Enric 
Paredes Vañó, que se ha encargado, asimismo, de la Dirección Facultativa de las obras. 

Cuarto.- Ejecutar subsidiariamente las obras y adjudicar  la demolición de los  referidos 
edificios   a la empresa  VALSER NEGOCIOS Y CONTRATAS, S.L. (B-98489446)  por un 
importe de 30.855 Euros, IVA incluido.  

Quinto.- Nombrar Coordinador de Seguridad y Salud de las obras de emergencia de la 
demolición de las fincas nº 51 y 53 de la calle Sant Mateu  a D. Enric A. Paredes Vañó.

Sexto.-  Aprobar las fases contables que se relaciona del presupuesto municipal vigente:

OPERACIÓN PREVIA:   “ADO”

  Aplicaciones:      Proyectos:        Nº Operación: Referencia    Importe EUROS

05463 15100 21200                                920200003275            22020003494                 2.299,00
DEMOL./ACTUACIONES POR C/TERCEROS

OPERACIÓN PREVIA:   “ADO”

  Aplicaciones:      Proyectos:        Nº Operación: Referencia    Importe EUROS
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02463 15100 21200                                 920200003359           22020003555                    30.855,00
DEMOL./ACTUACIONES POR C/TERCEROS

Séptimo.- Por la unidad administrativa en que radica este expediente deberá procederse a 
precisar la cuantía del importe de la ejecución subsidiaria que corresponde a particulares; 
notificar a los titulares registrales de las fincas objeto de actuación,  por el procedimiento 
legal, la obligación que tienen de ingresar el importe liquidado de forma provisional y antes 
de la ejecución de las obras, indicándose al interesado los plazos reglamentarios de este 
ingreso y comunicándose todo lo actuado a la Intervención Municipal con el fin de que, en 
caso de impago, se siga el procedimiento recaudatorio en vía de apremio (art. 101 y 102 de 
la Ley 39/2015, de 1 de octubre, del Procedimiento Administrativo Común de las 
Administraciones Públicas).

Octavo.- Notificar la presente resolución a  Intervención  Municipal  a los efectos oportunos.

Noveno.-  Dar cuenta de la presente resolución al Pleno del Ayuntamiento en la primera 
sesión que se celebre.“ 

El Pleno de la Corporación queda enterado.

14. 10486/2020 SERVEIS SOCIALS 
CONTRATO DE ARRENDAMIENTO DE UN LOCAL SITO EN LA CALLE ISABEL LA 
CATÓLICA, N.º 5-PB-LOCAL D, DE ALCOY PARA UBICACIÓN DE DEPENDENCIAS 
DEL DEPARTAMENTO DE BIENESTAR SOCIAL DEL AYUNTAMIENTO DE ALCOY

Sra. Secretaria: En relación con este expediente quería comentar que por error se ha 
incluido en el orden del día del Pleno porque en realidad es competencia de la Junta de 
Gobierno Local por delegación de la Alcaldía. Yo, bueno, propondría a la consideración del 
Pleno el que se acordara retirarlo del orden del día y someterlo a la aprobación del órgano 
competente.

Sr. Alcalde: S’acorda? S’acorda. Següent punt.

Sra. Secretaria: Estamos de acuerdo en sacarlo del orden del día?

Sr. Alcalde: Sí.

El Pleno de la Corporación acuerda retirar este punto del orden del día por unanimidad de 
los señores asistentes.

15. 11510/2020 SERVEIS SOCIALS 
APROBACIÓN DE LA PRÓRROGA DEL III PLAN MUNICIPAL DE 
DROGODEPENDENCIAS Y OTROS TRASTORNOS ADICTIVOS 2017 – 2020”.
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En el ámbito de la prevención de las Drogodependencias, la Ley 10/2014 de 29 de 

diciembre de Salud de la Generalitat Valenciana regula en su Título VI que, los municipios 

mayores de 20.000 habitantes deberán disponer de una Unidad especializada en materia de 

prevención comunitaria de conductas adictivas (UPCCA) acreditada. Así mismo, señala que 

deberán elaborar y aprobar un Plan Municipal sobre Drogas y otros Trastornos Adictivos 

para poder obtener financiación pública para tales fines.

Las Unidades de Prevención Comunitaria de Conductas Adictivas (UPCCA) son “recursos 

especializados de carácter público o privado encargados de desarrollar actuaciones de 

carácter preventivo en el ámbito escolar, familiar, laboral, comunitario, o cualquier otro 

susceptible de intervención preventiva”.

Desde la posibilidad que ofrece dicho marco normativo, el municipio de Alcoy, dispone de 

una UPCCA autorizada por la Conselleria de Sanidad Universal y Salud Pública, que cumple 

los requisitos establecidos en el art. 9 ap. 2 y art. 4 del Decreto 132/2010, de 3 de 

Septiembre, del Consell, sobre registro y autorización de centros y servicios de atención y 

prevención de drogodependencias y otros trastornos adictivos en la Comunidad Valenciana. 

Así, obtuvo la acreditación en el año 2000 y fue inscrita en el Registro de Centros y 

Servicios de Atención y Prevención de Drogodependencias de la Comunidad Valenciana 

con el nº A/98/022/2, y con resolución indefinida a la acreditación en Mayo de 2002. 

Igualmente dispone del III Plan Municipal de Prevención de Drogodependencias y otros 

Trastornos Adictivos 2017-2020. Este fue aprobado por el Ayuntamiento Pleno, en sesión 

celebrada el 30 de enero de 2017. Su vigencia es de cuatro años, iniciándose en enero de 

2017 y finalizando el 31 de diciembre de 2020.

Considerando que dicho Plan se encuentra en proceso de ejecución, y que, al haberse 

establecido el estado de alarma y su posterior confinamiento debido a la situación de crisis 

mundial provocada por la Pandemia COVID-19, es imposible llevar a cabo parte de las 

actuaciones previstas, todo ello, junto con la necesidad de una vez finalizado, proceder a 

realizar la evaluación del mismo , en base a unos criterios técnicos establecidos por la 

legislación vigente para conocer sus resultados y atendiendo a estos, elaborar el que sería 

el IV Plan, hace necesario ampliar la vigencia del actual.
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Es por ello que se solicita una prórroga que amplíe la vigencia del mismo un año, finalizando 

el 31 de diciembre de 2021.

Visto el dictamen favorable de la Comisión Informativa de Servicios Sociosanitarios, el Pleno 
de la Corporación, por unanimidad de los señores asistentes, adopta el siguiente acuerdo:

Primero.- Prorrogar la vigencia del Plan Municipal de Drogodependencias y otros 

trastornos adictivos del Ayuntamiento de Alcoy 2017-2020, durante un año, 

finalizando el mismo el 31 de diciembre de 2021.

16. 8424/2020 SECRETARIA GENERAL 
DONAR COMPTE DE LES RESOLUCIONS DE L’ALCALDIA DES DE LA NÚMERO 1437 
FINS A LA NÚMERO 1810 DEL PERÍODE 2020
De conformidad con el artículo 42 del vigente Reglamento de Organización, 
Funcionamiento y Régimen Jurídico de las Entidades Locales, se da cuenta a la 
Corporación de todas las resoluciones de la Alcaldía adoptadas durante las 
siguientes fechas:

 Del  23 de abril de 2020, núm. 1437, al 27 de mayo de 2020, núm. 1810.

El Pleno de la Corporación queda enterado.

17. 8424/2020 SECRETARIA GENERAL 
DONAR COMPTE DE RESOLUCIONS D'ALCALDIA EN MATÈRIA DE MESURES 
ADOPTADES PER LA CRISI DEL COVID-19
Se da cuenta al Pleno de la Corporación de las siguientes Resoluciones de Alcaldía sobre 
medidas adoptadas por la crisis del Covid 19:

Decreto número 1454/2020, de 27 de abril de 2020
Decreto número 1458/2020, de 28 de abril de 2020
Decreto número 1472/2020, de 28 de abril de 2020
Decreto número 1498/2020, de 30 de abril de 2020
Decreto número 1503/2020, de 4 de mayo de 2020
Decreto número 1519/2020, de 5 de mayo de 2020
Decreto número 1543/2020, de 5 de mayo de 2020
Decreto número 1556/2020, de 7 de mayo de 2020
Decreto número 1575/2020, de 8 de mayo de 2020
Decreto número 1586/2020, de 11 de mayo de 2020
Decreto número 1619/2020, de 12 de mayo de 2020
Decreto número 1632/2020, de 14 de mayo de 2020
Decreto número 1642/2020, de 18 de mayo de 2020
Decreto número 1652/2020, de 18 de mayo de 2020
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Decreto número 1661/2020, de 18 de mayo de 2020
Decreto número 1663/2020, de 18 de mayo de 2020
Decreto número 1666/2020, de 18 de mayo de 2020
Decreto número 1695/2020, de 20 de mayo de 2020
Decreto número 1696/2020, de 20 de mayo de 2020
Decreto número 1722/2020, de 20 de mayo de 2020
Decreto número 1731/2020, de 20 de mayo de 2020
Decreto número 1739/2020, de 21 de mayo de 2020
Decreto número 1751/2020, de 22 de mayo de 2020
Decreto número 1756/2020, de 22 de mayo de 2020
Decreto número 1768/2020, de 25 de mayo de 2020
Decreto número 1770/2020, de 25 de mayo de 2020
Decreto número 1781/2020, de 27 de mayo de 2020
Decreto número 1799/2020, de 27 de mayo de 2020
Decreto número 1800/2020, de 27 de mayo de 2020
Decreto número 1818/2020, de 28 de mayo de 2020
Decreto número 1819/2020, de 28 de mayo de 2020
Decreto número 1820/2020, de 28 de mayo de 2020
Decreto número 1858/2020, de 29 de mayo de 2020

Nota: Los siguientes decretos contienen datos de carácter personal, por lo que aparecen 
únicamente en extracto.

Decreto número 1454/2020, de 27 de abril de 2020, del siguiente tenor literal:

CONTINUACIÓ DE L’EXPEDIENT DE SERVEI DE REDACCIÓ DE PROJECTE 
CONSTRUCTIU I PROJECTE D’ACTIVITAT, DIRECCIÓ FACULTATIVA I C.S.S. PER A 
REFORMA DE L’EDIFICI D’APARCAMENT SUBTERRANIS I REPOSICIÓ DE ZONA 
VERDA EN LA SEUA COBERTA EN LA PLAÇA DE LA CONSTITUCIÓ (LA ROSALEDA) 
PER AL COMPLIMENT DE LA STSJCV N.º 1504/2005

[…/...]

Decreto número 1458/2020, de 28 de abril de 2020, del siguiente tenor literal:
DECLARACIÓ DE L’ALÇAMENT DE LA SUSPENSIÓ DEL CONTRACTE D’OBRA DE 
«EXECUCIÓ DE LES OBRES D’ADEQUACIÓ FUNCIONAL I REHABILITACIÓ DE 
FAÇANES I COBERTES DEL GRUP SANT JORDI FASE IV-B C. 1068.”

[.../...]

Decreto número 1472/2020, de 28 de abril de 2020, del siguiente tenor literal:
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DECLARACIÓ DE LA SUSPENSIÓ DE CONTRACTE PRÈVIA PETICIÓ DE 
L’INTERESSAT ARREL DE L’ESTABLERT AL REAL DECRETO LEY 8/2020

[…/...]

Decreto número 1498/2020, de 30 de abril de 2020, del siguiente tenor literal:
CONTNUACIÓ DE L’EXPEDIENT DE “SERVEI DE MANTENIMENT DE VARIES 
APLICACIONES INSTAL·LADES EN SERVIDORS DEL AJUNTAMENT.D’ ALCOI C.1101”

[.../...]

Decreto número 1503/2020, de 4 de mayo de 2020, del siguiente tenor literal:
DECLARACIÓ DE LA SUSPENSIÓ PARCIAL DE CONTRACTE PRÈVIA PETICIÓ DE 
L’INTERESSAT ARREL DE L’ESTABLERT AL REAL DECRETO LEY 8/2020

[…/...]

Decreto número 1519/2020, de 5 de mayo de 2020, del siguiente tenor literal:
APROBACIÓN RELACIÓN Q/2020/4014 DE CONCESIONES DE PEIS COVID-19

[.../...]

Decreto número 1543/2020, de 5 de mayo de 2020, del siguiente tenor literal:
APROBACIÓN RELACIÓN Q/2020/4015 COVID-19 DE CONCESIONES DE PEIS 
DESTINADAS A GARANTIZAR EL DERECHO BÁSICO DE ALIMENTACIÓN DE NIÑOS Y 
NIÑAS EN SITUACIÓN DE VULNERABILIDAD PARA HACER FRENTE AL IMPACTO DE 
LA COVID-19

[…/...]

Decreto número 1556/2020, de 7 de mayo de 2020, del siguiente tenor literal:
AMPLIACIÓ DEL TERMINI EN L’EXECUCIÓ DE L’OBRA D’ACTUACIONS PER A LA 
MOBILITAT EN EL CARRER ENTENÇA I ADJACENTS C.1122

[…/...]
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Decreto número 1575/2020, de 8 de mayo de 2020, del siguiente tenor literal:
ESTABLIMENT DELS TORNS PER A ACCEDIR ALS HORTS SOCIALS MUNICIPALS

[…/...]

Decreto número 1586/2020, de 11 de mayo de 2020, del siguiente tenor literal:
DERECHO A INDEMNIZACIÓN Y SUSPENSIÓN DEL CONTRATO PRESTACIÓN DE SERVICIOS  
ADMINISTRATIVOS COMPLEMENTARIOS EN EL AYUNTAMIENTO DE ALCOY – CAPACIS, 
S.L.

[…/...]

Decreto número 1619/2020, de 12 de mayo de 2020, del siguiente tenor literal:
APROBACIÓN RELACIÓN Q/2020/4018 DE CONCESIONES DE PEIS COVID-19

[…/...]

Decreto número 1632/2020, de 14 de mayo de 2020, del siguiente tenor literal:
APROBACIÓN RELACIÓN Q/2020/4019 COVID-19 DE CONCESIONES DE PEIS 
DESTINADAS A GARANTIZAR EL DERECHO BÁSICO DE ALIMENTACIÓN DE NIÑOS Y 
NIÑAS EN SITUACIÓN DE VULNERABILIDAD PARA HACER FRENTE AL IMPACTO DE 
LA COVID-19

[…/...]

Decreto número 1642/2020, de 18 de mayo de 2020, del siguiente tenor literal:
DECLARACIÓ DE L’ALÇAMENT DE LA SUSPENSIÓ DEL LOT 1 DEL CONTRACTE DE 
«SUBMINISTRAMENT PER A LA PROMOCIÓ TURISTICOCULTURAL MITJANÇANT 
RECREACIÓ HISTÒRICA DIGITAL BASADA EN L’ELABORACIÓ I PRODUCCIÓ D’UNA 
EXPERIÈNCIA IMMERSIVA EN 360 GRAUS A TRAVÉS DE LES NOVES TECNOLOGIES 
BASADES EN EL PARADIGMA DE REALITAT AUGMENTADA, MITJANÇANT VÍDEO 
RECREACIONS DIGITALS 3D EN FORMAT VÍDEO 360º PER LA PROMOCIÓ 
TURISTICOCULTURAL A ALCOI A LA ZONA DE LA CONCA DEL MOLINAR I EL 
SUBMINISTRAMENT DE L’EQUIPAMENT D’UN SERVIDOR PER A 
L’EMMAGATZEMATGE I DISTRIBUCIÓ DEL MATERIAL AIXÍ COM TAMBÉ EL 
SUBMINISTRAMENT DE L’EQUIPAMENT PER A VISUALITZACIÓ D’AQUEST 
MATERIAL MITJANÇANT ULLERES DE REALITAT AUGMENTADA “

[…/...]
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Decreto número 1652/2020, de 18 de mayo de 2020, del siguiente tenor literal:
APROBACIÓN RELACIÓN Q/2020/4022 DE CONCESIONES DE PEIS COVID-19

[…/...]

Decreto número 1661/2020, de 18 de mayo de 2020, del siguiente tenor literal:
EXPTE. N.º 9567/2020 DECRETO AUTORIZACIÓN AMPLIACIÓN VELADORES COVID- 
19
[…/...]

Decreto número 1663/2020, de 18 de mayo de 2020, del siguiente tenor literal:
APROBACIÓN RELACIÓN Q/2020/4023 COVID-19 DE CONCESIONES DE PEIS 
DESTINADAS A GARANTIZAR EL DERECHO BÁSICO DE ALIMENTACIÓN DE NIÑOS Y 
NIÑAS EN SITUACIÓN DE VULNERABILIDAD PARA HACER FRENTE AL IMPACTO DE 
LA COVID-19

[…/...]

Decreto número 1666/2020, de 18 de mayo de 2020, del siguiente tenor literal:
DENEGAR L’AUTORITZACIÓ PER A CELEBRAR LA “III MILLA SOLIDARIA COLEGIO 
ESCLAVAS ALCOY” EL 31 DE MAIG DE 2020 PEL VIGENT ESTAT D’ALARMA PER 
EMERGÈNCIA SANITÀRIA

[…/...]

Decreto número 1695/2020, de 20 de mayo de 2020, del siguiente tenor literal:
“CONTINUACIÓ DE L’EXPEDIENT D’OBRES DELS OBRES DEL PLA EDIFICANT PER A 
LA INSTAL.LACIÓ D’ASCENSOR I REFORMA DE BANYS DEL CENTRE ESCOLA 
OFICIAL D’IDIOMES C. 1110»

[…/...]

Decreto número 1696/2020, de 20 de mayo de 2020, del siguiente tenor literal:
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“CONTINUACIÓ DE L’EXPEDIENT DE SERVEI DE REDACCIÓ DE PROJECTE I 
DIRECCIÓ FACULTATIVA DE LES OBRES D’ADEQUACIÓ I AMPLIACIÓ DEL I.E.S. 
ANDREU SEMPERE C.1128”

[…/...]

Decreto número 1722/2020, de 20 de mayo de 2020, del siguiente tenor literal:
EXPTE. Nº 9567/2020 DECRETO DENEGACIÓN AMPLIACIÓN VELADORES (COVID-19)

[…/...]

Decreto número 1731/2020, de 21 de mayo de 2020, del siguiente tenor literal:
DECLARACIÓ DE L’ALÇAMENT DE LA SUSPENSIÓ DEL CONTRACTE DE SERVICIS 
DESTINAT AL DESENVOLUPAMENT DEL PROGRAMA D’ACTIVITATS JUVENILS AL 
CENTRE CERVANTES JOVE(CCJ)
[…/...]

Decreto número 1739/2020, de 21 de mayo de 2020, del siguiente tenor literal:
APROBACIÓN RELACIÓN Q/2020/4027 COVID-19 DE CONCESIONES DE PEIS 
DESTINADAS A GARANTIZAR EL DERECHO BÁSICO DE ALIMENTACIÓN DE NIÑOS Y 
NIÑAS EN SITUACIÓN DE VULNERABILIDAD PARA HACER FRENTE AL IMPACTO DE 
LA COVID-19

[…/...]

Decreto número 1751/2020, de 22 de mayo de 2020, del siguiente tenor literal:
APROBACIÓN RELACIÓN Q/2020/4026 DE CONCESIONES DE PEIS COVID-19

[…/...]

Decreto número 1756/2020, de 22 de mayo de 2020, del siguiente tenor literal:
PEATONALIZACIÓN DE DETERMINADAS CALLES DE LA CIUDAD EN DÍAS Y 
POR FRANJAS HORARIAS DURANTE EL TIEMPO EN QUE SE MANTENGA EL 
ESTADO DE ALARMA ORDENADO POR EL R.D. 463/2020, DE 14 DE MARZO.

[…/...]
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Decreto número 1768/2020, de 25 de mayo de 2020, del siguiente tenor literal:
EXPTE. N.º 9567/2020 DECRETO AUTORIZACIÓN VELADORES COVID-19

[…/...]

Decreto número 1770/2020, de 25 de mayo de 2020, del siguiente tenor literal:
CONTRATACIÓN POR PROCEDIMIENTO DE EMERGENCIA A CONSECUENCIA DEL 
COVID-19, DEL SUMINISTRO DE UN SISTEMA DE GESTIÓN INTEGRAL DE CONTROL 
DE TEMPERATURA CORPORAL Y CONTROL DE AFORO
[…/...]

Decreto número 1781/2020, de 27 de mayo de 2020, del siguiente tenor literal:
Aprobación relación Q/2020/4030 relativa a reconocimiento de obligaciones de 
prestaciones económicas individualizadas 2020.

[…/...]

Decreto número 1799/2020, de 27 de mayo de 2020, del siguiente tenor literal:
EXPTE. Nº 9567/2020 DECRETO AUTORIZACIÓN VELADORES PEATONALIZACIÓN

[…/...]

Decreto número 1800/2020, de 27 de mayo de 2020, del siguiente tenor literal:
Aprobación relación Q/2020/4029 relativa a reconocimiento de obligaciones de 
prestaciones económicas individualizadas 2020.

[…/...]

Decreto número 1818/2020, de 28 de mayo de 2020, del siguiente tenor literal:
DENEGACIÓ DE L’AUTORITZACIÓ PER A LA CELEBRACIÓ DE LA “CONCENTRACIÓ 
DE VEHICLES CLÀSSICS” ORGANITZADA PEL CLUB MOTOR CLÀSSIC ALCOI, ELS 
PROPERS 30 I 31 DE MAIG.

[…/...]

Decreto número 1819/2020, de 28 de mayo de 2020, del siguiente tenor literal:
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DENEGAR L’AUTORITZACIÓ DE TRÀNSIT I PAS PEL TERME MUNICIPAL D’ALCOI DE 
LA “RUTA CICLOTURISTA POTRIES-ELX” ORGANITZADA PEL CLUB DEPORTIVO 
LOS DUENDES, 31 DE MAIG DE 2020 PEL VIGENT ESTAT D’ALARMA PER 
EMERGÈNCIA SANITÀRIA
[…/...]

Decreto número 1820/2020, de 28 de mayo de 2020, del siguiente tenor literal:
EXPTE. Nº 11296/2020 DECRETO AUTORIZACIÓN VELADORES

[…/...]

Decreto número 1858/2020, de 29 de mayo de 2020, del siguiente tenor literal:
APROBACIÓN RELACIÓN Q/2020/4031 DE CONCESIONES DE PEIS COVID-19

[…/...]

El Pleno de la Corporación queda enterado.

18. 11745/2020 GRUP MUNICIPAL CIUDADANOS 
MOCIÓN NO INTERVENCIÓN DE FONDOS MUNICIPALES POR EL GOBIERNO DE 
ESPAÑA
Sra: García: Muchas gracias señor alcalde. Y querría empezar, si me lo permiten todos los 
compañeros, recordando que hoy se cumple el último día de luto oficial de diez días por los 
fallecidos por el coronavirus. Y querría, pues recordar nuestro recuerdo y nuestro dolor por 
estos fallidos, sobretodo por los de nuestra ciudad, que se va a mantener por mucho tiempo. 

El grupo municipal Ciudadanos presenta la siguiente moción:

“El Covid-19 nos ha hecho modificar, no sólo nuestros hábitos cotidianos sino nuestro modo 
de entender la sociedad. Cualquier persona puede entender que esta pandemia mundial nos 
va a llevar a una crisis socio-económica sin precedentes y los datos auguran que así será. 
La AIReF (Autoridad Independiente de Responsabilidad Fiscal)   contempla dos posibles 
escenarios –ambos con apertura económica a mediados de mayo– que es optimista con los 
diferentes ritmos o fases de desescalada y los planes cambiantes del actual Gobierno.

Escenario 1: Sin que sea necesario volver a encerrar un mes más a la población por un 
rebrote duro del virus en otoño.

Escenario 2:  En el que haya que añadir más tiempo de encierro en septiembre de 
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producirse el mencionado rebrote del SARS-CoV-2 (Coronavirus). 

La AIReF contempla que en 2020 el PIB caerá entre el 8,9% y el 11,7%, con un 
crecimiento en 2021 de entre el 4,6% y el 5,8%. Por su parte, el Gobierno estima una caída 
del 9,2% en 2020 y una subida del 6,8% en 2021. Es decir, la AIReF, en el mejor de los 
casos, contempla una caída en 2020 similar a la del Gobierno, pero en su escenario más 
duro contempla una recesión 2,5 puntos superior a la cifra del Ejecutivo. Al mismo tiempo la 
AIReF no espera un rebote tan importante, limitando al 5,8% el crecimiento de 2021 en el 
mejor de los casos; un punto menos que la del Gobierno, que en el escenario 1 de la AIReF 
llega a ser 2,2 puntos inferior. 

El último día de abril, el Gobierno de Sánchez enviaba a Bruselas la actualización del 
Programa de Estabilidad para los años 2020 y 2021, donde decía que España crecía de 
manera robusta y equilibrada antes de la llegada de la enfermedad y que todo hacía indicar 
que la recuperación sería fuerte, “en uve asimétrica” según Calviño. Como es obvio, estos 
datos actualmente no son válidos. 

Actualmente nos encontramos con una situación económica que generará un mayor número 
de parados al previsto por el Gobierno, que dejaba la tasa de paro en un 19% en 2020 y en 
el 17,2% en 2021, y por el efecto de la renta mínima permanente que quieren introducir, 
cuyo coste podría llegar a los 17.000 millones de euros anuales, según se puede estimar 
desde la cifra que en junio de 2019 publicó José Luís Escrivá cuando presidía dicho 
organismo, aunque ahora ha dicho que serán sólo 3.000 millones. 
Esto produce un falseamiento de datos del paro que generará un mayor gasto social y no 
solucionará la débil economía española. La realidad según muchos expertos es que el paro 
superará el 30%, provocando una caída de la recaudación del IRPF. A estos datos hay que 
sumarle que en los dos meses del estado de alarma, el Gobierno no ha pagado a más de 
700.000 trabajadores que están en situación de ERTEs. 

Sin lugar a dudas tenemos que ayudar a nuestra sociedad, pero con medidas efectivas que 
no sean falsas ni populistas y que generen una mayor crisis. Los ayuntamientos son las 
instituciones más cercanas a la ciudadanía y los que más están actuando con sus propios 
medios humanos, materiales y económicos a rescatar a la población. 

El Gobierno del Estado es garante de nuestra constitución y como tal, debe de respetar el 
artículo 137, “El Estado se organiza territorialmente en municipios, en provincias y en las 
Comunidades Autónomas que se constituyan. Todas estas entidades gozan de autonomía 
para la gestión de sus respectivos intereses” y el artículo 140, “La Constitución garantiza 
la autonomía de los municipios.” 

El carácter complejo del Estado español, a raíz de las previsiones de la Constitución, obliga 
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a concretar el concepto. Es lo que ya ha hecho el Tribunal Constitucional, el cual en su 
sentencia 4/1981 de 2 de febrero de 1981, ha afirmado: "Ante todo, resulta claro que la 
autonomía hace referencia a un poder limitado. En efecto, autonomía no es soberanía, y aún 
este poder tiene sus límites y, dado que cada organización territorial dotada de autonomía 
es una parte del todo, en ningún caso el principio de autonomía puede oponerse al de 
unidad, sino que es precisamente dentro de éste donde alcanza su verdadero sentido, 
como expresa el art. 2 de la Constitución.” 

La doctrina del T.C. enfatiza el carácter de la autonomía local, en cuanto derecho a 
participar en la gestión de los intereses respectivos de estas comunidades, matizando en su 
sentencia 170/89 de 19 de octubre, que: "...sería contrario a la autonomía municipal, una 
participación inexistente o meramente simbólica que hiciera inviable la participación 
institucional de los Ayuntamientos." Por lo cual, el Gobierno de España debe de hacer 
posible, que los Ayuntamientos dispongan de todos los recursos económicos para hacer 
frente a la crisis provocada por el Covid-19. 
Mediante el Real Decreto-ley 8/2020, de 17 de marzo, de medidas urgentes extraordinarias 
para hacer frente al impacto económico y social del COVID-19, el Gobierno autorizó a las 
entidades locales para la movilización del 20% del superávit acumulado para medidas de 
refuerzo ante la crisis. Este ahorro de los municipios viene de la Ley de Estabilidad 
Presupuestaria de 2012 y podría superar los 11.000 millones de euros. Sin embargo, y 
asumiendo el contexto actual, este Real Decreto-ley deja muchas dudas sobre el destino del 
superávit de 2019 de los Ayuntamientos. 

Se puede destinar a gastos sociales, asociados al COVID, el 20% del remanente de 
superávit una vez cumplidas las obligaciones de la Ley de Estabilidad Presupuestaria. Sin 
embargo, y de acuerdo con el documento emitido por la FEMP, la disponibilidad para la 
aplicación del 20% del superávit asociado a la lucha contra el COVID, no es suficiente, de 
manera que es necesaria una flexibilización de la regla de gasto. 
Asimismo, el temor añadido de los alcaldes, es que el Gobierno de PSOE y Podemos 
pretenda hacerse con este dinero y no dejar a los ayuntamientos disponer de él. Tanto es 
así, que 15 de las ciudades más importantes de España han hecho un frente contra la 
intervención de sus ahorros por parte del Gobierno central. Ciudades donde gobiernan todos 
los colores políticos como son: Madrid, Barcelona, Sevilla, Zaragoza, Málaga, Murcia, Las 
Palmas, Bilbao, Alicante, Córdoba, Valladolid, Vigo o Gijón. 

Por los motivos expuestos, el Grupo Municipal de Ciudadanos insta al Ayuntamiento de 
ALCOY a la adopción de los siguientes 

                                                            ACUERDOS 
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Primero.- Instar al Gobierno de España a modificar la Ley Orgánica 2/2012 de Estabilidad 
Presupuestaria y Sostenibilidad Financiera, para que la regla de gasto permita a las 
Administraciones Públicas abordar la crisis económica y social a la que nos enfrentamos. 

Segundo.- Solicitar un compromiso por escrito del Gobierno de España , para que no 
sustraiga el superávit acumulado de los ayuntamientos españoles, de manera que estos 
recursos puedan ser destinados a medidas enfocadas a la ayuda de la economía local, tanto 
de las familias como de las empresas. 

Tercero.- Dar cumplimiento a los acuerdos de la F.E.M.P. para establecer una colaboración 
en la recuperación de los sectores económicos y sociales, apoyando las actuaciones 
consensuadas junto al Gobierno de España y otras Administraciones Públicas. 

Cuarto.- Dar traslado del resultado de esta Moción mediante los medios de información 
pública municipal de Alcoy. 

Quinto.- Dar traslado de estos acuerdos al Ministerio de Hacienda, al Gobierno de España, 
al Congreso de los Diputados y al Senado.”

La Sra. Rosa García, Portavoz del Grupo Municipal Ciudadanos, lee los puntos de acuerdo.

Sr. Abad: Buenos días de nuevo a todos. Me sumo al recordatorio de la Sra. García a los 
fallecidos por Corona Virus en esta semana de luto, en estos días.
La actual situación de crisis que sufrimos nos ha herido de gravedad en todos los sentidos.
Primero tenemos que tener claro, que todas las cifras ofrecidas por el Gobierno de España, 
no son fiables puesto que las manipulan a su conveniencia según el momento. 
Si teniendo cifras exactas, no son capaces de darlas, ¿cómo podemos fiarnos de cifras 
previsibles para un futuro?, que auguramos sera mucho mas duro de lo que intentan 
convencernos.
Sra. García, ¿para qué municipios esta pidiendo esta modificación?, no encuentro el sentido 
de esta moción ya que este Ayuntamiento no tiene superávit.
En primer lugar, el gobierno municipal debería cambiar para mejorar su gestión y poder 
generar superávit.
Esto es una moción que han presentado ustedes en varios ayuntamientos, el Ayuntamiento 
de Alcoy no tiene superávit repito, me parece muy bien que se pida esto, estamos a favor de 
que se les permita a los ayuntamientos, en estos momentos tan complicados poder gastar, 
pero hay que presentar mociones que se puedan llevar a cabo. Si Alcoy no tiene superávit, 
¿qué estamos pidiendo? Por supuesto que estamos a favor de que los ayuntamientos 
puedan hacer frente a esta crisis económica utilizando el superávit, pero se nos olvida que el 
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Gobierno de España es quien va a robarnos ese superávit a los ayuntamientos, y ese 
gobierno esta compuesto por PSOE y Podemos.
Ciudadanos nos sorprende cada día mas, porque primero apoya al gobierno, después lo 
critica en el estrado, y sobre modificar la Ley de estabilidad presupuestaria no se puede 
hacer porque viene de Europa, que es quien nos está pidiendo que debemos tener una 
estabilidad presupuestaria y sostenibilidad financiera. Es decir, que los ayuntamientos no 
pueden dedicarse  a endeudarse como se han endeudado hasta ahora.
En lo que si estamos a favor, es en que se pueda utilizar ese superávit acumulado, y que se 
libere para poder utilizarlo.
Lo de traslado a los medios de comunicación, más postureo  y escaparate,  y al Ministerio 
de Hacienda, a la sra. Montero, le da igual lo que haya acordado el Ayuntamiento de Alcoy y 
sino, tiempo al tiempo. Gracias.

Sra. Obiol: Bon dia. Bé, es va plantejar aquesta moció com a Institucional i, des de 
Guanyar, tota la caricatura aquesta que som la «banda del no», que ja va construir el senyor 
Sedano, que el senyor Martínez hi està d’acord i que el senyor Santiago, tot i ser víctima en 
altres temps, també l’assumix com a pròpia, vam votar que sí. I, per tant, no intervindré més 
i vull manifestar que nosaltres acceptàvem aquesta moció com a Institucional.

Sr. Santiago: Per solidaritat amb la resta de municipis, crec que aquesta moció és pertinent 
i, per tant, jo crec que ara és moment de sumar, d’arribar a acords i, per això, des de 
Podem, també li donarem suport; i, sobretot, perquè és molt necessari que els diferents 
ajuntaments puguen tindre com més recursos millor per a poder fer-li front a aquesta 
emergència sanitària. Gràcies.

Sr. Ivorra: Gràcies, senyor alcalde. Per nosaltres, com ja hem dit, que és moció institucional 
per a nosaltres, li donarem tot el suport sense cap problema. Gràcies.

Sra. Rosa García: Sí, unicamente... bueno, no voy a contestar al señor de Vox, al señor 
Abad, por motivos bastante obvios. Porque además, no podría decir nada que fuera positivo 
de sus declaraciones de hoy. 
Únicamente, pues agradecer la intervención de todos. Reafirmar también lo que acaba de 
decir el señor Santiago, que esta petición debe ser un clamor, y por eso se tiene que hacer y 
Ciudadanos la estaba llevando en todos los ayuntamientos, pero además, con la idea de 
que fuera una Declaración Institucional, como así parecía que iba a salir, excepto por el 
representante de Vox.
Así que si que dedico estos pocos segundos para agradecer al resto de grupos el que hayan 
considerado que debería ser Declaración Institucional. Gracias.

Sr. Abad: Para nosotros esta moción es perder el tiempo en cuanto a que insta al Gobierno 
de España, y ya sabemos cual es el resultado de este tipo de mociones.
Le recuerdo que usted ya no esta en las Cortes Valencianas, acostúmbrese a su nuevo 
cargo y dedíquese a trabajar por Alcoy y los alcoyanos. Muchas gracias.

Sra. Rosa García: Pues no sé… bueno. Yo le voy a aconsejar una cosa, señor Abad. No se 
la voy a aconsejar porque haya tenido el orgullo de representar a los alcoyanos desde una 
institución más grande, que es la institución de la Comunidad Valenciana en les Corts. Le 
voy a aconsejar que usted decida cual va a ser su papel y no se meta con los compañeros 
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que estamos haciendo un trabajo enorme, un gran esfuerzo. Me consta que usted también 
lo intenta, lo intenta, lo de conseguirlo, pues en ocasiones tiene mejores consecuencias que 
en otras, no? Pero le aconsejo eso porque le va a ir mucho mejor, y se lo digo con todo el 
cariño.

Sr. Alcalde: D’acord. Doncs, com es va acordar en Junta de Portaveus, s’aprova la moció 
amb tots els vots dels grups polítics, a excepció de Vox, que vota en contra… abstenció. 
Abstenció de Vox i vot favorable de la resta de grups polítics.

El Pleno de la Corporación, por mayoría, con los votos a favor de los concejales de los 
grupos municipales SOCIALISTA (12), PARTIDO POPULAR (4), COMPROMÍS ALCOI (2), 
CIUDADANOS (2), PODEM (2) y GUANYAR ALCOI (2) y la abstención del voto del concejal 
del grupo municipal VOX (1), aprueba la moción presentada por el grupo municipal 
CIUDADANOS. 

19. 11742/2020 GRUP MUNICIPAL CIUDADANOS 
PREGUNTA EJECUCION SEGUNDA FASE ENCAUZAMIENTO RIO
Lee las preguntas la Sra. Rosa García, portavoz del Grupo Municipal Ciudadanos

“En el pasado Pleno de fecha 28 de enero de 2019, fue aprobada una Moción planteada por 
el Grupo Municipal Ciudadanos a través de la cual se solicitaba que se instará a la 
Confederación Hidrográfica del Xuquer, organismo que regula y gestiona el cauce del río, a 
efectos de que se ejecutara la segunda fase de canalización del mismo entre los puentes de 
Valencia y Cadiseño de nuestra ciudad.

 ¿Qué avances ha habido al respecto?

 ¿En qué situación se encuentra la ejecución del referido proyecto?”  

Sr. Silvestre: Sí, hola, bon dia a tots, senyor alcalde, companys regidors i persones virtuals i 
assistents al Saló de Plens.
Bé, hem presentat l’al·legació per a l’estudi de l’informe tècnic sobre la conveniència de 
l’actuació planificada d’esta segona fase del Riquer-Serpis el passat 26 de maig, dins dels 
terminis legals. I ara a esperar a vore què ens contesta la Confederació Hidrogràfica del 
Xúquer.

20. 11761/2020 GRUP MUNICIPAL CIUDADANOS 
PREGUNTA CONVENIO FUNDACION MARIOLA ASUNCIÓN
Sr. Rosa García: Sí, vamos a retirar esta pregunta porque fue contestada en Corts, que 
también habíamos hecho en enero de este año la pregunta, y se contestó pues esta 
semana, el martes pasado.

21. 11973/2020 GRUP MUNICIPAL CIUDADANOS 
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RUEGO ACTIVIDAD “BOTIGUES AL CARRER” 
Lee el ruego el Sr. Marcos Martínez, concejal del grupo municipal Ciudadanos:
“Todos somos conscientes de la situación económica a la que nos ha llevado y llevará la 
actual crisis del COVID-19. Lo principal en estos momentos es combatir la crisis sanitaria 
que nos ocupa, pero una vez superada esta, deberemos enfocar una recuperación en todos 
los ámbitos, y en especial, la reactivación económica y social de nuestro entorno.

Uno de los sectores más perjudicados por este estado de alarma es, sin duda, el de los 
autónomos y pymes, comercios, restauración y pequeñas empresas estrechamente 
relacionadas con nuestra población, cuya recuperación es clave para volver a poner en 
marcha nuestra economía, sobre todo la más cercana. 

Con el fin de promover este consumo local, una vez se levanten las restricciones y sea 
posible, desde Ciudadanos formulamos el siguiente RUEGO:

Que se busque una fecha, sanitariamente viable, para organizar unas jornadas de 
BOTIGUES AL CARRER de común acuerdo con todos los agentes implicados, que 
comprenda todas las zonas de Alcoy, con el fin de apoyar y animar a todos nuestros 
comerciantes.”  

Sra. Moltó: Moltes gràcies, senyor alcalde. Molt bon dia de nou a tots i a totes.
Bé, s’accepta el prec. I de fet és que nosaltres estem…, en diferents…, comercials per veure 
quin tipus d’activitat podem fer, bé siga «Botigues al Carrer», bé siga un possible tipus de 
«Nit Oberta». I bé, ací estem treballant amb ells per vore a quants d’ells ens podem sumar i, 
per descomptat, tenint en compte les mesures sanitàries que ens permeten dur-ho a terme. 
Així que gràcies per…
Sr. Marcos Martínez: Bueno, pues agradecer al Gobierno Municipal, somos conscientes de 
que estan trabajando en ello. Y nosotros, lo único que pretendemos es aportar nuestro 
granito de arena. Muchas gracias.

22. 11985/2020 GRUP MUNICIPAL CIUDADANOS 
PREGUNTA RUEGO ADECUACIÓN PARQUES Y JARDINES

Lee las preguntas el Sr. Marcos Martínez, concejal del grupo municipal Ciudadanos:
“Tras el confinamiento y posterior desescalada, nos encontramos con la necesidad de 
disponer del espacio suficiente para poder disfrutar de paseos y tiempo de recreo y poder 
además mantener las distancias recomendables, tanto niños como mayores.

Con la llegada del verano y considerando además que será atípico en cuanto a 
desplazamientos, es indispensable contar con parques, jardines, zonas de esparcimiento, 
etc.., en óptimo estado en cuanto a limpieza, iluminación y conservación para el disfrute de 
los ciudadanos. Teniendo en cuenta que  este Ayuntamiento es conocedor de los casos que 
no se encuentran en el estado deseado, formulamos al Gobierno Municipal las siguientes 
preguntas:
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¿Se tienen previstas actuaciones para solucionar las posibles deficiencias y mantener su 
buen estado?

¿Se cuenta con fuentes en funcionamiento en todos los parques?”

Sr. Jordi Martínez: Bé, sobre les preguntes, vull dir-li que sí que anem a realitzar una 
campanya en dos sentits en tots els parcs. Un, en un sentit de neteja d’aquests, i un altre de 
manteniment, ja que m’agradaria també, ara que estem ja en una altra fase de tot este 
procés de la Covid, reconèixer a la Brigada el treball que han estat fent durant esta crisi 
perquè han estat pendents d’atendre a banda de tot el que és això d’obres i serveis, altres 
tasques en col·laboració amb la Conselleria de Sanitat.

I, per tant, sí que hem tingut un manteniment dels parcs, molt reduït perquè els vam tancar 
per a no accedir-hi.
Anem a reorganitzar-ho en torns de vesprada, inclosos en la Brigada d’Obres, perquè es 
puguen posar a to abans de l’estiu.

Lee el ruego el Sr. Marcos Martínez:

“RUEGO:
Se realicen lo antes posible todos los trabajos necesarios para la adecuación de los parques 
y jardines de nuestra ciudad

En cuanto a las fuentes, en la medida de lo posible, se instalen para poder ser accionadas 
con el pie, con el fin de evitar contactos.”

Sr. Jordi Martínez: Sí, el prec li l’acceptem. Tenim els nostres dubtes. Estem treballant en 
el tema de les fonts perquè…, no per no instal·lar els accionadors de peu; sinó per la 
possibilitat que es puga fer o no ús de les fonts. Però acceptem el prec perquè considerem 
que és una època en què enguany va a fer-se molt d’ús del parc i és necessari que estiguen 
en perfecte estat.

Sr. Marcos Martínez: Bueno, pues otra vez agradecer al Gobierno Municipal su interés 
porque las cosas funcionen como corresponde. Gracias.

23. 11997/2020 GRUP MUNICIPAL CIUDADANOS 
RUEGO INICIO PLAN ESPECIAL DE DESBROCE
Lee el ruego la Sra. Rosa García, portavoz del grupo municipal CIUDADANOS:
“Los meses de mayo y junio han sido siempre esenciales para desarrollar los trabajos de 
desbroce de zonas verdes para, con carácter preventivo, evitar los previsibles incendios por 
la subida de las temperaturas en verano. 

Desafortunadamente, ya hemos empezado con estos desgraciados episodios, con 3 
incendios durante el pasado fin de semana. 

Por este motivo:
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RUEGO
 Que el ayuntamiento de Alcoy ponga en marcha un plan especial de desbroce y 

mantenimiento de parcelas urbanas antes de la llegada del verano.

 Que el ayuntamiento de Alcoy recuerde a quienes poseen parcelas privadas, su 
obligación de realizar también los trabajos de desbroce previos a la llegada del 
verano, para mantenerlas en las debidas condiciones de salubridad y de esa forma 
quede garantizada la seguridad no sólo en los entornos de propiedad pública, sino 
en toda la ciudad.”

Sr. Silvestre: Bé, bon dia de nou. L’acceptem, però ja està duent-se a terme. El que anem a 
fer és continuar.
A vore, s’ha de tindre en compte que pel que fa al pla de desbrossament, no hem parat. És a 
dir, la brigada no ha parat des de… a excepció dels quinze dies estos de confinament, que 
ací no podíem treballar. Però s’ha estat treballant tant des de la brigada del departament, 
com els d’aquells solars que s’assignaven a Fomento de Construcciones y Contratas. 
Hem treballat en els dos. És a dir, hem treballat en solars de propietat pública i hem treballat 
també en solars de propietat privada, d’acord?
Quant a les parcel·les, doncs bé, de les de propietat privada, hi ha moltes casuístiques. En 
total hem sol·licitat quinze parcel·les. Tres ja estan acabades, que són les del Pare Poveda, 
que era de Solvia; la del carrer la Sardina i la de Santa Rosa, 34. I en queden altres que 
estan en l’expedient i que estan..., s’han tramitat ja i estem pendents que les executen o 
veure què és el que ocorre allí.
I, després, quant a les parcel·les, bé, quant a les parcel·les públiques, ja ho he dit que n’he 
vist en moltes ocasions. Algunes sí que tenen algunes parcel·les pròpies que tenen unes 
casuístiques especials, que està treballant-se en elles. Però, a banda d’això, m’agradaria 
recordar, doncs això, que estem treballant en el que s’ha treballat ja en la zona del Molinar, 
també en el que és la zona de la cúpula i l’àrea recreativa, com en el que és la baixada i 
l’accés a la fàbrica dels Solers, en la senda que va des de Cervantes fins al Quinzet, a la Via 
Verda, a l’Horta Major, a el Xorrador, a Gormaget, les Llacunes, Serelles, Trencacaps, 
Sideroparcs. Inclòs, ja sabeu, el que són els bombers forestals també, que han treballat en 
totes aquestes coses.
Tan sols vull afegir que el tema de..., hem tingut un problema este cap de setmana, i que ja 
estan treballant sobre ells, que és la llavor del xop i del vil·là, que ahir, les pluges d’ahir, ja 
van afavorir que aquesta llavor s’endurira i evitàrem això; però, malgrat això, també estan 
treballant els bombers forestals tant a la zona del Quinzet com del Salt, al Preventori i al 
Racó. Per tant, anem a continuar en aquest tema.

Sra. Rosa García: Sí bueno, yo querría agradecer el que acepte el ruego.

Y comentarle al señor Silvestre que ya ha empezado diciendo, que he podido comprobar 
que verdaderamente esos trabajos se están llevando a cabo, pero hay una cosa que es muy 
obvia, y es que el confinamiento ha tenido unas consecuencias realmente positivas para el 
entorno natural, para toda la naturaleza, pero, por ese mismo motivo, que es muy visible, 
corremos el peligro porque hay pues muchísimos matorrales, muchísima hierba de más, 
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porque no ha sido pisada, y corremos ese peligro, que ahora, que ya empieza a hacer calor 
se seque y podamos tener algunos episodios de incendio.
Entonces, por eso hacíamos el ruego, para que estemos pendientes, estemos encima de 
esas labores de desbroce y que se hagan, pues con la mayor rapidez posible. Gracias.

Sr. Silvestre: Sí, tan sols vull afegir que això, que anem a continuar. Evidentment, estem 
estudiant també aquelles zones que siguen més sensibles i, evidentment, anem a treballar 
tant des de…, ja sabeu que treballem des del que és la brigada com des de, també, 
Fomento de Construcciones y Contratas, amb el seu vehicle que ens facilita molt el que és 
el desbrossament, sobretot de camins i de zones així més sensibles.

24. 11902/2020 GRUP MUNICIPAL PODEM 
MOCIÓ PER A LA PROMOCIÓ DE LA SOBIRANIA  ALIMENTÀRIA A ALCOI

Sr. Santiago: Bé, sí, com vam acordar en la Junta de Portaveus i amb l’objectiu de poder 
treballar la proposta i poder arribar a un consens, retirem la proposta i la deixem damunt la 
taula per a presentar-la en el Ple de juliol.

25. 12231/2020 GRUP MUNICIPAL PODEM 
MOCIÓ PER A DONAR SUPORT AL SECTOR DE LA INDÚSTRIA FESTERA LOCAL
El grup municipal PODEM presenta la següent moció:
«EXPOSICIÓ DE MOTIUS 

L’emergència sanitària que patim els últims mesos ha paralitzat les nostres vides. Ens trobem en 
un moment sense precedents a la nostra història recent i ara és molt important treballar de valent 
per reactivar les nostres economies i poder evitar una crisi social i econòmica després de la 
sanitària. Des de l’inici de l'emergència tant el govern estatal com l'autonòmic han posat en 
marxa diferents mesures i ajudes per pal·liar les conseqüències d'aquesta crisi. Així i tot, hi ha 
sectors que per les seues circumstàncies particulars necessiten d’un tractament específic que 
siga capaç d’anar més enllà, com és en aquest cas tot el sector de la indústria de les Festes de 
Moros i Cristians de la nostra ciutat (i també d’altres municipis). 

La cancel·lació de les festes de Moros i Cristians a Alcoi i a la resta de municipis ha deixat a tot 
aquest sector en una situació molt complexa. D’entrada, aquestes indústries hauran d’estar un 
any sense poder desenvolupar la seua tasca i amb la incertesa de quan podran reprendre les 
seues activitats. Aquest és un sector estratègic i molt important, del qual viuen moltes famílies, i 
en aquest sentit serà imprescindible que des de les institucions treballem conjuntament. I ens 
donem el suport necessari per a poder ampliar les ajudes amb l’objectiu que aquesta industria 
puga sobreviure i mantindre els seus negocis i estructures durant aquest temps. 

La Generalitat Valenciana, amb major capacitat econòmica, és una institució que pot jugar un 
paper clau en el suport econòmic necessari als ajuntaments perquè aquests puguen disposar 
dels recursos suficients per a fer front a l’ampliació i el manteniment d’aquestes ajudes. 
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Per l’exposat, l’Ajuntament d’Alcoi acorda: 

1. Que l’Ajuntament d’Alcoi realitze un estudi per reconèixer i catalogar tots els treballs i 
especialitats de l’àmbit fester dels Moros i Cristians (carrossers, metal·listes, ferrers, 
sabaters, llautoners, confeccionistes, tallers, turbanters, escoles d’equitació, dissenyadors, 
etc.) per a crear una marca de qualitat i una base de dades per part de l’Ajuntament per 
catalogar-los i poder tindre i obtindre dades actualitzades de les empreses del sector. Tot, 
amb la intenció de facilitar el marc i el context necessari per a que el sector puga agrupar-se 
baix algun tipus d’entitat o agrupació gremial.

2. Instar a la Generalitat Valenciana, Diputació i Govern d’Espanya a que done suport i 
facilite els recursos econòmics necessaris per a poder mantindre les ajudes al sector 
industrial de les Festes de Moros i Cristians. Atenent al seu caràcter d’Interès Turístic 
Internacional i Bé d’Interès Cultural.

3. Que l’Ajuntament d’Alcoi, juntament amb l’Associació de Sant Jordi, assumisca el 
compromís de seguir treballant en diferents propostes i mesures per donar un estímul més al 
sector.

4. Que siga l’Ajuntament qui tinga la capacitat de gestionar i administrar les línies d’ajudes 
amb l’objectiu de ser el més eficients i transparents possibles.»

El Sr. Ferrándiz, regidor del Grup Municipal PODEM, llig els punts d’acord.

Sr. Abad: Esta moción, solo recoge y ampara a unos pocos afectados por la suspensión de 
las Fiestas de Moros y Cristianos de Alcoy.
¿Quién ayuda a los miles de Alcoyanos que participan en tan memorables Fiestas?
Les recuerdo que estamos en una crisis que nos afecta a todos, muchos alcoyanos no están 
recibiendo ningún ingreso desde el mes de marzo.
¿Quién ayuda a los participantes en los boatos?, que también han realizado la totalidad de 
los pagos.
¿Quién ayuda a los ballets participantes en las Fiestas que también les afecta la suspensión 
de las fiestas de otros municipios donde tenían que participar?
¿Quién se acuerda de los conserjes de las filaes que no han podido aprovechar la 
temporada de comuniones donde pueden aguantar estos días? Muchos de ellos se están 
planteando dejarlo, si no lo han hecho ya.
Del sector Textil, ¿quién se acuerda?, que de nuevo vuelve a verse afectado también por 
otra crisis, y en la anterior, nadie se movilizo tanto.
Recordar que todos estos alcoyanos se han visto afectados económicamente por los 
ERTES, muchos de ellos no reciben ningún ingreso desde marzo, y las expectativas nos 
auguran que no mejoran, ni mejoraran y muchos llegarán a perder hasta sus empleos.
Se que esto que voy a decir no lo compartirá algún concejal de la corporación, pero la 
Asociación de San Jorge, como máxima entidad responsable y organizadora de las Fiestas 
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de Moros y Cristianos, debería de haber tomado la iniciativa y la responsabilidad de 
gestionar y solucionar estos graves problemas económicos que sabían que iban a afectar en 
cierta manera a este sector y a toda la Ciudad de Alcoy.
Algunos empresarios, autónomos y PYMES, afectados por esta crisis, se han visto forzados 
a reinventarse para poder llevar adelante sus negocios y continuar con su actividad.
Existen ya una serie de subvenciones y ayudas para autónomos y PYMES, pudiendo 
también optar por la solicitud de ICOS, con las que se puede hacer frente durante este año o 
año y medio, hasta volver a la normalidad. Muchos utilizan estas medidas para poder 
continuar con su actividad cuando se ven afectados por una falta de ingresos.

Sra. Obiol: Bon dia de nou.
Aquesta moció, com moltes altres, va ser proposada en la Junta de Portaveus que fóra 
Declaració Institucional i, des de Guanyar, vam votar que sí. Espere que el senyor Martínez 
no ens ho tinga en compte. I nosaltres volem manifestar de nou aquest suport a aquesta 
moció.
I també mostrar, ja que tenim la paraula, mostrar el nostre suport a totes les treballadores i 
treballadors del món fester, tant als formals com als informals, i també a tots els participants 
en les festes per aquest ajornament de les festes i, per tant, de part de les seues il·lusions. 
Gràcies. 

Sra. Rosa García: Sí, no intervendré aquí porque tal i como hemos quedado, esta moción 
nacía para ser Declaración Institucional, pues no hay nada más que decir, que estamos a 
favor, claro.

Sr. Ivorra: Gràcies, senyor alcalde. Estem plantejant la necessitat de donar ajudes al sector 
de la indústria festera local. Entenem que ja deuen haver accedit a les ajudes estatals, 
autonòmiques o locals com la resta d’empreses, comerços i autònoms de la ciutat. Estem 
plantejant la necessitat de donar ajudes al sector de la indústria festera local perquè 
representen un volum important de negoci. M’agradaria que des de la Regidoria de Comerç 
o la Regidoria encarregada d’Indústria ens pogueren dir quantes empreses o autònoms, i 
quins sectors representen per poder donar les ajudes posteriorment. Metal·listes, carrossers, 
sabaters, turbanters, dissenyadors, per descomptat, però també hostalers, hotels, cases 
rurals..., doncs per a molts d’ells els ingressos principals són les Festes de Moros i Cristians. 
Aquests dubtes i com enfrontar-los ens han generat dubtes de donar suport a la moció. 
Per a Compromís, la solució, a part dels problemes, seria la creació d’una associació 
gremial similar al gremi de falles i foguerers de València, que faça del sector de la indústria 
festera local un sector fort, cohesionat, articulat i amb la possibilitat de créixer en noves 
oportunitats. On al voltant del gremi s’articulen les ajudes, s’articulen formacions, s’articulen 
accions comercials i de noves possibilitats. 
Així i tot, malgrat els dubtes, donarem suport a la moció que se’ns presenta hui.

Sr. Cantó: Moltes gràcies i bon dia.
Bé, volem adherir-nos a la iniciativa de Podem. I, simplement vull dir que si ara és el 
moment de treballar, que si podem centrar-nos en un sector, fem-ho. No significa que fer-ho 
amb un sector ens oblidem de la resta d’afectats. També, com sé que ha sigut una 
Declaració Institucional, excepte el moment de Vox, doncs res més a afegir i agrair la 
iniciativa de Podem, i ens afegim a esta moció.
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Sra. Ortiz: Gràcies, senyor alcalde, bon dia a totes i a tots. 

Nosaltres anem a votar que sí, per descomptat. Sí que personalment volia donar-vos les 
gràcies a tots els que us heu sumat a aquesta moció, principalment a Podem que ha sigut 
l’impulsor d’aquesta iniciativa. Jo crec que era molt important portar-la endavant per a poder 
ajudar la indústria festera en aquests moments que estem patint, però també igual que ja 
estem ajudant altres col·lectius. Gràcies.

Sr. Ferrándiz: Gràcies, senyor alcalde.
Bé, no vaig a entrar en cap tipus de provocació per part del senyor Abad. Simplement que li 
diré que a les persones se les ajuda gràcies a l’escut social i gràcies a l’ingrés vital mínim, 
contra el que ells estan votant en contra. Si volen ajudar les persones, que faciliten les 
coses.
Com bé ha comentat Carol, que ajudem un sector molt important i estratègic per a la nostra 
ciutat, no vol dir que hem de dedicar-li menys esforços i menys temps a d’altres, i, per 
descomptat, haurem d’atendre totes i cada una de les necessitats que tinguen els nostres 
veïns i veïnes i, per exemple, des de Podem també hem tractat de preocupar-nos de les 
empreses, per exemple de l’oci infantil, que també tenen unes circumstàncies complicades. I 
bé, des de Podem, simplement volem transmetre que estem molt satisfets i molt agraïts a 
tots els grups polítics perquè hem fet una tasca intensa entre tots per poder tindre una moció 
que és molt millor gràcies a les aportacions de tots els grups. Així que gràcies per poder 
arribar a este consens que serà molt positiu per a la nostra ciutat. I, de nou, doncs 
transmetre també a tot el sector el nostre suport, i garantir que des de l’Ajuntament d’Alcoi  
farem tot el que puguem per ell.

Sr. Abad: Buenas.
Por supuesto, que desde VOX Alcoy, estamos por la labor de ayudar a quien sea, a quien lo 
necesite, y siempre cumpliendo como todos, con nuestras obligaciones fiscales como 
ciudadanos.
Y, señor Aarón Ferrándiz, en ningún momento he entrado en provocación ni ningún tipo de 
declaraciones de las que usted se ha hecho referencia a mi, pero bien, si usted lo ha 
interpretado así, no pague conmigo los rifirrafes que pueda tener con otros compañeros de 
la Corporación. Muchas gracias.

Sr. Ferrándiz: No, simplement vull dir que vosté comentava que nosaltres…, ho deixava 
caure que ens preocupàvem per uns i per altres no, i jo simplement li he reflectit amb un 
exemple com són vostés, els únics que posen traves perquè s’ajuden les persones, en esta 
ciutat i en este país.

El Ple de la Corporació, per majoria, amb els vots a favor dels regidors dels grups municipals 
SOCIALISTA (12), PARTIT POPULAR (4), COMPROMÍS ALCOI (2), CIUDADANOS (2), 
PODEM (2) i GUANYAR ALCOI (2), i l’abstenció del vot del regidor del grup municipal VOX 
(1), aprova la moció presentada pel grup municipal PODEM.

26. 11904/2020 GRUP MUNICIPAL PODEM 
PREC CREACIÓ COMISSIÓ TRANSICIÓ I AUTOABASTIMENT ENERGÈTIC
Llig el prec el Sr. Ferrandiz, regidor del Grup Municipal PODEM :
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«EXPOSICIÓ DE MOTIUS
Des del Grup Municipal de Podem, vam presentar a la Mesa per la Reactivació d’Alcoi la 
proposta per a la creació d’una Xarxa d’Energia Municipal pública i neta com a mesura per a 
donar un impuls a la ciutat des de tres vessants diferents: l’econòmica, l’ocupacional i 
l’ambiental. A banda de ser capaços d’impulsar l’economia, també haurem de decidir per 
quin model optem. I la transició energètica és un instrument que permet que aquest impuls 
tinga una perspectiva social i sostenible, característiques imprescindibles per als moments 
que vivim.

Entenem que, aquest projecte de ciutat, és un repte important que hem de construir de 
forma conjunta, participada i consensuada amb la resta de forces polítiques i també amb la 
participació dels diferents agents econòmics i socials implicats.
 
Per a poder posar en marxa la creació d’una xarxa pública d’energia neta i poder involucrar 
als agents implicats en aquest procés, des de Podem realitzem el següent prec:

- Que es porte a terme la reactivació del Consell de Medi Ambient -proposta que ja vam 
presentar i es va aprovar- amb l'objectiu de crear una comissió específica de transició i 
autoabastiment energètic amb la participació dels diferents agents socials, grups polítics, 
sector tecnològic i industrial i Campus de la Universitat de València per poder fixar un full de 
ruta conjunt i consensuat i establir una calendarització de les diferents actuacions a portar a 
terme a curt, mig i llarg termini. Amb la ferma intenció d’enfortir el camí cap a la transició 
energètica i fer d’Alcoi una ciutat referent al respecte.»

Sr. Silvestre: Sí, bon dia de nou.
Evidentment, com no pot ser d’altra forma, acceptem el prec.
Jo... el Consell ja sabeu que estem a punt de posar-lo en marxa. Estem acabant de perfilar 
algunes coses. 
I sí, el que és la comissió, pel que fa a la comissió tampoc no hi hauria cap problema. Jo 
crec que això després ho decidirem quan posem en funcionament el mateix Consell. I tan 
sols vull dir que ja s’està treballant, això ho sabeu tots. Que estem treballant, s’han creat 
moltes plaques, moltes estacions de plaques solars. No tan sols en el que seria el mateix 
Ajuntament, sinó també facilitant a través de l’IVACE moltes empreses que sabeu que han 
creat el que serien estes plaques. I anem a continuar treballant en este sentit, en el que és la 
transició ecològica, a dur a terme altres experiències que volem dur, com el que seria esta 
planta de biomassa per aprofitar la poda que tenim al terme, fins i tot als voltants, i en eixe 
sentit anem a continuar treballant. I, evidentment, si pot ser de la mà de tots, doncs perfecte.

Sr. Ferrándiz; Sí, simplement vull agrair al senyor Silvestre i al govern que s’accepte el 
prec. I bé, també com de veritat creiem fermament en la transició energètica és un aspecte 
molt important i una oportunitat molt gran, convidem també a la resta de forces que se 
sumen a aquest gran repte per a la ciutat, i que entre tots puguem dur-lo endavant. Gràcies.

Sr. Silvestre: Sí, tan sols vull reafirmar el que hem dit i, evidentment que sí, és un repte 
difícil, però que s’ha d’assumir i s’ha d’intentar buscar solucions i tindre un poc d’imaginació 
a l’hora de vore de quina manera podem tractar diferents aspectes. No tan sols en este 
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sentit de crear energia, una energia fotovoltaica, una energia solar i altres tipus; sinó també 
en el transport, en la manera de menejar-se, etc.

27. 11906/2020 GRUP MUNICIPAL PODEM 
PREC CREACIÓ TAULA PER A LA REDACCIÓ DELS ESTATUTS DE L’EMPRESA 
PÚBLICA DE L’AIGUA
Llig el prec el Sr. Santiago, Portaveu del Grup Municipal PODEM :

«Des de Podem veiem la necessitat de crear la taula per a la redacció dels estatuts de 
l’empresa pública de l’aigua com una prioritat. Amb l’objectiu d’avançar al màxim els terminis 
de la remunicipalització d’aquest servei bàsic en la nostra ciutat. I entenem l’empresa 
pública, com un bon instrument per a facilitar la gestió pública i directa de l’aigua.

Cal recordar que el 28 de juliol de 2010, mitjançant la Resolució 64/292, l'Assemblea 
General de les Nacions Unides va reconèixer l'aigua i el sanejament com a drets 
fonamentals. Per aquests motius el reconeixement de l’aigua com un dret humà, un dret 
bàsic per a la vida, obliga encara més a les administracions públiques a revertir les 
privatitzacions que es van fer en el seu dia.

Tot i les limitacions actuals, però amb l’objectiu d’avançar en la creació de l’empresa pública 
de l’aigua i en previsió que l’escenari ho permeta, hem d’anar fent passos cap a la 
recuperació del servei i fugir de les privatitzacions que encareixen i no milloren el servei.

Per aquests motius realitzem el següent prec:

- Creació de la taula per a la redacció dels estatuts de l’empresa pública de l’aigua.»

Sr. Jordi Martínez: Moltes gràcies, senyor alcalde.
Bé, acceptem el prec. Hi estem totalment d’acord, tal com ja parlàvem en el debat anterior 
sobre la creació d’una empresa pública que puga gestionar un recurs tan important com és 
l’aigua. Estem d’acord que en un futur sí que es puga donar eixa gestió per part d’eixa 
empresa pública.
A nosaltres, el que ens agradaria és que tinguérem sobre este tema, que jo crec que és dels 
més importants de la legislatura, un debat seré, que es busque el millor per als ciutadans, ho 
déiem també abans. Jo crec que, tal com abans hem fet en una intervenció, un mal servei 
públic amb una mala empresa pública no dóna millor servei que una bona concessió, i al 
contrari.
Per tant, jo crec que és un bé de tots. L’aigua és un dels temes més importants que tenim 
per davant en esta legislatura. Tan important com que ahir vam tindre coneixement en 
l’Ajuntament d’una sentència sobre l’aqüífer del Molinar, on anava a fer-se una intervenció 
que posava en perill al seu dia, doncs el que era eixe... de la Canal fins d’ací. Felicite el 
senyor Silvestre que està en este plenari perquè va ser una de les persones que ha lluitat 
per eixe projecte, i també felicite el senyor Ruiz, que en el seu blog, que ha retirat de la 
circulació, tenia un article que parlava del «proyecto viciado de la Canal», en el qual deia 
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―és que com que m’han citat abans tots a mi, ara a mi també m’agrada citar els altres, i així 
veiem l’hemeroteca i està divertit― diu «no hay justificación para un proyecto que plantea 
numerosos impedimentos al tratarse de una zona protegida y con afección sobre el acuífero 
del Molinar. El Gobierno valenciano del PP además está escondiendo el contenido de los 
estudios, parte de los cuales señala las múltiples dificultades que conlleva instalar industrias 
en la Canal». I tancava l’article dient «El problema es que los que firman estos papeles no 
saben ni dónde está la Font Roja, a la que dejan sin recursos económicos, ni nunca beberán 
del agua del principal acuífero que abastece la ciudad».
Per tant, l’aigua és un dels recursos més importants. Hi estem tots d’acord, fins i tot el 
senyor Ruiz està d’acord amb això. I creiem que hi hem de fer un debat seré, afrontar este 
repte que tenim, jo crec que com a Corporació d’una de les coses més importants que van a 
passar en els pròxims anys.

Sr. Santiago: Doncs... des de Podem estem molt satisfetes que puguem tirar endavant 
aquesta proposta. Perquè entenem, sobretot, que és una ferramenta transformadora. Una 
ferramenta transformadora per a convertir un pas enrere, com és la pròrroga del contracte 
de l’aigua, en donar dos passos endavant. És a dir, tirar endavant la desprivatització del 
servei, i en aquest cas, poder fer-ho a través de la creació de l’empresa pública de l’aigua.
En Podem ens creiem fermament la recuperació dels serveis bàsics privatitzats, i 
treballarem de valent perquè això siga una realitat a la nostra ciutat.

Sr. Jordi Martínez: Moltes gràcies, només vull puntualitzar una cosa. Creiem que la mateixa 
legalitat ens ha de dir si l’empresa pública ha de ser exclusivament de l’aigua o pot ser 
d’altre tipus de serveis. I, per tant, jo crec que és eixa puntualització la que hem de treballar, 
d’intentar tindre un model que ens aprofite si hi ha algun altre tipus de servei que creiem que 
es pot gestionar des d’eixa empresa pública. 

Per tant, acceptem el prec, tenint en consideració que probablement podem estendre-ho a 
altres serveis.

28. 12071/2020 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
MOCIÓ PER  A L'ACORD DE LA GESTIÓ PÚBLICA DEL SERVEIS BÀSICS
El grup municipal GUANYAR ALCOI presenta la següent moció:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

Ara fa vint anys, aquest mateix plenari va prendre dues decisions molt sorprenents. Més 
enllà de debats ideològics, la privatització de la gestió del subministrament d'aigua potable i 
del transport urbà de passatgers no responia a cap lògica ni d'eficiència ni d'estalvi 
econòmic. Tot el contrari, el temps ha donat la raó a aquells que advertien sobre les 
nefastes conseqüències de convertir dos serveis públics bàsics en negocis profitosos amb 
clients captius.

L'abastiment d'aigua, a pesar de la manca d'inversions, era, fins i tot, rendible 
econòmicament. En dues dècades hem assistit a un augment significatiu del rebut. I això 
quan l'administració local assumix despeses importants que li corresponen a l'empresa. No 
s'ha fet cap inversió important, els talls de subministraments durant la borrasca Gloria, van 
posar de manifest una gestió deficient amb conseqüències nefastes per a la població. Una 
gestió deficient i fosca, com ha hagut de recordar reiteradament la Sindicatura de Greuges.
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Pel que fa als autobusos, la història, si cap, és encara més trista. El servei era deficitari, com 
a tot arreu, però infinitament més barat que en l'actualitat. El que sí que ha baixat 
significativament és el nombre de viatgers i els kilòmetres que recorren els busos. Una 
ullada a la memòria justificativa de la darrera liquidació ens dóna una idea del resultat: una 
flota on el seu 70% s'hauria d'haver retirat fa anys, unes despeses inassolibles pel 
consistori, uns resultats de viatgers modestos. I tot això, envoltat de conflictes laborals i 
disputes recurrents amb l'empresa pels preus.

En realitat, no és cap sorpresa, aquestes empreses multinacionals ja s'ho arreglen per traure 
bons beneficis de serveis ben deficients. O cal que posem altres exemples recents més 
dramàtics? El que sí que sorprén és la dimissió dels representants públics per garantir 
l'interés públic. Amb l'única auditoria externa que tenim constància a la que TUASA es va 
sotmetre  vam saber que l'empresa havia unflat els costos en 170 mil euros, en només un 
exercici. Multipliquem aquesta xifra per 20? De l'aigua no tenim notícies, perquè el govern, 
perdó, perquè els governs s'han negat sistemàticament a encarregar l'estudi.

Però a més del cost econòmic a les butxaques de les alcoianes i els alcoians, les 
privatitzacions van tenir conseqüències polítiques de fons. No abundarem, però a ningú se li 
escapa que les aliances forjades per acordar les privatitzacions han pesat durant dues 
dècades com una llosa sobre aquest consistori.

Per això, ha arribat el moment de revertir el desficaci i començar un nou inici, perquè 
l'administració local assumisca la gestió pública dels serveis bàsics de la seua competència.

Per aquests motius i en virtut de l'exposat l'Ajuntament d'Alcoi ACORDA: 

 La gestió pública del servei d’abastiment d’aigua potable. 

 La gestió pública del transport urbà de viatgers»

La Sra. Obiol, Portaveu del Grup Municipal GUANYAR ALCOI, llig els punts d’acord.

Sr. Abad: Buenas de nuevo.
Un error común al que nos enfrentamos a la hora de estudiar la calidad en la prestación de 
los servicios públicos, es centrarnos en “quién” lo debe gestionar: ¿público o privado?, 
siendo realmente importante el “cómo” se hace, a fin de satisfacer las necesidades de los 
ciudadanos.
El objetivo final en uno y otro caso, es garantizar un acceso a los servicios de manera 
universal, uniforme, eficiente, responsable, regular, continua y de calidad.
Al final lo que interesa al ciudadano es disponer en casa de un servicio del agua excelente, 
de calidad y para todos, que les ofrezca seguridad y bienestar, respetuoso con el 
medioambiente y financieramente sostenible, independientemente de quién preste dicho 
servicio.
Tal y como señala Naciones Unidas, “los gobiernos deben garantizar el derecho al agua con 
independencia de quien preste el servicio”. Naciones Unidas y distintas ONG´s han juzgado 
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como imprescindible el papel del sector privado en la consecución de los Objetivos de 
Desarrollo Sostenible 2015-2030.El derecho al agua no significa que deba ser gratis. De 
hecho, Naciones Unidas señala que los costes de los servicios de agua deben sufragarse 
entre los usuarios.
Para ello, se hace necesaria la labor de las empresas especializadas en la gestión 
sostenible del agua, que no buscan que el ciudadano consuma más para facturar más sino 
que desarrollan campañas de concienciación para que la sociedad adquiera una mayor 
sensibilidad sobre un consumo responsable. 
Las empresas NO venden agua: prestan y facturan un servicio. El Ayuntamiento, como 
titular del servicio, es el único que puede modificar la tarifa del agua. Así lo establece la ley.
Que las empresas (públicas o privadas) obtengan un legítimo beneficio garantiza la 
sostenibilidad social y financiera del servicio. Además, Aqualia se implica y participa en 
iniciativas sociales, culturales y formativas de las comunidades en las que está presente.
Respecto a la gestión del transporte público urbano, mas de lo mismo, ustedes solo venden 
lo publico sin analizar las ventajas y desventajas de una u otra gestión.
¿Qué pasara con todos los empleados de estas empresas?, ¿se han parado a pensarlo?.
¿han estudiado el coste que estos cambios supondrían a la administración y finalmente a los 
ciudadanos?
Solo les pido una cosa, que la gestión que se lleve a termino, beneficie a todos los 
alcoyanos.
Mi posición respecto a esta moción será abstenerme. Gracias.

Sr. Santiago: Gràcies de nou, i bon dia a tot el món.
És evident al servei de qui està Vox, i una vegada més ho demostra en aquest Saló de 
Plens. És una pena que aquesta proposta no siga una Declaració Institucional, perquè des 
de Podem entenem que és la millor proposta per a Alcoi. És a dir, recuperar tots els serveis 
bàsics privatitzats de la ciutat.
I des de Podem ens vam marcar des del minut u de la legislatura precisament aquest repte. 
És a dir, treballar per a la recuperació dels serveis bàsics privatitzats i estirant així els límits 
del govern municipal apropant-los al nostre projecte de ciutat. Per això acabem de proposar 
la creació de l’empresa pública de l’aigua i s’ha acceptat, i entenem que això és una molt 
bona notícia per Alcoi. I estic convençut que des de Guanyar també compartiran aquesta 
notícia en les seues xarxes socials, perquè és una bona notícia per a Alcoi, com he dit al 
principi.
I, al final, perquè des de Podem proposem com fer-ho, consensuem com fer-ho. El més 
important, aconseguim com fer-ho. És a dir, treballant conjuntament i des de la unitat, per 
alguna cosa que entenem que és beneficiosa per a la nostra ciutat. I evidentment la taula 
per a la redacció dels estatuts de l’empresa pública és un pas imprescindible i necessari per 
a aconseguir-ho, que farà falta dels esforços de tots. 
I mireu, i ja per acabar, l’altre dia un mitjà de comunicació titulava alguna cosa així com 
«Guanyar critica i Podem proposa» o, el que nosaltres entenem «estratègies oposades, però 
objectius compartits». Per tant, per a nosaltres sou benvingudes en aquesta tasca d’intentar 
treballar per la recuperació dels serveis bàsics, perquè és molt millor per a la nostra ciutat, i 
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per tant, és el moment que treballem des de la unitat per a poder aconseguir-ho. Moltes 
gràcies.

Sr. Marcos Martínez: Sí, gracias de nuevo. Buenos días a todos.
Sobre el sistema público o privado, no logramos entender que después de años, un tema 
tan trascendental y susceptible de ser analizado objetivamente, se debata casi 
exclusivamente desde posiciones idológicas enrocadas, como si esta fuera una cuestión de 
principios en la que solo vale proclamar consignar con frecuencia demagógicas y alzar la 
voz cuanto más alto mejor.
En cuanto a los datos que nos ofrece de manera sesgada, no se comenta que el déficit del 
transporte urbano superaba los 6.315.000 € (600 millones de las pesetas de entonces). El 
gasto de la administración en este servicio ascendió desde el 2001 de 671.000 €  a 2019 en 
1.899.000, pero hay que tener en cuenta que ya era de 1.750.000 en el 2010, con lo que en 
la última década se ha frenado de manera significativa este aumento. Habrá que tener en 
cuenta también las circunstancias externas, como el boom inmobiliario de la primera década 
del siglo, acompañada de un aumento en las compras de vehículos privados hasta 2008, por 
la facilidad de acceso a los créditos.
No solo se trata de pedir o exigir, señores de Guanyar, sino de argumentar, presentar 
memorias o estudios al respecto, aportar soluciones y cuantificarlas, si es asumible por un 
municipio o si es el momento adecuado. Hay un pequeño matiz entre “aprovechar” una 
situación como la que atravesamos para crecer como personas y progresar como ciudad y 
“aprovecharse” de esta situación para vender su libro.
En Ciudadanos no estamos en contra de ningún tipo de gestión, sino todo lo contrario, y 
buscamos el equilibrio que beneficie a todos los ciudadanos de marera sostenible, 
preferentemente de manera consensuada. No como ustedes, que demonizan absolutamente 
todo lo privado y buscan una gestión pública absoluta, caiga quien caiga. En estos últimos 
meses demandan ustedes, incluso exigen, más colegios públicos, gestión pública de las 
residencias de ancianos, del suministro del agua, del transporte urbano, una banca pública 
gestionada por el ayuntamiento,… discúlpenme, ¿Es asumible esto por este ayuntamiento? 
¿Nos podrían explicar cómo asumir todo esto y de qué manera financiarlo? Les recordaría a 
los señores de Guanyar el cuento de la lechera y como acaba, pero sobre todo que tenemos 
que trabajar con los pies en el suelo, con aportaciones y críticas constructivas, no 
destructivas como viene siendo habitual en su caso.
Desde el Grupo Municipal Ciudadanos y atendiendo a los puntos de acuerdo, y por la falta 
de... no por estar en contra, sino por la falta de argumentación al respecto por lo conciso, 
nuestro voto será en contra. Gracias.

Sr. Ivorra: Gràcies, senyor alcalde.
Des de Compromís ideològicament i com a partit sempre hem defensat els serveis públics i 
la no privatització dels serveis bàsics essencials, sanitat, educació i tots els que estem hui 
ací parlant. Però sempre hem defensat també des de Compromís que volem per als alcoians 
i alcoianes els serveis més efectius, més eficients i .... beneficiosos. Com hem dit, és el 
mateix que hem defensat. En les intervencions anteriors en les quals hem participat, ja 
reclamàvem i demanàvem informes que pogueren defensar què era millor, el públic, el 
privat, en alguns dels serveis com l'aigua que ja hem estat discutint abans.
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Des de Compromís donem tot el suport a la municipalització dels serveis de què parla 
Guanyar. Gràcies.

Sr. Ruiz: Gràcies de nou, senyor alcalde. 
Nosaltres som uns defensors de la col·laboració de l’empresa privada amb l’administració 
pública, buscant la eficiència més gran i el millor servei al menor preu. Ara bé, no som 
dogmàtics, i pensem que, si els estudis avalen altres fórmules, nosaltres no anem en contra 
del que és millor per als nostres ciutadans.
Per tant, el que nosaltres trobem a faltar no és en aquesta moció, sinó en la gestió del 
govern; perquè eixa faena hauria d'estar feta. 
Insistisc, ací hui s’ha plantejat una pròrroga per no fer els deures. Una pròrroga amb greus 
conseqüències econòmiques per a la ciutat i per als nostres veïns, per als ciutadans d’Alcoi. 
Per tant, el que cal destacar en aquesta sessió del plenari és la irresponsabilitat del govern, 
és la falta de gestió, la gosadia de demanar la confiança en el fet que un servei que, 
insistisc, el mateix regidor qualificava de baix nivell respecte del que es mereixen els 
alcoians. I, com no volem ser dogmàtics, com no volem anteposar criteris ideològics al 
benestar dels nostres veïns, nosaltres el que anem a fer és abstindre’ns en esta moció, 
confiant que el govern, d’una vegada per totes, porten nou anys, eh!, nou anys, i enredant 
abans en l’oposició, és a dir que porten ja uns quants anys. A vore si, per favor, es posen a 
gestionar. Però no per nosaltres, sinó pels veïns, sinó pels veïns que estan farts de sentir 
excuses i vore poc treball. 
Per tant, per favor, posen-se a fer faena. Encarreguen els estudis. Si no han de fer-los vosté, 
senyor Martinez, no ha de fer-los vosté, és encarregar-los. És tindre una voluntat, és tindre 
un model. I a partir d’ací encetarem el debat i el Partit Popular hi estarà en la mesura que 
siga més beneficiosa.

Sr. Jordi Martínez: Bé, moltes gràcies de nou.
Bé, jo voldria enfrontar el debat sobre esta moció, perquè jo li veig dos vessants. 

 Un de tècnic que jo crec que en l’exposició de motius està plena... de falsedats, per 
dir-ho d’alguna manera, perquè parlen de la baixada d’usuaris, coses que jo crec que 
no tenen massa ben comprovades, que no hi entraré perquè només tenim tres 
minuts per a la intervenció.

 I una altra part de més política, no?
A mi m’agradaria saber quan Guanyar va a superar l’època de Pepe Sanus, perquè fins i tot 
en l’encapçalament parlen de vint anys, eixe enfrontament que vam tindre ací en este Saló 
de Plens. Quan van a superar també eixa mania i eixe..., no sé..., eixa mania persecutòria 
amb el Partit Socialista de la ciutat? Fa vint anys que porten eixa cançó. Vostés podrien, jo 
crec que ja, emancipar-se. Emancipar-se d’aquells que en aquell dia ja ho van fer, i que han 
mantingut en distintes formacions polítiques, primerament el Partit Comunista, després 
Esquerra Unida, després Guanyar, han mantingut el mateix durant tots els anys. És eixe..., 
no sé... eixa mania persecutòria contra el Partit Socialista. Si estem en el mateix equip. Ací, 
ací, el problema és ell i el seu partit, la dreta, la dreta. Eixe és el problema, no nosaltres. 
Però vostés encara estan amb la mateixa mania de sempre.
I li ho dic perquè em pareix tan poc seriós, que porten una moció d’un tema tan important 
com l’aigua, vosté. No sé si ho va defensar vosté, senyora Obiol, però vosté que és una 
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persona que sempre està anomenant-nos tots els indicadors, els indicadors, i en este cas, 
s’arrea ací una moció que no parla ni d’indicadors ni de res. Fer pública l’aigua sense cap 
indicador, sense cap mesura.
Amb el senyor Ruiz hi puc estar d’acord. Jo també vull el millor servei.
Amb el senyor Ivorra, crec que també hi estic d’acord. Perquè vull el millor servei. Vosté diu 
que vol el millor servei, però després diu que vol la municipalització. No sé si... li és igual, o 
no? Jo crec que ho hauria d’aclarir.
Però jo crec que açò és una decisió dogmàtica. És el seu dogmatisme. El públic és el millor 
sempre, es faça com es faça, i el privat és pitjor. Jo crec que s’han de buscar estes coses 
sense dogmes. Jo crec que hi hem d’anar, i m’agradaria que en este cas, Guanyar 
evolucionara i tinguera una actitud potser com la que deia el senyor Santiago, dins d’un 
objectiu que tenim tots intentar treballar de la mà; però és que a vostés, n’estic segur, a 
vostés estic segur que no va a agradar-los res del que fem. A vostés no va a agradar-los 
res. Vostés porten tota la legislatura sent el complement perfecte per al Partit Popular en 
este Saló de Plens. El complement perfecte perquè sempre n’estan en contra. Sempre estan 
en contra del que planteja el govern.
Mire, i crec que em queda el temps suficient, bé, no, m’ho guardaré per a la segona part.

Sra. Obiol: Gràcies per deixar-nos esta miqueta de suspens. Jo seré clara des del principi.
Aquesta és una moció ideològica, clarament. Tan ideològica com la resta, la resta de 
propostes que heu presentat en tots els plenaris, tots i cadascun de vosaltres com a grups 
polítics. I és necessari que siga així, perquè la ideologia té al darrere idees, i jo entenc que si 
es voleu dedicar a política, una part de la vostra vida, més o menys llarga, és que veniu a 
defensar idees, perquè, si no, seríeu tècnics. Sou polítics.
Siga defensar la prevalença del mercat sobre totes les coses, siga defensar la nació 
espanyola i el patriarcat o siga defensar una república socialista. Em té igual. Totes 
aquestes idees que defenseu són ideologia, i que es defensa de manera més o menys clara, 
perquè també podeu defensar unes idees, però no dir-ho.
I tot això, comporta una acció, i eixa acció, té conseqüències. Com deia Fuster «Tota política 
que no fem, la faran contra nosaltres». Per tant, parlem ara de les accions i les 
conseqüències que té permetre que les empreses, empreses, perquè quan parleu de privat 
nosaltres estem en contra que les empreses gestionen serveis públics, perquè podrien ser 
empreses que volen traure rendiment econòmic, podrien ser cooperatives o estem molt a 
favor de relacions de cura i de suport privades com la família i com les xarxes de solidaritat.
I, per tant, parlem d’aquestes accions. Aqualia, és una empresa de gestió de l’aigua 
participada per Fomento de Construcciones y Contratas i pel grup australià IFM investors. 
En l’actualitat presta servei a més de 25 milions d’usuaris en 1.100 municipis de 17 països. 
En l’exercici 2018, la companyia va facturar 1.115 milions d’euros, i mantenia una cartera de 
negoci propera als 15 mil milions d’euros. Per cert, una empresa que forma part de la 
patronal de l’aigua, que en plena COVID-19 han clamat al cel reivindicant el dret de deixar 
les persones sense aigua, en contra de l’escut social que va posar el govern central on, és 
cert, tots tres participem.
Amb eixes xifres, resulta que la tempesta Glòria es produïxen uns talls per filtracions en el 
pou Barxell. Unes filtracions conegudes des de feia més de 20 anys i que no s’havien 
solucionat. 
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Amb eixes xifres, resulta que no estan invertint en la millora de les nostres xarxes 
d’abastiment d’aigua potable des de 2011.
Amb eixes xifres, resulta que tots els alcoians estem pagant-los l’electricitat en el 
bombament de Sant Antoni, i a més ho estem fent sense saber-ho perquè el govern, eixe 
govern que estem en el mateix bàndol, eh!, segons el senyor Martínez, ha decidit que és 
millor pagar-ho dels pressupostos, dels diners de totes i de tots, i no carregar-ho al compte 
de l’empresa. I per tant, és d’això en el que nosaltres discrepem, senyor Martínez. 
I tot això ho sabem, per descomptat, gràcies a la insistència de la societat civil 
personalitzada en la Iniciativa per a la Gestió Pública de l’Aigua, que persistentment estan 
demanant dades i estan presentant queixes a altres instàncies, com el Síndic de Greuges, 
que ha manifestat algunes vegades l’absoluta manca de col·laboració del govern municipal 
del PSOE a l’hora de donar aquesta informació.
Parlem del BUS ara, parlem de Vectalia, que treballa per a 100 administracions públiques i 
té 800 clients privats, i que en 2019 va superar els 200 milions d’ingressos. Tot això 
indicadors públics, perquè estan en el seu web. 

 Una empresa que, amb eixes xifres, ens diu en un document signat per ells i públic, 
que coneixem tots els grups polítics, que no hi ha hagut un canvi tecnològic dels 
vehicles que els faça menys contaminants. Una cosa que estava en el contracte que 
havien signat. 

 Ens diu també que tenim vehicles massa vells i que, clar, això afecta la seguretat i 
qualitat del servei. 

 Una empresa que, en els 20 anys que du en la gestió del servei de viatgers, perquè 
no és que nosaltres estiguem traumatitzats per Sanus, potser vosaltres que us va 
costar molt superar-ho. Però, són 20 anys que ara acaben, haurem de fer memòria, 
no?, han passat de 2,46 a 1,65 milions la gestió, i les despeses han augmentat de 
671.000 euros a 1.899.000 euros. I això, a pesar dels continus retalls en el nombre 
d’autobusos, de línies, de freqüències, de quilòmetres i de treballadors. De fet, ara, 
en les reunions que estem tenint, sempre parlem que ens costarà oferir una línia als 
nostres ciutadans i ciutadanes, i què ens costarà no oferir-la. Estem parlant sempre 
en termes de rendiment.

 I, a més a més, ara, en plena pandèmia hem vist com els autobusos en hora punta 
anaven més plens del que haurien d’anar, incrementant el risc per a la salut dels 
usuaris i les usuàries. 

Tot el que he dit, només centrant-me en algunes coses que sabem amb seguretat, perquè la 
foscor, com ja hem dit, es manifesta i denunciada per la societat civil i per altres instàncies 
alienes a aquest consistori. I això, amb el beneplàcit absolut del govern del PSOE. I això, 
només centrant-nos en els contractes que finalitzen ara, perquè podríem parlar de la nefasta 
gestió de DomusVi, amb la qual no hi està d’acord, no? I també, doncs, amb els contenidors 
plens a vessar que hem vist aquestes setmanes... per cert, gestionades per la mateixa 
empresa que participa en Aqualia, no?
I tot això, tot el que hem dit en la nostra intervenció en el debat sobre la pròrroga del 
contracte de l’aigua, i ara també mostra una cosa que és clara: que els drets de les 
persones no són mercaderies i, per tant, no es poden sotmetre a les normes del mercat. 
Perquè els ciutadans, no som clients. Perquè, si som clients, i vosaltres defenseu que així 
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ho siguem, sempre hi haurà clients premium. I, per tant, sempre hi haurà clients que 
mereixeran un tracte preferencial a costa del tracte precari que donarà als altres.
I sé que això ho defensa molta gent. Segurament ací també molts de vosaltres, perquè s’ha 
construït aquesta societat capitalista sobre la idea de la falsa meritocràcia. La falsa 
meritocràcia sobre la qual pensem que qui té alguna cosa és perquè s’ho mereix.
Però, pensem ara en termes de població, no? He dit abans tots els municipis en els quals 
treballaven aquestes empreses. I sabeu que Alcoi, tot i la propaganda del Partit Socialista, 
és una població molt envellida, i és una població que pel que fa a riquesa, no està en les 
primeres, eh! Si férem un rànquing, no estem els pitjors, però tampoc no som els millors.
I, per tant, estem parlant que --i acabe ja--, que Alcoi i els seus serveis, pot ser que per 
aquestes empreses Alcoi no siga preferent, no siguem prèmium, que hi ha altres poblacions 
que sí que seran preferents. I així podrem, tal vegada, començar a entendre per què no 
renoven la flota d’autobusos, per què no ens arreglen el depòsit de Barxell o per què no fan 
algunes coses que beneficiarien el benestar de les persones, dels alcoians i de les alcoianes 
que, en principi, si jo no m’equivoque, estem en un consistori local on hem de defensar això, 
el benestar i els drets fonamentals de les persones. El dret a l’aigua potable, el dret a tindre 
un transport públic i no contaminant i que ens desbarate la nostra ciutat i la nostra salut, no? 
I, per tant, això és important que ho tingueu en compte.
I ara, pensant en tot açò, pensant en aquestes idees i amb aquests indicadors que em 
demanava el senyor Martínez ―Sr. Alcalde: Un indicador és el temps i ha passat ja...― 
convertint la nostra ―sí, ja acabe―, convertint la nostra ideologia en una acció, no? I 
pensem què anem a votar en aquesta moció. Gràcies.

Sr. Abad: Sí, seré breve.
Insisto que no estamos en contra de que sea público, solo quiero recalcar que lo que se cree 
sea bueno para todos los alcoyanos. Y a Podemos, dejen de posicionarnos en el lado 
oscuro, ya que para muchos alcoyanos y españoles que nos han votado, somos la luz.

Los únicos que nos posicionan en frente son ustedes, y la verdad les digo que todo lo 
contrario, no estamos para enfrentarnos con nadie. Muchas gracias.

Sr. Santiago: Sou el Darth Vader de la política estatal.
Bé, jo crec que estem tractant un tema molt important en aquest Saló de Plens. En la 
primera intervenció li allargava la mà a les companyes de Guanyar perquè, tot i que tenim 
estratègies diferents, compartim plenament els objectius. I és la recuperació dels serveis 
privatitzats de la nostra ciutat.
I des de Podem, entenem que es donen els ingredients necessaris per a poder aconseguir-
ho. Tenim una societat civil organitzada, tenim un col·lectiu que està treballant per la 
recuperació de l’aigua, i en aquests moments també tenim un acord institucional per a poder 
començar a avançar en la recuperació..., per a poder avançar en la creació de l’empresa 
pública de l’aigua. És moment d’estar unides davant d’aquest escenari i aconseguir que 
l’aigua siga pública, perquè seria una molt bona notícia per a la nostra ciutat. Gràcies.

Sr. Marcos Martínez: Bueno, de nuevo recordarles a los señores de Guanyar que no somos 
el enemigo, sino que estamos abiertos a estudiar cualquier posición y no tenemos ningún 
problema en ello, y que estamos dispuestos a arrimar el hombro para trabajarlo entre todos.
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Pero no dar por sentado que una gestión pública es la panacea, porque no es así, no es 
cierto. 
Y, igual que la gente tiene derecho a disfrutar de un agua pública y tiene derecho al 
transporte urbano, también tiene derecho a que le cubra o le atienda el mejor especialista 
del mundo en la materia que sea, en la sanidad por ejemplo, y también tiene derecho a 
muchas cosas que se tendrían que gestionar mejor.
Ya digo, existen muchas vías para trabajar las cosas, y evidentemente los ciudadanos no 
son mercadería de nadie, pero ni de un lado ni del otro. Lo que hay que buscar, 
evidentemente, es el mejor servicio para todos los ciudadanos, sea privado, sea público, sea 
mixto o sea como sea. Gracias.

Sr. Ivorra: Gràcies, senyor alcalde.
Hui… he oblidat abans...o siga hui fa 122 anys que va nàixer Federico García Lorca. I fa 84 
anys que el van assassinar a tirs i el tiraren dins d’un forat. Simplement eixos que diuen que 
són la llum, recordar els fets i que no tornen a passar. 
I tornant al que hui es debat ara en aquesta moció, també m’agradaria recordar-li que en 
setembre del 2017 vam aprovar que es feren els estatuts de l’empresa pública. Que a 
l’octubre de 2017 van deixar de fer-los perquè ja no podien fer-los, i des de llavors fins ara. 
Aleshores, no s’ha fet ni un pas, per molt que vostés diguen que creuen en l’empresa 
pública. Esperem i desitgem que esta vegada sí que puguen fer els passos per a fer 
l’empresa pública, i ací estarem per a treballar, per a col·laborar i per ajudar el que siga 
necessari, perquè creiem que és el que fa falta ara. Moltes gràcies.

Sr. Ruiz: Gràcies, senyor alcalde.
Bé, en primer lloc voldria lamentar l’actitud inquisitorial del portaveu del Partit Socialista, 
considerar un problema l’opció política que refrenden 4.756 ciutadans. Jo crec que ja estaria 
bé i ja seria hora que poguérem tolerar que algú pense diferent de vostés.
Pel que fa a l’objecte de la moció, vull insistir en el mateix. Jo crec que arribem tard, arribem 
tard perquè hui hem hagut de prorrogar el servici. Hauríem d’haver iniciat els treballs molt 
abans, haver tingut tota la informació per a poder aplicar ja mesures i que els ciutadans no 
hagueren d’estar als llimbs, amb un contracte prorrogat de l’any 2000. És a dir, estem en 
condicions de principi de segle, han passat ja vint anys. Sembla que el Partit Socialista està 
prou còmode en aquesta situació. 
Per tant, jo sí que l’inste. Per favor, ja que hi hem arribat tard; ja que hem hagut d’aprovar 
aquesta pròrroga; ja que hem hagut de prendre una solució d’urgència i forçada pel govern, 
per favor, indique’ns si és possible tècnicament generar eixa empresa pública de la qual 
vostés parlen. I, en segon lloc, si és possible, comencem a treballar, comencem a tindre 
documents, anem a estudiar i, a partir d’ací, tal com deia el senyor Martínez, decidirem, 
sempre pensant en el benefici i en el millor servei per als nostres veïns i ciutadans d’Alcoi.

Sr. Jordi Martínez: Moltes gràcies.
Vull dir-li a la senyora Obiol que ho vam explicar en aquell famós plenari això de les 
filtracions del pou i les filtracions del depòsit, però vosté sembla que no ho va entendre.
Arreglar el pou i l’espai, l’aqüífer, no es pot arreglar. Que ho sàpia, que no es podrà arreglar 
mai, ni siga pública ni siga privada; perquè és un aqüífer, no es podrà arreglar, recorde-se’n.
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I tot açò que ens conta vosté ací de les dades de l’aigua, de tot l’autobús... Vostés, quan han 
estat governant ací, què han fet? Perquè mire, vaig a dir-li una cosa, i vaig a començar... 
recorde-ho cada volta que m’ho diga, ho vaig fer en la legislatura passada amb Guanyar. 
Quan vostés parlaven dels residus «que siga públic, que siga públic». Mire, este és el Prec 
de Prescripcions que va redactar el senyor Vicent Galbis. Sap qui és el senyor Vicent 
Galbis? Doncs mire, el senyor Vicent Galbis era un assessor. Era un assessor que firmava 
informes per al Pla General d’Ordenació Urbana d’este poble, el senyor Vicent Galbis. 
Doncs ara li llig el que deia, en la primera, en les primeres tres frases va encara la seua 
publicitat d’este, açò: «el objeto del contrato, por procedimiento abierto con varios criterios 
de adjudicación de una concesión administrativa para la gestión indirecta de los servicios 
públicos de recogida de residuos». Com deia aquell «no hay más preguntas». A partir d’ara, 
vostés quan estan ací, fan una cosa; quan estan allí, en fan una altra; perquè és molt fàcil, el 
que fan vostés és molt fàcil. Públic gratis, l’autobús millor... 
I només un detallet en el tema de l’autobús, no mentisca en el tema dels viatgers que van 
damunt de l’autobús perquè està culpabilitzant els conductors. Els conductors d’autobús 
saben perfectament la cabuda que tenen els autobusos i impedien pujar si n’hi havia, que no 
hi ha hagut, més gent de la deguda. No diga que està posant en perill als usuaris, per favor. 
No diga que està posant en perill els usuaris, perquè açò ja no és responsabilitat nostra, açò 
és responsabilitat dels treballadors. D’eixos que vostés a voltes volen defendre tant.

Sra. Obiol: Sí, bon dia de nou. Responc ràpidament a algunes de les qüestions que han 
sorgit ací. 
Estic d’acord amb el senyor Ruiz, arribem tard, molt tard, i no serà perquè nosaltres no ho 
hem advertit, com altres grups d’aquest Consistori.
En segon lloc, els treballadors. Aquells que tant defensen, no? Perquè ho deia el senyor 
Abad. Hi ha solucions ja estudiades per a subrogar-los de manera fàcil. A més, tenim un 
grup jurídic contractat amb els diners públics, doncs que ja es poden posar a treballar per a 
buscar la millor solució possible per a subrogar els treballadors. 
Respecte de Podem. No sé..., li agraïm que ens done la benvinguda, però els nous són 
vostés. Per tant, la benvinguda seria al contrari. Benvinguts a proposar les mateixes coses 
que proposàvem feia anys, en el que també vosté estava.
Volia donar-li els... meus fets. uns fets que contrasten amb aquest discurs, de vindre a la 
política a obrir portes i finestres, de no deixar ningú enrere. Si sumem tot el que paguem a 
les tres grans empreses ací al consistori, estem parlant que cadascú de nosaltres, cadascú 
de nosaltres paguem, fins i tot els bebés, 174 euros a l’any.
Per tant, el vot d’aquesta moció és clarament ideològica. No, no estem parlant... no podem 
fer un millor servei si no tenim les idees clares. Perquè un millor servei en benefici d’una 
empresa seria un, i un millor servei en benefici de les persones en seria un altre. Per tant, 
abans de la qualitat del servei, estan les idees i està la política. I, per tant, cal que tinguem 
en compte si estem al costat de les persones o no ho estem. I, sobretot, que les accions que 
duen aparellada també aquesta votació, i què és el realment ideològic. Perquè estem fartes 
de cinisme, estem fartes de la indolència, estem fartes que ací s’aproven mocions i 
s’aproven precs, i que partim d’ací i els objectius personals i partidistes ens facen oblidar 
aquests acords democràtics. Per tant, això seria molt important que ho tinguérem en 
compte. 
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I acabe ja. A Guanyar ens neguem a acceptar que som clients; i ens neguem a acceptar que 
el funcionament del servei siga a costa de la precarietat dels seus treballadors; i ens 
neguem a acceptar que les idees no vinguen acompanyades d’accions i ens neguem a 
acceptar que els drets de les persones estan a disposició dels beneficis econòmics. 
Acceptem que allò que ens mou o que ens hauria de moure a tots i cadascun d’aquests 
grups polítics és el benestar de les persones per sobre dels interessos polítics i dels 
interessos de les empreses i, per tant, això ho haurien de tindre clar. Ja està bé de paraules, 
ja està bé de promeses, ja està bé de dissimular, volem accions i volem decisions, per això 
volem ja uns serveis de bus i d’aigua potable totalment públics.

Sra. Secretaria:
Antes de iniciar la votación quería hacer una observación con respecto a la propuesta de 
acuerdo que hay en la moción. Yo entiendo en todo caso, deberá entenderse o debería 
especificarse que en todo caso se trataría de iniciar algún expediente correspondiente para 
la gestión pública o gestión directa del servicio, no entendiendo que ya estamos acordando 
esa gestión directa porque esto requiere un previo expediente administrativo. Únicamente 
mencionar esto.

Sr. Alcalde:
Evidentment, no es pot acordar la gestió pública perquè evidentment és una competència 
del plenari, en el seu cas, si prenguera eixa decisió, però no es pot acordar, es pot instar a 
iniciar un expedient.

Sra. Secretaria:
Exacto.

Sr. Alcalde:
Aleshores, es canvia en eixos termes, li pareix bé Sra. Obiol?  

[La Sra. Obiol assenteix afirmativament].

Seguidament se sotmet a votació la moció presentada pel grup municipal GUANYAR 
ALCOI, que incorpora la observació plantejada, quedant els punts d'acords en els següents 
termes:

«1. Iniciar l’expedient administratiu sobre la gestió pública del servei d’abastiment 
d’aigua potable. 

2. Iniciar l’expedient administratiu sobre la gestió pública del transport urbà de 
viatgers»

El Ple de la Corporació, per majoria, amb els vots els vots a favor dels regidors dels grups 
municipals GUANYAR ALCOI (2), COMPROMIS ALCOI (2) i PODEM (2), els vots en contra 
dels regidors dels grups municipals SOCIALISTA (12) i CIUDADANOS (2), i l’abstenció dels 
vots dels regidors dels grups municipals PARTIT POPULAR (2) i VOX (1), rebutja la moció 
esmentada.

29. 12072/2020 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
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PREC AMB MESURES PER AL SUPORT EDUCATIU
Llig el prec la Sra. Obiol, Portaveu del Grup Municipal GUANYAR ALCOI :

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

El tancament de les escoles durant mesos arran de la Covid-19 ha de ser, com apunten tots 

els experts i expertes, un element d’agreujament de la desigualtat educativa que ja existia. A 

més a més a Alcoi, com a la resta de poblacions valencianes, l’abandonament prematur dels 

estudis és un fet que ens hauria de preocupar profundament com a consistori. A l’any 2017 

era d’un 20,3%, per sobre de la mitjana estatal tot i els esforços fets pel Govern del Botànic i 

que han resultat fonamentals per disminuir aquesta xifra, encara és molt important. I no 

només això, hem de pensar, que l’estat espanyol estem al capdavant d’abandonament 

prematur dels estudis en el marc de la Unió Europea i que el nombre de joves que ni 

estudien ni treballen supera la mitjana de l’OCDE àmpliament (12,4%). Una realitat que 

afecta, especialment, als xics de classe treballadora. 

L’increment d’aquestes xifres són ara un risc real i preocupant. Sabem de la inversió en 

tauletes i connexions tant de la Conselleria d’Educació com de l’Ajuntament d’Alcoi però cal 

un major esforç sobretot davant d’aquestes xifres i d’un curs que encara no sabem com 

s’albira donades les circumstàncies de seguretat sanitària que es recomanen. 

Per tot això demanem: 

1. Crear un recurs continu de suport educatiu per a la comunitat educativa que puga 

diagnosticar i implementar mesures per a assegurar l’equitat educativa. 

2. Dotar d’aquest recurs continu de suport educatiu dels recursos personals 

necessaris. Sabem que, si escau, hi ha maneres al si de l’Ajuntament per a fer-ho 

sense que supose la creació d’una nova plaça, tal i com hem vist recentment amb 

l’Observatori Municipal de l’Habitatge. 

3. Facilitar l’obertura de totes les escoles amb finançament públic més enllà de 

l’horari lectiu per donar cabuda a activitats de suport educatiu del barri on es troben 

ubicades.

4. La creació d’una plataforma per a compartir recursos, materials i informació per a 
tota la comunitat educativa (famílies, docents i altres agents educadors).»
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Sr. Belda: Gràcies, senyor alcalde. Bon dia a tots.
Bé, jo, primerament m’agradaria sentir la senyora Obiol una altra vegada perquè 
m’especifique un poc més la proposta, perquè és molt genèrica, jo no acabe d’entendre... 
igual és que jo no arribe a més, però jo no acabe d’entendre quan parla de suport educatiu, 
si eixe suport educatiu es referix a suport educatiu a les famílies o suport educatiu al 
professorat, a l’alumnat, fa una barreja de moltes coses i m’agradaria especificar. Encara 
que ja li avance que la resposta al prec serà negativa, no perquè no vulguem fer-ho; sinó 
perquè pensem que la forma..., jo no podria dir-li que sí a alguna cosa que, primera, no és 
competència nostra, no sabem encara, no tenim indicadors que ens indiquen que això és el 
correcte, i que és una proposta que el que faré serà fer arribar a tots els centres educatius a 
través del Consell Escolar Municipal i parlar, si escau, d’aquests recursos que si veiem que 
està la possibilitat de poder-se aplicar, evidentment, com s’ha fet en altres aspectes, 
s’aplicarà.

Sra. Obiol: Nosaltres ho hem deixat obert a propòsit, perquè els tècnics i el govern, que és 
qui ha de decidir com fer les coses, perquè per això governen, puguen posar els seus límits. 
Jo tinc clar com voldria eixe suport educatiu. Eixe suport educatiu clarament ha d’integrar 
tota la comunitat educativa, i poder ajudar que els xiquets i els joves, ara, en un moment en 
el qual han estat tancats a casa i que no han tingut allò que realment donen els centres 
educatius, que és la sociabilitat i l’aprenentatge directe presencial dels continguts, que això 
no genere major desigualtat educativa.
No us he posat més indicadors perquè fa dècades, dècades que hi ha moltíssima gent 
estudiant sobre això i, clar, entenia que potser el senyor regidor d’Educació això ho coneixia. 
I que, sobretot ara, en els últims mesos, i a més... mira!, el divendres passat en À Punt va 
haver-hi un monogràfic en prime time sobre aquest tema, i que evidenciava clarament que 
estem davant d’un perill molt, molt gran d’una major desigualtat educativa. És a dir, que hi 
haja xiquets i joves que d'ací a uns anys no puguen arribar a tindre les mateixes oportunitats  
que altres. I jo esperava que un govern progressista això ho entenguera o ho acceptara, 
però he vist que no, i no passa res.

Sr. Belda: Bé, doncs aquest govern progressista el que evidentment farà serà, com he dit 
abans, dir que no a la proposta perquè és molt ambigua, i dir que sí a una proposta que 
després no anem a poder complir en algun dels termes, no crec que siga el correcte. Per 
tant, traslladarem tot açò al Consell Escolar Municipal per a decidir.
Parla vosté de crear un recurs continu de suport educatiu per a la comunitat educativa. Jo 
crec que eixe suport continu educatiu, evidentment existix; si no el Departament d’Educació, 
amb moltíssims treballadors, si fa falta, no et preocupes que s’incrementaran més 
treballadors perquè no serà el problema, però que ja treballa de la mà de tots els centres 
educatius i de la mà de tota la comunitat educativa per a implementar, no açò sinó 
moltíssimes  més activitats i propostes que estan en marxa com l’aula Pi, com totes les 
activitats complementàries, podria dir-li moltíssimes més. Vull dir, algunes que no són 
competència nostra, com puguen ser les Escoletes Municipals, Conservatori, etc. Hi ha un 
rastre d’activitats i de coses que fem que no hi som competents.
Després diu d’un suport educatiu quant a recursos personals. Ja li dic que s’implementaria si 
fera falta.
I parla de recursos materials, quan evidentment, això no som nosaltres qui ha de fer-ho. I em 
consta que des de Conselleria està treballant-se perquè eixa plataforma per a compartir 
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recursos no només a través de Conselleria sinó també a través del CEFIRE que, gràcies a la 
gestió d’aquest govern, ja és realitat una altra volta a la nostra ciutat, i que podrà fer aquesta 
tasca molt bé.

Sr. Alcalde:
Abans de continuar, anem a fer un recés en el plenari per a sumar-nos a eixe minut de 
silenci que ha convocat la Federació Espanyola i que farem baix a la porta de l’Ajuntament, 
en memòria de tots els que han perdut la vida com a conseqüència de la Covid-19, hui que 
finalitza eixe dol oficial decretat pel govern d’Espanya. Per tant, fem un recés per a mantenir 
eixe minut de silenci. Els regidors que òbviament estan a sa casa, virtualment se sumaran a 
aquest minut de silenci. 

A las 11:57 horas se interrumpe la sesión del pleno. A las 12:17 horas se reanuda, tras 
un receso de 20 minutos.

Sr. Alcalde:
Després del recés per a retre homenatge a les víctimes de la Covid-19, reprenem el plenari.

 30. 12076/2020 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
PREGUNTES SOBRE EL BARRI DE LA SANG
Llig les preguntes el  Sr. González, regidor del Grup Municipal GUANYAR ALCOI:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

El passat 21 de maig de 2020 es va publicar una denúncia per part de les veïnes i veïns de 
La Sang lamentant l’escàs nivell de manteniment dels seus carrers i edificis.

Davant d’això formulem les següents preguntes: 

    1. Quina és la freqüència en que els serveis de neteja treballen en aquesta zona durant el 
darrer any?

    2. Amb quina freqüència ha treballat la brigada d’obres en aquesta zona durant el darrer 
any? Quin tipus de treball han efectuat? 

    3. El govern municipal té constància de problemes estructurals de les façanes dels edificis 
de la zona? Si és així, en quin nombre i en quina data? Quina resposta se li ha donat?»

Sr. Martínez:
Moltes gràcies. Bé, la freqüència de la neteja és l’habitual del contracte, allí cal dir que està 
dins del que és la zona urbana de la ciutat. Sobre el tema de la brigada d’obres, 
principalment s’hi han mantingut les qüestions de la zona, a excepció de la barana que està 
per canviar tota, i sobretot vam tindre una intervenció important en la part alta del carrer La 
Sang, on van haver de reconnectar una altra vegada tot el clavegueram d’una sèrie d’edificis 
que en l’obra entregada al seu dia no havien estat ben connectats i hi havia hagut 
intervencions posteriors d’altres serveis que dificultaven el treball allí. I sobre el govern, si 
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tenim constància dels problemes estructurals de les façanes? Ací sempre hi ha hagut 
problemes en l’aplacament d’aquestes, però ací ja, una vegada que han complit un temps, la 
responsabilitat de l’arreglament d’aquestes façanes és de les mateixes comunitats de 
propietaris. També val a dir que ben aviat, només tinguem disponibilitat pressupostària, que 
jo crec que serà en aquest mes, farem una intervenció general que és al que ens vam 
comprometre amb els veïns, per una part, que serà d’uns 150.000 euros, hi ha concretament 
una partida directa de 100.000 euros amb la qual es treballarà el que són les superfícies de 
l’espai, es canviarà tota la barana, s’eliminarà l’enfiladissa i es farà una intervenció per part 
de la brigada en distintes zones de jardineria, unint la zona del trinquet amb el jardí que hi ha 
davant, i es farà un canvi de llums en tota aquesta zona del barri. De tot estem parlant d’uns 
100.000 euros directes i uns altres 50.000 valorats en altres intervencions. 

31. 12123/2020 GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI 
PREGUNTES SOBRE ELS INDICADORS DE POBRESA
Llig les preguntes el Sr. González, regidor del Grup Municipal GUANYAR ALCOI :

«- Quantes persones estan per sota del llindar de pobresa a Alcoi? Quina és la seua edat i 
sexe?

- Com ha evolucionat aquesta dada en els darrers mesos?»

Sra. De Gracia:
Gràcies, Sr. Alcalde. Moltes gràcies i salutacions a tots els que estan presents i de forma 
telemàtica en aquest plenari. Bé, vist que l’índex de pobresa, el que és la taxa, per poder 
tindre esta taxa, un dels índexs en què ens basem és en la renda anual. Per tant, la renda 
encara no la tenim concretada. Sí que és veritat que el 2018, la Comunitat Valenciana va 
tancar al 26% i el que és la comarca de l’Alcoià la va tancar amb un 21%. Sr. González, 
nosaltres des del departament hem vist..., en el moment en què estem, sí que anem a fer un 
estudi..., anem a fer un estudi per a poder tindre una informació sobre la ciutat, sobre tots els 
ciutadans i ciutadanes, i en el moment en què tinguem l’informe, en el moment que tinguem 
tota la recopilació de dades, la farem..., la compartirem amb la resta per a poder valorar i 
poder tindre una bona informació sobre la ciutadania.

32. 10332/2020 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
MOCIÓN: BONIFICACIÓN PLUSVALÍAS POR HERENCIA
El grupo municipal VOX presenta la siguiente moción:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

El artículo 31 de la Constitución española establece que nuestro sistema tributario, en 
ningún caso, tendrá alcance confiscatorio. 

Sin embargo, en nuestro sistema tributario se dan numerosos casos que incumplen el 
mandato constitucional. Uno de los más significativos es el relativo al Impuesto sobre el 
Incremento de Valor de los terrenos de Naturaleza Urbana (IVTNU). Este impuesto de 
carácter local grava el incremento de valor que experimentan los terrenos y que se ponga de 
manifiesto a consecuencia de la transmisión de la propiedad de los terrenos, incluida la 
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transmisión a título de herencia. En estos casos el gravamen sobre el mismo hecho 
económico, cual es la titularidad de un terreno y su transmisión forzosa por un hecho no 
voluntario como es la muerte, resulta en su conjunto excesivo y desproporcionado, más en 
situaciones de gravísima emergencia económica, como en la que nos hallamos. 

La transmisión del terreno de naturaleza urbana y su tributación por la llamada plusvalía 
municipal, entra en juego junto con el Impuesto de sucesiones y donaciones, que también 
abonará el heredero o legatario, el Impuesto sobre Bienes inmuebles, y en ocasiones el 
Impuesto sobre la renta de las personas físicas; sin olvidar el hecho de que el causante de 
la herencia y titular de los bienes ya tributó antes de su fallecimiento por la mera titularidad, 
sobrepasando con creces el límite de la “doble imposición”, de forma que podemos hablar 
de una imposición múltiple. 

Este hecho, como siempre, acaba perjudicando a una inmensa mayoría de españoles que, 
en numerosas ocasiones no son capaces de afrontar una carga desmedida impuesta por el 
afán recaudatorio de la Administración y quedan en una situación real de imposibilidad de 
hacer frente al pago del impuesto quedando constatado el alcance confiscatorio del mismo. 
Esta situación se está manifestando con más crudeza que nunca en los momentos actuales. 
El aumento exponencial de fallecimientos en España provocado por el virus de Wuhan, hace 
que entre en juego un impuesto que supone un nuevo mazazo para la dura situación de 
duelo y crisis económica que están sufriendo.

Es el momento de corregir este desequilibrio que durante años ha mantenido el sistema 
tributario y la forma más rápida y eficaz de hacerlo, es que los Ayuntamientos procedan a 
establecer una bonificación del 95% de la cuota íntegra del Impuesto sobre el Incremento de 
Valor de los Terrenos de Naturaleza Urbana, en las transmisiones de terrenos, y en la 
transmisión o constitución de derechos reales de goce limitativos del domino, realizadas a 
título lucrativo por causa de muerte a favor de los descendientes y adoptados, los cónyuges 
y los ascendientes y adoptantes, prevista en el artículo 108.4 del Real Decreto Legislativo 
2/2004, de 5 de marzo, por el que se aprueba el texto refundido de la Ley Reguladora de las 
Haciendas Locales.

Por todos estos motivos, se propone al Pleno la adopción de los siguientes puntos de 
ACUERDO

1.- El artículo 3, apartado c, de la Ordenanza Fiscal del Impuesto sobre el Incremento del 
Valor de los Terrenos de Naturaleza Urbana del Ayuntamiento de Alcoy, quedará redactado 
en los siguientes términos, después de la correspondiente tramitación:

Se establece una bonificación del 95% sobre la cuota a liquidar por las transmisiones 
de terrenos de naturaleza urbana, y en la transmisión o constitución de derechos reales de 
goce limitativos del domino sobre los mismos, realizadas a título lucrativo por causa de 
muerte a favor de los descendientes y adoptados, los cónyuges y los ascendientes y 
adoptantes del finado. 

2.- La redacción del artículo 3, apartado c, consignada en el punto 1 anterior, podrá ser 
modificada si los servicios y unidades jurídico-tributarios del Ayuntamiento consideran que 
otra es más adecuada a la finalidad que se pretende.
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3. Para los supuestos de transmisiones de terrenos de naturaleza urbana, y en la 
transmisión y constitución de derechos reales de goce limitativos del dominio sobre los 
mismos, realizadas a título lucrativo por causa de muerte a favor de los descendientes y 
adoptados, cónyuges, ascendientes y adoptantes del finado producidas desde el 1 de enero 
de 2020 hasta la fecha de entrada en vigor de la nueva redacción del art. 3 apartado c,  de 
la Ordenanza Fiscal  del Impuesto sobre el Incremento del Valor de los Terrenos de 
Naturaleza Urbana del Ayuntamiento de Alcoy, en tanto por el Gobierno de España no se 
autorice la aplicación retroactiva de la presente modificación de la Ordenanza, el 
Ayuntamiento Pleno se obliga a arbitrar un mecanismo para la compensación del exceso de 
tributo abonado respecto de las cantidades que corresponderían, una vez aplicada la 
bonificación.”

El Sr. Abad, Portavoz del Grupo Municipal VOX, lee los puntos de acuerdo.

Sr. González:
Sí, parlaré jo. Gràcies, Sr. Alcalde. Intentaré ser breu. Aquesta moció vol vendre que busca 
el benefici per a la ciutadania, per a ajudar els que menys tenen, en això estaríem d'acord. 
Però després és un seguit d'argumentari de la dreta clàssica. Se’ns parla que aquest impost 
"acaba perjudicando a una inmensa mayoría de españoles", com volent fer veure que és un 
problema generalitzat, crec jo que per a una immensa majoria, tampoc no ho deu ser. Es 
parla de l’"afán recaudatorio de la Administración y del alcance confiscatorio" o parla de 
l’"exceso de tributo", com si pagar impostos estiguera malament. Sempre amb el mateix 
mantra, amb allò sempre del mantra de Vox que  “donde mejor está el dinero es en el 
bolsillo de los españoles”. Però no, nosaltres creiem que pagar impostos és necessari 
perquè, per exemple, quan arriben crisis com aquesta que estem vivint, tinguem uns serveis 
públics forts, amb recursos, amb personal, amb material, universal i eficients, com 
comentava abans el regidor de Vox. Uns serveis públics amb els quals tindre cura de tota la 
ciutadania per igual, sense discriminar a ningú, i açò sense impostos no ho podem tindre. 
Per acabar, també el text ens parla del "virus de Wuhan". Com que volen fer veure que és 
culpa dels de fora..., un argumentari clàssic per a introduir la xenofòbia de forma més o 
menys disfressada, sempre igual. Podem arribar a entendre que este impost es podria 
regular d'una forma diferent, per fer que els diferents casos i situacions els afectara de forma 
diferent, per fer que fóra més progressiu, que és el que ens agradaria. Entenem que es 
poden donar casos en els quals s'hereta una propietat i la situació siga complicada. No és el 
mateix heretar un pis dels pares que pot ser habitatge habitual després, que una finca amb 
un caseriu i terrenys. També crec que sí, que els impostos s'han de pagar, però que haurien 
de plantejar-se, com deia, per ser més progressius, que no pot ser el mateix per a tots els 
casos i totes les valoracions dels immobles. El Tribunal Constitucional hem vist que ja va 
anul·lar l'impost de plusvàlua quan el cost de l’impost superara el benefici que es grava per 
la venda, per impedir que es perderen diners amb la seua aplicació. Entenem que es 
podrien plantejar diferents supòsits, potser, d’això que parlàvem, per a parents directes, que 
són habitatges habituals o no. Però, tal com està plantejada la moció, on es pretén bonificar-
lo quasi com per a eliminar-lo per a tothom, no podem donar-li suport. Gràcies.

Sr. Ferrandiz:

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Documento firmado electrónicamente (RD 1671/2009). La autenticidad de este documento puede ser comprobada mediante el 
CSV: 13067227714460117742 en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web 
http://www.alcoi.org

Gràcies, Sr. Alcalde. Bé, des de Podem no entenem molt bé el què, o sí que ho entenem 
realment. A nosaltres ens agradaria creure que Vox el que pretén amb aquesta moció no és 
preocupar-se per aquelles persones que..., doncs puguen heretar l’habitatge habitual dels 
seus pares i puguen tindre recursos reduïts. Però, clar, ens adonem que o no han fet la seua 
feina i no s’han llegit les ordenances municipals, o directament estan intentant enganyar una 
altra vegada i el que volen és dur a terme una proposta que, segurament, beneficiaria una 
part del seu electorat, molt ben col·locat socialment i econòmicament, però que realment no 
vindria a solucionar cap problema de la gent corrent, perquè si s’haguera pres la molèstia de 
llegir l’ordenança municipal, on jo he vist que almenys ací, a Alcoi, no passa igual en altres 
municipis, però almenys ací a la nostra ciutat, ja hi ha una bonificació de fins al 95%, ja no 
tan sols per a l’habitatge habitual, sinó també per als terrenys. Per tant, vindre ací a portar 
esta proposta, doncs em sembla..., a banda d’una proposta sense sentit, com comentava ell 
abans de la de Ciutadans, doncs, jo no sóc l’advocat de Rosa, però vosté, Sr. Abad, acaba 
de fer el mateix, presentar una moció tipus que estan presentant en tots els municipis, ací a 
Alcoi, i sense massa sentit, com vosté comentava abans. Simplement, per no fer-ho més 
extens, segons ha dit Pablo, molt encertadament, nosaltres creiem que s’han de pagar 
impostos, perquè són aquests els que fan possible l’estat de benestar, són aquests els que 
fan possible que tots puguem tindre accés a l’educació, a la sanitat, i són els impostos, 
precisament, Sr. Abad, els que fan possible que les institucions, ara que vénen dures, 
puguen ajudar els ciutadans, com vosté estava sol·licitant abans. Així que, per tant, deixem 
d’intentar acabar amb l’estat de benestar, perquè és això, precisament, i és que els impostos 
fan que les institucions puguen rescatar les persones i, per tant, el nostre posicionament 
serà en contra.

Sra. Rosa García:
Gracias Sr. Alcalde. La verdad es que hay una diferencia esencial entre la Moción que ha 
presentado el grupo Ciudadanos y la moción que presenta Vox, y es que la nuestra quería 
unirse a un clamor que se está realizando en todos los ayuntamientos de nuestro país, para 
que el gobierno no retire los fondos que se tiene, los fondos locales, en unos momentos tan 
duros y que tan necesario son y la moción que presenta el grupo Vox es que tiene algunos 
puntos que no son legales, entonces no es real. Bueno, esta moción que presenta el Sr. 
Abad, no le voy a negar la buena voluntad, Sr. Abad, usted, supongo que lo hará, por lo 
menos, con buena voluntad, pero nos parece una demagogia absoluta y le voy a decir 
porque, porque la buena voluntad debe ir acompañada siempre de una posibilidad real, de lo 
que se propone, se pueda hacer, y es que no hay posibilidad real, porque no hay legalidad 
en la propuesta, no se pueda llevar a cabo, no es el caso. Mire, no lo es porque en su 
exposición está usted mezclando dos asuntos, el fallecimiento de personas por la Covid19,  
usted le llama el virus Wuhan, con un impuesto local que se practica sobre transmisiones de 
cualquier tipo, y en el caso de transmisiones “mortis causa” nunca se ha tenido en cuenta, 
porque no se puede tener, la causa del fallecimiento. Sería tan justo o tan injusto, según se 
quiera ver, como exonerar del impuesto a los herederos de un fallecido por accidente de 
tráfico, o laboral, o asesinado o muerto por cualquier otra enfermedad. Ademas de lo 
discriminatorio que resulta en comparación con transmisiones intervivos, es decir, disfrutar 
de la vida va a ser ahora, según usted, un motivo de castigo, el acabose, es una demagogia 
absoluta, es más, se grava con un tributo local, una transmisión patrimonial que supone un 
enriquecimiento al heredero, pero el Tribunal Judicial de la Unión Europea ya dictaminó que 
ese impuesto, no puede gravar transmisiones en las que no se haya puesto de manifiesto un 
incremento patrimonial en base a los valores de referencia: adquisición y transmisión, por 
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tanto, es un tema resuelto que el Gobierno debe regular por ley y los ayuntamientos recoger 
en sus ordenanzas. Vamos a votar en contra, no solo por esos motivos, que lo son, tiene 
peso suficiente, sino también por la indiferencia o peor todavía, por el desprecio que 
muestra su Moción hacia las arcas municipales, en un momento en que se está haciendo un 
sobre esfuerzo por ayudar a los más necesitados.

Sra. Guillem:
Moltes gràcies, Sr. Alcalde. Bon dia a totes i tots. Bé, cal advertir que jo no he tingut cap 
epifania amb Vox i no he vist la llum per cap lloc. Sr. Abad, el virus de Wuhan no existeix, el 
que sí que existeix és la COVID-19. Racialitzar una pandèmia és molt greu, a banda d’una 
absoluta barbaritat i molt malintencionada. Després vosté amb paraules pusil·lànimes i 
actitud victimista, ara quan acabem, dirà que no li aproven les mocions perquè vosté és de 
VOX. I li dic que no, que no se li aproven les mocions perquè, a banda de fer demagògia 
amb els temes i presentar-los també demagògicament, sempre intenta colar al seu discurs 
barbaritats racistes com aquesta, sempre utilitza temes emotius i fàcilment acceptables en 
l'àmbit popular i aprofita l’ocasió per a intentar colar aquestes barbaritats masclistes, racistes 
o de qualsevol classe. Vostés es pensen que no sabem llegir? Vostés acusen les esquerres 
d’adoctrinament i després presenten mocions amb afirmacions, com és en aquest cas, 
sense cap rigor científic. Li recorde que ja fa temps Compromís es va posicionar i vam 
preguntar sobre les taxes de la plusvàlua. Li recorde, també, que el 31 d’octubre de 2019 el 
Tribunal Constitucional, va resoldre la qüestió d’inconstitucionalitat promulgada pel Jutjat 
Contenciós Administratiu núm. 32 de Madrid, en el sentit que, tot i existint garantia 
patrimonial, la quota a pagar per plusvàlua municipal, no pot superar l’import de l’increment 
obtingut, pel principi de capacitat econòmica consagrat a l’article 31.1 de la Constitució. És 
per aquesta raó que l’Ajuntament d’Alcoi, per llei, ja està bonificant tots aquells que, havent 
recorregut i demostrat que no superen aquest import esmentat, ja se’ls està tornant. Per 
tant, per què fem que se li torne el 95% a tothom? Per què no continuem i tornem les taxes a 
qui realment ho mereix econòmicament? No, Sr. Abad, nosaltres no li donarem el nostre 
suport, sobretot per una cosa: perquè no sé si ho té clar, però el concepte d’igualtat no és el 
mateix que el concepte d’equitat.

Sra. Payá:
Si, gracias Sr. Alcalde. Un saludo para todos. A ver, tal y como se ha comentado aquí, en 
nuestra ordenanza ya contempla la bonificación de la cuota del impuesto cuando se produce 
una transmisión por “mortis causa” a favor de los herederos de la vivienda habitual del 
causante, en la máxima bonificación que permite la ley marco, el 95%, la ley marco, que es 
la Ley Reguladora de las Haciendas Locales. La vivienda es la mayor inversión para los 
ciudadanos y así lo consideró el Partido Popular cuando gobernaba en Alcoy y modificaba la 
ordenanza para hacer posible esta modificación. En esta moción Vox pretende que la 
bonificación del impuesto vaya más allá de la vivienda habitual, su propuesta es que todos 
los inmuebles que se hereden tengan una bonificación de este impuesto. El objetivo del 
Partido Popular siempre ha sido conseguir un sistema tributario justo, en la misma línea 
hemos propuesto la supresión del impuesto de sucesiones porque consideramos que ambos 
impuestos penalizan a las clases medias, a la gente corriente, vale, se lo voy a explicar: 
“Penalizan el ahorro de las clases medias. Las clases medias suelen legar siempre por 
sucesión o por donación, sobre todo bienes inmuebles, cosa que su compra es una forma 
tradicional de ahorro. Estos impuestos recaen siempre sobre las clases medias, los ricos no 
tienen los patrimonios, los bienes en su patrimonio personal, los ricos figuran sus 

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Documento firmado electrónicamente (RD 1671/2009). La autenticidad de este documento puede ser comprobada mediante el 
CSV: 13067227714460117742 en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web 
http://www.alcoi.org

patrimonios para que no sean grabados por estos impuestos o al menos acceder a las 
ventajas fiscales que prácticamente los anula, ahí mismo tenemos un ejemplo con el señor, 
con el Ministro Pedro Duque, que tiene su chalet de lujo en Jávea, a nombre de una 
sociedad patrimonial para eludir el pago de hasta 4 impuestos. El Partido Popular siempre 
ha apostado por rebajar la fiscalidad, porque en general consideramos que no es dinero que 
se vaya a dejar de recaudar, es dinero que se va a inyectar a la economía, una baja 
fiscalidad atrae la inversión, aumenta la renta disponible de los ciudadanos y de las 
empresas y en definitiva hacen que el dinero se mueva, propicia ese estado del bienestar, 
no obstante, Señor de Vox, si quiere obtener nuestro voto a favor debe de retirar el punto 
tres, el Impuesto sobre el Incremento del Valor de los Terrenos de Naturaleza Urbana no es 
un impuesto periódico, es un impuesto cuya obligación de pago se produce cuando se 
produce el hecho imponible y en esto caso cuando se recibe un bien por “mortis causa”, 
ahora mismo, la aplicación retroactiva de la modificación de la ordenanza que proponen no 
es jurídicamente viable y atenta contra la Ley Reguladora de Haciendas locales, que como 
he dicho ya es el marco jurídico por el que se regulan las ordenanzas, los ayuntamientos no 
tienen ni potestad ni herramientas para hacer esa retroactividad, por lo tanto si lo retiran 
nuestro voto será a favor, pero si no lo hacen, votaremos en contra por no ser jurídicamente 
viable.

Sra. Moltó:
Moltes gràcies, Sr. Alcalde. Bé, crec que s’han dit un poc tots els arguments. La veritat és 
que el que crida l’atenció d’aquesta moció és que fa un moment estava sentint el Sr. Abad 
quan deia que no tenia sentit aquesta moció que presentava Ciudadanos i tot seguit 
presenta aquesta moció en la qual precisament es diuen coses que, a més de ser il·legals, 
que no es poden fer, com feia referència la Sra. Payà en el cas, per exemple, de la 
retroactivitat, altres coses és que ja estan regulades en aquest ajuntament. Per exemple, el 
tema de..., el cas de la bonificació de fins al 95% en el cas de la transmissió de l’habitatge 
habitual. Jo crec que hi ha una clara ignorància, de quines són les finalitats, per exemple, 
que té un impost com aquest. Perquè la plusvàlua, al final, que és la plusvàlua? Doncs la 
plusvàlua, al final, el que pretén és retornar cap allò públic el que  és públic i ha donat al 
privat. Per què es parla de plusvàlua? La plusvàlua el que suposa és que un bé o una 
propietat, en aquest cas de caràcter urbà, pot haver augmentat de valor perquè des d’allò 
públic s’han fet inversions, bé siga en aquest carrer, creant alberedes, posant nous serveis, i 
això suposa que ha augmentat el valor d’un bé. Aleshores, la plusvàlua el que es fa és un 
poc d’aquest valor que tu has incrementat retornar-lo cap a allò públic. Per a què? Per a 
poder millorar els serveis públics, per a poder crear totes les infraestructures, les necessitats 
que té una població i aquesta és la finalitat que al final tenen els impostos. L’únic afany que 
poden tindre els impostos precisament és poder sostindre un estat de benestar, intentar fer 
una societat amb menys desigualtats, que puga gaudir, com estava dient, d’uns serveis 
bàsics de qualitat. De manera que crec que on alguns veuen o volen veure una confiscació, 
jo crec que altres el que veiem és legítima contribució. Per tant no puc més que negar-me, 
evidentment, i votar en contra d’aquesta moció. I, després, simplement una puntualització. 
Pel que deia Amàlia i estava posant exemples, en aquest cas de ministres del Partit 
Socialista, crec que és curiós que precisament el Partit de la «Caja B» vinga a donar lliçons 
de com s’han de gestionar els impostos i com s’ha de ser transparent. És curiós, com a 
mínim.

Sr. Abad:
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Bueno, esta modificación que presentamos tiene un fin, es a nivel local, ya que la muerte no 
es un hecho voluntario, el impuesto sobre el incremento del valor de los terrenos de 
naturaleza urbana es uno de los muchos impuestos y tasas que los españoles deben de 
soportar en un proceso en que la transmisión es forzosa. Nos encontramos en una 
gravísima emergencia económica con índices de mortandad muy elevados, por eso 
consideramos que es el momento para que la bonificación del 95% del conocido como 
impuesto sobre la plusvalía municipal, sea para todas las propiedades del fallecido, la 
causa, sea la que sea, en la mayoría de casos, ya que tras la ejecución de una herencia se 
suman otros como el de sucesiones y donaciones, el de bienes inmuebles o la incidencia del 
impuesto de la renta de las personas físicas, son una carga de impuestos que ya con el 
difunto, ante su fallecimiento, implicando una duplicidad abusiva de impuestos. Esta 
voracidad de la administración pública afecta a todos los españoles, que en estos momentos 
se ve con mayor crudeza durante el momento excepcional de fallecimientos como 
consecuencia del Coronavirus. La plusvalía empobrece mas aún a las familias, porque 
¿quien quiere recibir un bien, si siempre va a estar pagando impuestos?, sabiendo que lo 
continuaran haciendo sus hijos. La plusvalia es la expropiación legal de la izquierda, la 
izquierda esta en contra de la propiedad privada, y la propiedad privada es un derecho 
constitucional. A la izquierda le preocupan mucho los pobres, por eso crean millones todos 
los años. Y termino diciendo, “te ganarás el pan con el sudor de tu frente”, por eso ustedes 
detestan la religión y el trabajo duro.

Sr. González:
Gràcies. Crec que els arguments seriosos han sigut suficients en totes les intervencions 
anteriors i per la nostra part no insistirem, ja ha quedat clar. El nostre vot serà negatiu. 
Gràcies.

Sr. Ferrándiz:
Sí, de la mateixa forma que Guanyar, també considerem que els arguments que es puguen 
tindre en compte i que són seriosos ja s’han donat, i que és una «ximpleria» redundar en el 
mateix. És trist que en cada plenari hàgem de vore aquesta política de «mercadillo», per dir-
ho d’alguna forma, però bé, ens haurem d’anar acostumant. El que espere és que els 
ciutadans prenguen nota i després voten en conseqüència, simplement. 

Sra. Rosa García:
Bueno, estoy de acuerdo con los compañeros que me han precedido, la verdad es que 
hacer una réplica, en estos casos es un esfuerzo valdio porque si se le está comentando 
desde todos los grupos que parte de lo que pide ya se contempla en las ordenanzas 
municipales y la otra parte es ilegal y se viene a volver a leer lo que se tiene escrito sin 
hacer caso y sin hacer una réplica real, pues entonces que vamos a decir los demás, ¿no?, 
pues no voy a hacer réplica, claro.

Sra. Guillem:
Jo en sume a tot el que està dient-li tota la resta, però que totes les raons jurídiques i 
polítiques i tots els arguments de rigor, crec que ja estan dient-se. I bé, simplement 
continuem dient que a aquesta moció votarem en contra, evidentment, i ja està. Moltes 
gràcies.

Sra. Payá:
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Gracias de nuevo. A ver, nosotros queremos ratificarnos en nuestra posición, solamente 
comentarle al Señor de Vox que me parece de muy mal gusto argumentar con los 
fallecimientos del Coronavirus la moción, pero por otro lado me parece de muy mal gusto 
que el partido que ha robado 1000 millones de euros en el test nos hable de la caja B. Yo les 
rogaría a los Señores de Vox que si realmente quieren trabajar por los ciudadanos, que 
sean rigurosos, se documenten y hagan las propuestas viables, como ha dicho antes en 
otras mociones, que presenten mociones que se puedan llevar a cabo. Gracias.

Sra. Moltó:
Res, Sr. Alcalde, jo crec que simplement em remet a la primera intervenció i no tinc res més 
a dir, Sra. Payà, perquè jo crec que ja ha quedat clar que la seua falta de govern durant 
molts anys ha dut aquestes conseqüències que estem patint alguns hui en dia. I nosaltres, 
precisament, des de les esquerres, els que creiem que al final els impostos vénen a poder 
ajudar aquells que més ho necessiten, estem ací, precisament, per a defensar aquests tipus 
de polítiques. Jo crec que no hi ha res més a argumentar. La moció..., la veritat és que, com 
bé déiem, encara que volguérem intentar aprovar-la, és que no es podria. I en segon lloc, és 
que amb els arguments que s’han esgrimit per part de Vox, és que és impossible.

Sr. Abad:
Voy a ser muy breve. Esta modificación que proponemos de la ordenanza tiene como único 
propósito ayudar a todos los alcoyanos. De parte de todos los afectados, por supuesto por 
este impuesto confiscatorio, muchas gracias. 

Sr. Ruiz:
Sr. Alcalde, disculpe, és simplement que quede constància que se suposa que no acceptarà 
la modificació que li ha plantejat la Sra. Payà per a saber quin és el posicionament del Partit 
Popular.

Sr. Alcalde:
No ha acceptat l’esmena. D’acord. Doncs ara ja votem la moció tal com l’ha presentada el 
Grup de Vox.

El Pleno de la Corporación, por mayoría, con el voto a favor del concejal del grupo municipal 
VOX y el voto en contra de los concejales de los grupos municipales SOCIALISTA (12), 
PARTIDO POPULAR (4), COMPROMÍS ALCOI (2), CIUDADANOS (2), PODEM (2) y 
GUANYAR ALCOI (2), rechazan la moción presentada por el Grupo Municipal VOX.

33. 12039/2020 GRUP MUNICIPAL VOX ALCOY 
RUEGO: RESTABLECER LA CIRCULACIÓN CARRIL BUS
Lee el ruego el Sr. Abad, Portavoz del Grupo Municipal VOX:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

Debido a la desescalada y con motivo del inicio del desconfinamiento, el gobierno municipal 
realizó algunas acciones con el fin de mejorar las condiciones de los ciudadanos ante el 
cambio de paradigma, entre las que se encuentran la ampliación de las vías de tránsito de 
los viandantes en diferentes zonas de nuestra ciudad. Me refiero en particular a la zona de 
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la avenida de La Alameda y Juan Gil Albert, las cuales se utilizaron sus respectivos carriles 
bus para destinarlos a la dicha ampliación como una parte mas de las aceras. Se ha 
observado que dicha ampliación, la cual puede estar justificada para que los viandantes 
dispusieran de mas espacio para guardar las distancias requeridas entre ellos, da como 
resultado que los autobuses urbanos tengan que hacer su parada en el carril central 
dificultando así la circulación de los demás vehículos y ocasionando las consecuentes 
retenciones, lo cual hace pensar que es inevitable sacrificar la fluidez del tráfico en pos de 
una mayor seguridad para los peatones. Sin embargo, dichas ampliaciones no son 
aprovechadas en gran parte del trayecto por los ciudadanos, ya que en dichas avenidas las 
aceras son lo bastante amplias para que los peatones puedan circular ampliamente sin 
dificultad. Es cierto que ciertos trayectos, como es el de la avenida de La Alameda, en días y 
horas muy concretas, la afluencia de gente es mayor que en otros trayectos. En lo que 
respecta a toda la avenida Juan Gil Albert, observamos que los viandantes no la utilizan mas 
allá de algún transeúnte que, a pesar de que la acera está vacía, prefiere caminar sobre la 
calzada, comportamiento que no entendemos, pero bueno, para eso está.

Por todo ello y debido al crecimiento continuo del tráfico, realizamos el siguiente ruego: 

• que se restablezca en la Avenida Juan Gil Albert y la Avenida La Alameda Camilo Sesto, la 
utilización del carril bus, para que los autobuses urbanos puedan volver a utilizarlo a lo que 
está destinado, evitando de esta manera las retenciones que ocasiona las paradas de los 
mismos en el carril central.”

Sr. Martínez:
Bé, doncs, no li acceptaré el prec i li explique un poc per què. El carril bus quan s’estableix 
l’any que s’estableix, cal recordar que passava una Nacional pel centre de la ciutat. El que 
es pretenia amb aquest carril bus era preservar i, sobretot, reservar aquest espai per a 
l’autobús perquè hi havia una gran quantitat de trànsit, de..., bé doncs de camions com 
d’altres tipus de vehicles per dins de la ciutat. A partir d’ací, el carril bus, en alguns casos, 
s’ha convertit, crec que en una espècie de càrrega i descarrega, perquè si vostés miren 
determinats espais de l’Alameda, són una càrrega i descàrrega. Abans de tota aquesta 
situació i el nivell de trànsit que tenim a la ciutat, a l’Alameda, no és el que teníem quan era 
una Nacional, s’ha reduït molt. També vull dir una cosa, la zona que tenim del carril bus 
guanyada per al vianant, vam explicar que aprofita per a ser una zona de seguretat, perquè 
quan hi ha una massificació en determinats moments, la gent poguera baixar sense cap 
perill que l’autobús que passa per allí els xafara. Per tant, no anem a..., no el tornarem a 
habilitar fins que no acabe aquesta situació. Creiem que és una bona mesura que garanteix 
un poc l’espai i, sobretot, crec que a la llarga haurem d'anar pensant què fem amb aquest 
carril bus que tenia una utilitat en un moment i que ara crec que en alguns casos està 
perdent-la. Per tant, no li acceptem el prec, encara que quan torne la situació al moment 
original, tornarà a ser el carril bus.

Sr. Abad:
Solo nos referíamos a que la utilización de este carril bus como zona peatonal, como no está 
siendo muy utilizada y el tráfico de estas calles ha aumentado progresivamente, si es verdad 
que cuando se utilizan la calzada para carga y descarga, como usted bien ha dicho, se 
acumulan a veces, porque aparcan en la parte izquierda en vez de la derecha, que es la 
más cercana al carril bus, coincide con el paso del autobús provocando retenciones a ciertas 
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horas del día, solamente lo enfocábamos en este sentido, no para que eliminen el carril bus, 
que nos parece una buena medida porque se puede aprovechar para carga y descarga. 
Gracias.

34. 12133/2020 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
MOCIÓ ADHESIÓ A LA XARXA D’ENTITATS LOCALS AGENDA 2030 DELS OBJECTIUS 
DE DESENVOLUPAMENT SOSTENIBLE
El grup municipal PARTIT POPULAR presenta la següent moció:
«L'Agenda 2030 dels Objectius de Desenvolupament Sostenible (ODS), aprovada per 
l'Assemblea General de les Nacions Unides el 25 de setembre de 2015, defineix una 
estratègia de caràcter social, cultural, econòmica i mediambiental reflectida en 17 objectius:

1. Posar fi a la pobresa en totes les seues formes i a tot el món.

2. Posar fi a la fam, aconseguir la seguretat alimentària i la millora de la nutrició i 
promoure l'agricultura sostenible.

3. Garantir una vida sana i promoure el benestar de tots a totes les edats.

4. Garantir una educació inclusiva, equitativa de qualitat i promoure oportunitats 
d'aprenentatge permanent per a tots.

5. Aconseguir la igualtat de gènere i apoderar a totes les dones i a les xiquetes.

6. Garantir la disponibilitat i la gestió sostenible de l'aigua i el sanejament per a tots.

7. Garantir l'accés a una energia assequible, fiable, sostenible i moderna per a tots.

8. Promoure el creixement econòmic sostingut, inclusiu i sostenible, l'ocupació plena i 
productiva i el treball decent per a tots.

9. Construir infraestructures resilients, promoure la industrialització inclusiva i sostenible 
i fomentar la innovació.

10. Reduir la desigualtat als països i entre ells.

11. Aconseguir que les ciutats i els assentaments humans siguen inclusius, segurs, 
resilients i sostenibles.

12. Garantir modalitats de consum i producció sostenibles.

13. Adoptar mesures urgents per a combatre el canvi climàtic i els seus efectes.

14. Conservar i utilitzar sosteniblement els oceans, les mars i els recursos marins per al 
desenvolupament sostenible.

15. Protegir, restablir i promoure l'ús sostenible dels ecosistemes terrestres, gestionar 
sosteniblement els boscos, lluitar contra la desertificació, detenir i invertir la 
degradació de les terres i detenir la pèrdua de biodiversitat.
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16. Promoure societats pacífiques i inclusives per al desenvolupament sostenible, 
facilitar l'accés a la justícia per a tots i construir a tots els nivells institucions eficaces i 
inclusives que rendisquen comptes.

17. Enfortir els mitjans d'implementació i revitalitzar l'Aliança Mundial per al 
Desenvolupament Sostenible.

Amb la finalitat de treballar en l'aplicació d'aquests objectius, la Federación Española de 
Municipios y Provincias va crear el novembre de 2019 la Red de Entidades Locales para 
desarrollar los ODS de la Agenda 2030, un òrgan constituït amb els Governs Locals que es 
comprometen a aplicar els ODS de l'Agenda 2030 de manera transversal en les polítiques 
públiques municipals.

El seu principal propòsit és afavorir la coordinació d'actuacions entre els Governs Locals 
permetent aconseguir millors resultats en la implementació de l'Agenda 2030 en els 
municipis i províncies, a través de la localització i desenvolupament dels ODS en l'àmbit 
local.

La Xarxa serà l'instrument que oferirà eines als Governs Locals perquè aconseguisquen els 
seus objectius, d'acord amb la implementació de l'Agenda 2030 a Espanya. I, a més, oferirà 
als Governs Locals pautes, informació i propostes d'actuació per a fer front a la crisi 
provocada per la COVID-19, tenint molt present una de les principals premisses de l'Agenda 
2030: no deixar a ningú enrere.

Els objectius concrets de la xarxa són:

1. Promoure el coneixement, sensibilització i implantació dels ODS de l'Agenda 2030 en 
les entitats locals espanyoles, mitjançant l'enfortiment institucional i la implicació dels 
diferents actors locals.

2. Enfortir i legitimar el paper estratègic que juguen les autoritats locals en el 
desenvolupament de l'Agenda 2030 a Espanya de cara a aconseguir la millor 
incidència política, promovent el treball en xarxa i la cerca d'aliances que impulsen 
polítiques de cohesió a escala local i una adequada articulació multinivell (central, 
autonòmica i local) i multiactor per a la construcció i implementació de l'Agenda 2030 
a escala local.

3.  Actuar com a fòrum d'intercanvi i experiències entre els Governs Locals que integren 
la Xarxa.

Oferir serveis d'assessorament i assistència per als seus membres, formació de 
tècnics i la mútua cooperació entre les autoritats de les Entitats Locals en la 
localització dels ODS de l'Agenda 2030 a Espanya.
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4.  Treballar amb els Governs Locals línies d'actuació concretes després de la crisi 
provocada per la COVID-19 per a donar una resposta en el territori alineada amb 
l'Agenda 2030.

Per aquest motiu formulem le següent

PROPOSTA D'ACORD

Primer.- Que l'Ajuntament d'Alcoi assumisca la Declaració de l'Agenda 2030 aprovada en el 
XII Ple de la Federació Espanyola de Municipis i Províncies.

Segon.- Que l'Ajuntament d'Alcoi s'adherisca a la Xarxa d'Entitats Locals per a 
desenvolupar els ODS de l'Agenda 2030.

Tercer.- Que l'Ajuntament es comprometa a elaborar una anàlisi de situació i un pla de 
localització i implementació dels ODS de l'Agenda 2030.»

El Sr. Ruiz, Portaveu del Grup Municipal PARTIT POPULAR, llig els punts d’acord.

Sr. Abad:
He tenido que leer 3 veces el nombre del Grupo Municipal que presenta esta moción 
después de leerla, y tengo que decir que nos ha sorprendido, pues es más una mezcla entre 
Compromís,  Guanyar y Podemos, que bien podría estar redactada por el Sr. Ivorra, que es 
algo que podría esperar del Sr. Ruíz y del PP. Al parecer ambos hacen tan buenas migas y 
se han mimetizado hasta tal punto de presentar 2 mociones, puede que se convierta en otra 
de las malas costumbres que está adoptando el PP. Esto es mas de los mismo a lo que nos 
tienen acostumbrados, Podemos, Guanyar y Compromis, petición de ayudas que se 
transforman en mas gasto, que acaban asumiendo los contribuyentes con sus impuestos. 
Creo que esta moción está inducida por las malas compañías que últimamente frecuenta el 
PP, aunque pensaba que siendo 4, habría alguno con el sentido común suficiente para no 
permitir este giro hacia la izquierda. Por lo tanto no veo necesario continuar debatiendo esta 
moción y mi voto será en contra. Les digo otra cosa, son otros más que se adhieren a la 
creación de chiringuitos para colocar a sus amigos, parece. Gracias.

Sr. Ruiz:
Moltes gràcies. Pensem que és interessant poder treballar en aquesta estratègia de caràcter 
social, cultural, econòmica i mediambiental i, sobretot, la possibilitat de poder treballar en 
xarxa amb altres municipis, per a poder exposar les experiències de la ciutat i poder 
contrastar-les amb el que fan altres localitats d’Espanya. M’agradaria poder llegir quins són 
els 17 objectius del desenvolupament sostenible de l’Agenda 2030 perquè les persones que 
estan presenciant aquest plenari sàpien quines són aquestes mesures, quines són les 
decisions que per una amplíssima majoria aprovarà l’Ajuntament d’Alcoi:

1. Posar fi a la pobresa en totes les seues formes i a tot el món.
2. Posar fi a la fam, aconseguir la seguretat alimentària i la millora de la nutrició i 

promoure l’agricultura sostenible.
3. Garantir una vida sana i promoure el benestar de tots en totes les edats.
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4. Garantir una educació inclusiva, equitativa, de qualitat i promoure oportunitat 
d’aprenentatge permanent per a tots.

5. Aconseguir la igualtat de gènere i empoderar a totes les dones i les xiquetes.
6. Garantir la disponibilitat i la gestió sostenible de l’aigua i el sanejament per a tots.
7. Garantir l’accés a una energia assequible, fiable, sostenible i moderna per a tots.
8. Promoure el creixement econòmic, sostingut, inclusiu i sostenible, l’ocupació plena i 

productiva i el treball decent per a tots.
9. Construir infraestructures resilients, promoure la industrialització inclusiva i sostenible 

i fomentar la innovació.
10. Reduir la desigualtat als països i entre ells.
11. Aconseguir que les ciutats i els assentaments humans siguen inclusius, segurs, 

resilients i sostenibles.
12. Garantir modalitats de consum i producció sostenibles.
13. Adoptar mesures urgents per a combatre el canvi climàtic i els seus efectes.
14. Conservar i utilitzar sosteniblement els oceans, les mars i els recursos marins per al 

desenvolupament sostenible.
15. Protegir, restablir i promoure l'ús sostenible dels ecosistemes terrestres, gestionar 

sosteniblement els boscos, lluitar contra la desertificació, detenir i invertir la 
degradació de les terres i detenir la pèrdua de biodiversitat.

16. Promoure societats pacífiques i inclusives per al desenvolupament sostenible, 
facilitar l'accés a la justícia per a tots i construir en tots els nivells institucions eficaces 
i inclusives que rendisquen comptes.

17. I per acabar, enfortir els mitjans d'implementació i revitalitzar l'Aliança Mundial per al 
Desenvolupament Sostenible, que està per damunt d’ideologies. 

Sr. Alcalde:
Bé, és que havien quedat que parlarien, però bé..., sí, sí, per això que..., per això no us he 
donat..., no us havia donat la paraula.

Sra. Obiol:
Bé, és que jo esperava poder tindre la ronda d’intervenció, tot i que havíem acordat que no, 
perquè aquesta declaració era declaració institucional i tots els grups polítics ho havíem 
acceptat. A mi m’agradaria ratificar des de Guanyar que hem dit que sí, una altra vegada 
més, com moltes vegades més diem i hem dit que sí. I bé, no sé si açò farà eclosió en 
aquest consistori, però..., no sé..., estem molt lluny de ser la banda del «no», com deia 
Sedano i ara el Sr. Martínez. Gràcies.

Sr. Alcalde:
I un aclariment a la moció consensuada, s’hi ha incorporat una esmena del Partit Socialista.

Sr. Ruiz:
Disculpe, sí, efectivament el Partit Socialista va plantejar una esmena on es feia referència 
al fet que l’Ajuntament ja havia signat una sèrie de tractats i que estava treballant, encara 
que no dins d’aquesta xarxa ni tampoc assumir la declaració de l’Agenda 2030, per la qual 
cosa, nosaltres, per descomptat, que vam acceptar l’esmena i, per tant, en forma part. 
Demane disculpes per no haver-ho comentat.

Sr. Alcalde:
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No, no, enteníem que convenia recordar que aquest Ajuntament va ser dels primers que va 
assumir els objectius ODS, va ser en 2016. En 2015 és quan s’aproven per part de l’ONU, i 
en 2016 aquest Ajuntament ho assumeix i s’incorpora a la xarxa valenciana de ciutats pel 
ODS, i a aquesta no, perquè no existia, s’ha creat recentment. Evidentment, però, 
participarem d’aquestes i en totes aquelles que vagen en la mateixa direcció.

Sr. Alcalde: 
Següent punt..., perdó.

Sra. Secretaria:
¿La votación es VOX en contra y el resto a favor?

Sr. Alcalde:
Correcte.

El Ple de la Corporació, per majoria, amb els vots a favor dels regidors dels grups municipals 
SOCIALISTA (12), PARTIT POPULAR (4), COMPROMÍS ALCOI (2), CIUDADANOS (2), 
PODEM (2) i GUANYAR ALCOI (2), i el vot en contra del regidor del grup municipal VOX (1), 
aprova la moció presentada pel grup municipal PARTIT POPULAR.   

35. 12133/2020 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
MOCIÓN PARA INSTAR AL GOBIERNO DE ESPAÑA A DOTAR A LAS ENTIDADES 
LOCALES DE FONDOS EXTRAORDINARIOS PARA HACER FRENTE A LA CRISIS 
SANITARIA, SOCIAL Y ECONÓMICA PROVOCADA POR EL COVID-19
El grup municipal PARTIT POPULAR presenta la següent moció:

“EXPOSICIÓN DE MOTIVOS

Las entidades locales constituyen la administración más cercana al ciudadano y ante la 
crisis sanitaria, social  y económica, derivada de la pandemia provocada por el COVID-19 
han sido los primeros en implementar medidas para contener la expansión del virus, apoyar 
a la población más vulnerable, canalizar la ola de solidaridad de los españoles y sentar las 
bases para que la recuperación de la sociedad y economía españolas se produzca lo más 
pronto posible tras finalizar el periodo de confinamiento. 

La gran mayoría de entidades locales han aplazado el pago de tributos (impuestos y tasas) 
locales y/o anulado tasas así como implementado rebajas fiscales tanto a los vecinos como 
a los comerciantes y empresarios de sus municipios. 

También han sido las primeras administraciones en incrementar las ayudas directas a las 
familias y vecinos como por ejemplo, emergencia social y en implantar moratorias en el pago 
del alquiler de las viviendas de protección pública, entre otras muchas medidas destinadas a 
paliar los efectos negativos que sobre la sociedad y la economía tiene la crisis derivada de 
la pandemia provocada por el COVID-19.
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El gobierno de España, por su parte, no ha destinado ninguna ayuda para los 8.131 
ayuntamientos, las 41 diputaciones, los 7 cabildos y los 4 consejos insulares que conforman 
lo que denominamos las entidades locales españoles. 

El gobierno de España, por su parte, no ha destinado ninguna ayuda para unas 
administraciones que han tenido que crear o ampliar los servicios de atención a domicilio y 
de tele-asistencia.

Cero euros para unas administraciones que han puesto en marcha servicios para realizar la 
compra de  productos de primera necesidad (alimentos, productos farmacéuticos y de 
higiene) a aquellas personas que se encuentran confinadas en casa y de atención 
psicológica  y sanitaria-asistencial telefónica a los vecinos de sus municipios.

Cero euros para unas administraciones que están siendo la primera línea de batalla contra 
el COVID-19 y que están invirtiendo miles de millones de euros para que ninguno de sus 
vecinos se quede atrás en esta crisis y para que el comercio de proximidad y las empresas 
puedan recuperarse, del cierre y/o de la reducción de ventas, durante el estado de alarma lo 
antes posible. 

Ante esta rápida y decidida actuación, la única medida que ha tomado el Gobierno de 
España es permitir que las EE.LL. puedan gastar el 20% del superávit generado en 2019 
para atender gastos urgentes derivados de la puesta en marcha de medidas sanitarias, 
sociales y económicas para hacer frente a la pandemia, una medida a la que el 
Ayuntamiento de Alcoy no ha podido recurrir al presentar saldo negativo tanto el remanente 
de tesorería del año 2019 como la capacidad de financiación del Ayuntamiento. Es por ello 
que en el caso del Ayuntamiento de Alcoy es todavía más necesaria si cabe la aportación de 
fondos por parte del Gobierno Central.

Por todo ello proponemos la siguiente

PROPUESTA DE ACUERDO

Instar al gobierno de España a movilizar más de 40.000 millones de euros hacía las EE.LL. 
para la reactivación económica y evitar la quiebra social: 

A) 18.900 millones de euros por el adelanto de las entregas a cuenta a las EE.LL. de la 
participación en los tributos del estado (PIE), de estos, 12.486.millones euros 
corresponden a los ayuntamientos y, el resto, a las diputaciones.

Es necesario un adelanto de, al menos, el 50% de las cantidades pendientes para el 
año 2020 para poder hacer frente a las tensiones de tesorería causadas por la crisis 
del Coronavirus y a las medidas que ya se han adoptado de urgencia en todos los 
ayuntamientos de España.
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B) Puesta en marcha de un fondo de 5.000 millones en ayudas directas e 
incondicionadas a las entidades locales

C) Creación de fondos específicos para el rescate del transporte público (500 millones 
de euros) y para aumentar las ayudas de alimentación a través de los servicios 
sociales municipales (300 millones de euros).”

La Sra. Lirio Mª. García, concejal del Grupo Municipal PARTIDO POPULAR, lee los puntos 
de acuerdo.

Sr. Alcalde:
Igual que en la moció anterior, en esta també estan d’acord tots els grups polítics, excepte 
Vox. Per tant, Sr. Abad, té la paraula.

Sr. Abad:
Es cierto que las entidades locales son las más cercanas a los ciudadanos y que ante esta 
crisis sanitaria y social han actuado de forma más rápida que el resto de estamentos 
políticos. Estas  actuaciones han supuesto un gran esfuerzo y aunque pensamos que se 
podían haber adoptado más medidas, la ayuda del Gobierno Central ha sido nula para Alcoy 
ya que este Ayuntamiento no puede adoptar la medida de gastar el 20% del superávit 
generado en 2019 puesto que este superávit no existe. En vez de pedir un fondo de 5000 
millones, ¿porque no pedir uno de 15.000 millones?. ¿De donde creen que saldrá el dinero 
de este gobierno?, ¿de la famosa Banca Pública que quieren crear Sánchez e Iglesias? . Se 
lo digo yo, de los ahorros de todos los españoles y de las subidas de impuestos que van a 
empobrecer todavía mas al país. El Gobierno formado por PSOE y Unidas Podemos, tendrá 
que subir los impuestos de forma sustancial y generalizada si pretende financiar sus 
ambiciosos planes de gasto público en medio de la crisis del Coronavirus. La izquierda 
quiere equipararse con la media de la zona euro, y lo  hará subiendo los impuestos, y  
limitará la capacidad de las Comunidades Autónomas para aplicarles exenciones y 
bonificaciones a fin de evitar la indeseada competencia fiscal, destapar las cotizaciones 
sociales, disparando con ello los costes laborales de las empresas, eliminar las deducciones 
de los planes de pensiones, que  las sociedades patrimoniales pasen a tributar IRPF y 
Patrimonio, aumentar el impuesto de sociedades, el impuesto sobre Bienes Inmuebles, y 
muchas mas subidas de impuestos, de donde recaudar los 80.000 millones extra. Estamos 
de acuerdo en el punto primero de su moción, pero el resto hacen que nos abstengamos. 
Gracias.

Sr. Alcalde:
Si algú hi vol afegir...

Sra. Lirio M.ª García:
A ver, el pasado 20 de abril  ayuntamientos de la Federación Española de Municipios y 
Provincias hicieron esta petición a Pedro Sánchez y pese a que éste reconoció la labor que 
realizan la entidades locales no dio una respuesta, emplazando la misma a futuras 
reuniones, por tanto es el momento de actuar, de acabar el trabajo empezado por otros y 
que nos beneficia a todos. En esta reunión también se hablo de las corporaciones que no 
tienen superávit, que es la situación que por desgracia tenemos en este Ayuntamiento, pues 
bien, para nuestra situación financiera también se pidieron que se habilitaran mecanismos 
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de liquidez confiando que las comunidades autónomas empleen para ello todos los recursos 
recibidos por el Gobierno. Nuestro ayuntamiento parte con desventaja, ya que además de 
no haber recibido las ayudas del gobierno central, como el resto de Ayuntamientos, además 
de eso, nosotros, el Ayuntamiento de Alcoy, partimos con un déficit, no tenemos superávit, 
no podemos disponer de ese 20% que han podido disponer otros ayuntamientos. Nuestro 
déficit, el que hemos cerrado en el 2019, es de 558.812 euros, no es momento de criticar  
las consecuencias de la gestión económica del Gobierno, es el momento de proponer  
alternativas, de buscar líneas de financiación, por tanto, en nuestro caso, y mas si cabe, es 
necesaria esta moción, es necesario que  el Gobierno de Sánchez responda y cumpla con 
las entidades locales.

Sr. Alcalde:
I un aclariment, perquè normalment quan es fa una declaració institucional es busca, doncs, 
evitar la confrontació i, sobretot, evitar dir coses que no siguen veritat, que és el que vosté 
acaba de dir. Aleshores, m’obliga a aclarir dues qüestions: primera, l’Ajuntament d’Alcoi ha 
rebut dels fons que va destinar el Govern d’Espanya, de 300 milions d’euros, per a donar 
suport a les polítiques socials de les entitats locals, i hem rebut ja i tenim ja aquests diners, 
més de 120.000 euros destinats a incrementar les ajudes socials. Per tant, sí que hem tingut 
l’ajuda del Govern d’Espanya i ara en aquesta moció es reclama que siga major l’ajuda que 
es faça a les entitats locals. I, després, quant al superàvit, aquells que tenen un superàvit 
elevat és perquè no executen ni gasten el que tenen al pressupost. Nosaltres som un govern 
que gestiona i gestiona molt i això fa que no generem superàvit, perquè no ens sobren 
diners, perquè els destinem tots durant l’anualitat. És cert que amb un excés ens n’hem 
passat gestionant i això ha generat un dèficit menut, però li pose un exemple molt clar, la 
Diputació d’Alacant que té un pressupost de 220 milions d’euros, ha liquidat 2019 amb un 
superàvit de 240 milions d’euros, és a dir, té més que tot el pressupost d’un any, que li ha 
sobrat i que ha sigut incapaç de gestionar i gastar. Per a mi, l’Ajuntament d’Alcoi fa una bona 
gestió i el que fan a la Diputació d’Alacant, com ja hem denunciat en moltes ocasions, és 
una gestió nefasta, perquè el que fa és que és incapaç de destinar el pressupost que té al 
que fa falta realment.

Passem a votació la moció. Bé, s’ha manifestat ja el vot favorable de tots els grups polítics i 
l’abstenció de Vox.

Sra. Lirio Mª. García:
¿No tengo derecho a una segunda intervención?

Sr. Alcalde:
Sí, sí, sí..., bé..., si no hi ha cap problema...

Sra. Lirio Mª. García:
¿El Sr. Abad no va a intervenir de nuevo, entiendo?

Sr. Alcalde:
Ah, d’acord!, el Sr. Abad havia manifestat ja que no volia intervindre.

Sra. Lirio Mª. García:
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Bueno, solo una matización, a ver, que hemos acabado con déficit es una realidad, cada 
uno interpretamos según nos conviene y es una realidad que nos ha hecho que no podamos 
disfrutar de ese 20%. Que el gobierno de Sánchez ya ha aportado parte, es una parte muy 
mínima de lo que debería haber aportado a las entidades locales, pero en definitiva, lo que a 
mí me interesa, en el Ayuntamiento de Alcoy, sí, son muchos los ayuntamientos que han 
acabado con superávit y son muchos los ayuntamiento que han hecho una gestión 
adecuada y aquí nos encontramos con un déficit y con una gestión, que bueno, no soy, no 
quería yo en esta moción utilizar la palabra cara al gobierno pero la gestión que estamos 
acostumbrados por parte del gobierno socialista es escasa e ineficaz, por lo tanto, que si 
encima de que tenemos una gestión pobre, tenemos un déficit, pues la situación no puede 
ser más ruinosa, eso por un lado y claro nosotros queremos que esta moción sea positiva, 
queremos que ese dinero llegue a Alcoy, porque en definitiva, lo que nosotros queremos es 
lo mejor para Alcoy, queremos que lleguen los medios, queremos que se consiga 
financiación porque creemos que los ciudadanos, las empresas, que en definitiva Alcoy 
pueda salir lo menos mal posible de esta situación tan horrorosa que ha sido la pandemia 
que nos ha afectado a todos.

Sr. Alcalde:
Com deia, passem a votació. Es manté la votació que s’havia acordat.

El Pleno de la Corporación, por mayoría, con los votos a favor de los concejales de los 
grupos políticos SOCIALISTA (12), PARTIDO POPULAR (4), COMPROMÍS ALCOI (2), 
CIUDADANOS (2), PODEM (2) y GUANYAR ALCOI (2) y la abstención del concejal del 
grupo municipal VOX (1), aprueba la moción presentada por el grupo municipal PARTIDO 
POPULAR.

36. 12144/2020 GRUP MUNICIPAL POPULAR 
PREGUNTA Y RUEGO PARTIDAS PENDIENTES DE COBRO GVA
Lee la pregunta la Sra. Payá, concejal del Grupo Municipal PARTIDO POPULAR:

“PREGUNTA
Respecto a la liquidación del Presupuesto 2019, 

1. ¿qué partidas de ingresos procedentes de la Generalitat Valenciana hay pendientes 
de cobro y por qué importe a fecha de 31 de mayo?”

Sra. Moltó:
Bueno, vamos a ver. Yo creo que estaría también bien que ustedes mirasen la información 
porque hablan de la liquidación pero yo no se si la han visto la liquidación, porque en la 
propia liquidación, si la hubieran visto, hubieran visto que hay lo que se debe por parte de la 
Generalitat a esta corporación es esa anualidad y estamos hablando de unos 3 millones y 
medio de euros. ¿Qué ha pasado desde entonces hasta ahora?, pues desde entonces hasta 
ahora quedan pendiente 1.400.000 porque hay unos 2.280.000 que quedarían pendientes 
de los cuales 850.000, en este momento, se encuentran en “confirming”.  

Lee el ruego la Sra. Payá:
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“RUEGO
Que junto al estado de ejecución trimestral del año en curso, se adjunte el estado de las 
partidas pendientes de cobro de otras administraciones del año anterior.”

Sra. Moltó:
Vuelvo a repetir, ustedes la información que están pidiendo es una información que hace 
referencia a presupuestos cerrados, es una información que se da en la liquidación, como 
bien dicen en su enunciado, y de la que se vuelve a rendir cuentas ahora en la aprobación 
general de las cuentas que tendrá lugar en el mes de junio. Yo creo, quiero, sobre todo, 
agradecer la gran labor que se está haciendo desde el Departamento de Economía y 
Contabilidad del Ayuntamiento, que se ocupa de dar esos informes de carácter trimestral 
como esos informes de carácter anual, porque los informes de carácter trimestral, a 
diferencia de los anuales, hacen refgerencia a presupuesto corriente no a presupuestos 
cerrados, ustedes están mezclando lo que son presupuestos corrientes con presupuestos 
cerrados, de manera que ustedes cuando quieran alguna información puntual de algo lo que 
tienen que hacer es mirar la información y pedir esa información puntual, no pedir la 
elaboración genérica de algo que se obtiene de manera anual.

Sra. Payá:
Gracias. A ver, sabemos que estos datos aparecen todos los años en la cuenta general 
cuando se cierra el presupuesto anterior, pero nos parece muy importante dada la situación 
económica del Ayuntamiento el conocer que se nos debe de otras administraciones de 
manera más asidua, de la liquidación, efectivamente, se desprende que hay 2.089.776 
euros que nos debe la Generalitat Valenciana por transferencia corrientes y 1.289.733 de 
transferencias de capital, también pendientes de la Generalitat Valenciana, son saldos a 
favor de este ayuntamiento lo suficientemente relevantes como para conocer situación, aun 
con el presupuesto liquidado se crean pendientes de cobro a 31 de diciembre, yo creo que 
en el mes de mayo deberíamos de saber en que situación está. El estado de estas cuentas 
trimestralmente y detallado por partidas, consultado con los técnicos, no solamente es 
totalmente viable sino que también es posible, por lo tanto si no aprueban este ruego es por 
una decisión meramente política, un intento más de reducir la transparencia hacia la 
oposición.

Sra. Moltó:
Le vuelvo a repetir, no es una cuestión de que no sea viable, es una cuestión de que al final 
los técnicos de este departamento, yo creo que ya hacen los suficientes informes dado el 
esfuerzo que están haciendo además, en estos momentos, como para elaborarles a ustedes 
informes nuevos, porque ustedes la información que están pidiendo es respecto de deudas 
que puede mantener la Generalitat, del año pasado, del año pasado, por eso hablamos de 
presupuestos cerrados, y es la cifra que les acabo de dar ahora mismo y que tendrán 
también en la aprobación de cuentas del próximo mes de junio y después, a parte, en las 
liquidaciones trimestrales, ustedes pueden conocer el estado de todo lo que nos haya 
podido ingresar la Generalitat durante el año, entonces esa información lo que tienen que 
hacer ustedes es elaborarla con los documentos que tienen, ustedes, no los técnicos 
municipales, que yo creo que ya hacen demasiado trabajo y afortunadamente muy bien y 
por lo que les estoy muy agradecida.
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37. 12026/2020 GRUP MUNICIPAL COMPROMÍS ALCOI 
MOCIÓ PEL CRITERI POBLACIONAL AL REPARTIMENT AJUDES DE L’ESTAT
El grup municipal COMPROMÍS ALCOI presenta la següent moció:

«EXPOSICIÓ DE MOTIUS

El Govern central ha anunciat el repartiment de 16.000 milions d’euros entre les autonomies 
per a fer front als efectes de la pandèmia. Des de l’executiu s’ha indicat que els primers 
10.000 milions d’euros aniran destinats a fer front a la despesa sanitària i es repartiran en 
dos trams, de 6.000 i 4.000 milions. La distribució d’aquests fons es realitzarà principalment 
segons l’afectació de la pandèmia en cada autonomia, mentre que el nombre de població 
serà valorat de manera secundària.

L’elecció d’aquests criteris perjudica de manera clara a la Comunitat Valenciana, ja que la 
valoració del criteri poblacional és menor. Per tant, tot i que la nostra és la quarta autonomia 
en nombre d’habitants, 5.003.769 persones, rebrem una quantitat significativament menor 
que altres territoris. 

En aquest sentit, cal recordar que estA discriminació que patiria la Comunitat Valenciana en 
el repartiment de fons estatals, de continuar aquests criteris, se suma a la greu situació 
d’infrafinançament que arrastrem des de fa dècades.

En concret, el dèficit de finançament acumulat des que es van dur a terme les transferències 
de competències a la Comunitat Valenciana està xifrat almenys en 12.433 milions d'euros 
des del 2002 fins al 2013.

D’aquesta manera, tot i que el nostre PIB està un 12 per cent per baix de la mitjana estatal i 
que tenim una balança fiscal desfavorable, la Comunitat Valenciana és solidària amb 
comunitats autònomes que tenen un PIB superior. 

A aquesta realitat, cal afegir que en els successius pressupostos generals de l’Estat, rebem 
menys inversions que la mitjana. En l’actualitat els pressupostos vigents, de l’any 2018, 
suposen una inversió per habitant de 100 euros en la província d’Alacant, mentre que la 
mitjana estatal és de 217 euros.

Per tot això, la realitat és que els valencians i valencianes hem hagut de fer front a esta crisi 
sanitària amb una significativa quantitat de recursos menors per part de l’Estat. Si bé és cert 
que front aquesta mancança els pressupostos de la Conselleria de Sanitat han augmentat 
en un 23 per cent més des de 2015, no podem permetre que la important inversió del 
Govern del Botànic en matèria sanitària relegue al Govern central del seu deute amb la 
nostra autonomia.

És per això que des de Compromís Alcoi demanem els següents punts d’acord:

ACORDS:
1. L’Ajuntament d’Alcoi reclame al Govern central que en el repartiment dels 16.000 milions 
d’euros a les autonomies per fer front als efectes de la pandèmia el criteri poblacional tinga 
un major pes. D’aquesta manera la Comunitat Valenciana i, per extensió, el municipi d’Alcoi 
podran comptar amb majors recursos per fer front a l’emergència sanitària, econòmica i 
social generada per la COVID-19.
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2. Donar trasllat d’aquest acord al Govern central i a tots els grups parlamentaris del 
Congrés dels Diputats. 

3. Donar trasllat d’aquest acord a la Generalitat Valenciana i a tots els grups parlamentaris 
de Les Corts.»

La Sra. Guillem, regidora del Grup Municipal COMPROMÍS ALCOI, llig els punts d’acord.

Sr. Abad:
Esta moción me recuerda la típica frase adoptada por el Gobierno catalán para dirigirse a 
sus acólitos desde hace muchos años: “ España nos roba". No nos cansaremos de repetir 
que  los Reinos de Taifas que forman las Comunidades Autónomas son el peor de los 
negocios para los contribuyentes que soportan la carga fiscal de su sostenimiento. Pretende 
que el Ayuntamiento de Alcoy reclame al Gobierno de España algo que deberían reclamar 
sus socios del Botánico en la Generalitat. Esta moción, básicamente, es lo mismo, pedir y 
pedir y hacer que los ayuntamientos sigan endeudándose. Como pueden esperar, mi voto 
será en contra. 

Sra. Obiol:
Bon dia de nou. Bé, nosaltres entenem que per tal com estan redactats els punts d’acord 
d’aquesta moció, el que demana el grup polític Compromís és una matisació, no una 
substitució, que supose que ara la companya ens ho reafirmarà o no, una substitució d’un 
criteri per l’altre, matisar el criteri de repartiment dels diners tenint en compte també el criteri 
poblacional, que crec que en una situació com la que arrossega fa anys el País Valencià 
d’infrafinançament profund que ningú no nega i que, a més a més, ha aconseguit durant els 
últims anys el consens de tots els grups polítics, però també d’empresaris i de la societat 
civil. Pensem que estaria bé que aquesta matisació s’incloguera perquè és important també 
tindre en compte que, tot i els escassos recursos que hem tingut al País Valencià durant 
anys i els retalls que hem vist en la sanitat pública pels governs del Partit Popular, doncs 
hem tingut uns bons resultats en la gestió de la salut. Si ara se’ns penalitza per això, 
aleshores seria una qüestió profundament injusta. Per tant, nosaltres, d’entrada, si es tracta 
d’una matisació, no es tracta de substituir, que entenem que s’ha d’ajudar aquells que han 
estat més afectats, però que també es tinga en compte que nosaltres, tot i els problemes 
que tenim, hem pogut tirar avant i tenim molts bons resultats en la gestió d’aquesta 
pandèmia..., aleshores, nosaltres votarem a favor.

Sr. Santiago:
Gràcies de nou, Alcalde. Des de Podem tenim alguns dubtes i intentarem reflectir-los en la 
primera intervenció, perquè jo crec que hem de tindre clar que és la primera vegada en la 
història que un govern d’Espanya crea un fons, no retornable, com és el cas, per a pal·liar 
els efectes de la crisi, en aquest cas sobre les comunitats autònomes i amb una quantitat 
que és prou important, com són els 16.000 milions d’euros, i aquella part del fons destinada 
a pal·liar la despesa extraordinària provocada pel virus, entenem que té sentit que es 
distribuïsca tenint en compte els criteris sanitaris, a més a més dels poblacionals, com pot 
ser el nombre d’infectats, els llits o l'UCI. Per tant, estarem d’acord que el repartiment 
d’aquests recursos destinats a la despesa sanitària extraordinària, o no estarem d’acord pel 
que acabe de sentir en l’exposició de motius dels grups anteriors, en aquest cas de 
Guanyar, des de Podem entenem que no són instrument per a solucionar l’infrafinançament 

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Documento firmado electrónicamente (RD 1671/2009). La autenticidad de este documento puede ser comprobada mediante el 
CSV: 13067227714460117742 en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web 
http://www.alcoi.org

estructural que estem patint al País Valencià. És evident que volem afrontar la reconstrucció 
de la nostra terra en igualtat de condicions, d’això no hi ha cap dubte. De fet, des del Botànic 
ja està demostrant que quan vostés formen part del Botànic, s’està demostrant que van en 
aquesta línia, aprovant una sèrie de mesures per intentar pal·liar els efectes de 
l’infrafinançament. Per tant, des de Podem entenem que no hem d’utilitzar l’infrafinançament 
com una bandera partidista perquè estaríem comentent un error. No estic dient, no estic 
afirmant, estic mirant el Sr. Ivorra, perquè el tinc ací davant, no estic afirmant que ho 
estiguem fent. En definitiva, i per centrar una miqueta el debat de la nostra primera 
intervenció, al mateix temps que mantenim la reivindicació d’un infrafinançament just, cal 
també reconéixer el canvi de sensibilitat que s’ha tingut des del Govern d’Espanya i que ho 
han demostrat al llarg d’una sèrie de mesures de les quals enumerarem alguns exemples: el 
primer, amb els pressupostos fallits del 2019 que per primera vegada s’igualaven les 
inversions al nostre pes poblacional, el primer punt; el segon, amb l’alliberament dels 
peatges de l’AP-7; el tercer punt, amb la proposta d’un sostre de despesa per al 2020 que 
dóna més marge a les comunitats autònomes, amb els avançaments de liquiditat que ha fet 
el Govern d’Espanya durant els darrers mesos o amb aquest fons no retornable de 16.000 
milions d’euros per a les comunitats autònomes. Per tant, nosaltres estem d’acord que cal 
ser exigents amb el govern de l’estat, alhora que hem de valorar l’esforç que s’està fent, 
perquè aquesta crisi, per a poder-la superar amb èxit, ho hem de fer des de la unitat, com 
anem dient des del principi. Però hem de tenir en compte que molts valencians i 
valencianes, a diferència del que pensen alguns grups d’aquesta corporació, ja s’han 
beneficiat dels ERTES de les ajudes als autònoms o de la moratòria, de les moratòries 
aprovades pel govern i que, recentment, «paguita» que diuen alguns, i que recentment ha 
aprovat l’ingrés mínim vital, suposarà una despesa al País Valencià de 377 milions d’euros i 
se’n beneficiaran unes 180.000 famílies. Gràcies.

Sra. Rosa Mª. García:
Sí. Gracias Sr. Alcalde. Desde Ciudadanos coincidimos en que la Comunidad Valenciana 
está infrafinanciada y eso repercute en una peor calidad de los servicios que recibimos los 
valencianos, estamos de acuerdo por tanto con el criterio expresado en la moción de 
Compromís. Resulta curioso, sin embargo, que esta reivindicación la están haciendo frente a 
sus propios socios de gobierno en el Botànic, les hemos visto moderar su discurso 
significativamente en el transcurso de los años, coincidiendo con su etapa de gobierno y lo 
que antes era cuestión de reivindicación combativa y urgente, ahora parece mucho más 
suave, pero volviendo al tema principal de esta moción, creemos que es insuficiente la 
asignación designada o destinada a la Comunidad Valenciana, salimos perjudicados tanto 
en el sistema de financiación como ahora en el reparto de los 16.000 millones para hacer 
frente a la pandemia. Desde Ciudadanos apoyamos que las comunidades más afectadas 
reciban más ayudas pero no se debe olvidar el criterio de población y la Comunidad 
Valenciana está entre las más pobladas, por lo tanto no debería estar a la cola del tren sino 
en los primeros vagones por su peso, a todos los niveles, por eso reivindicamos un sistema 
de reparto justo de los fondos para la lucha  contra el Coronavirus y que compense la 
situación de infrafinanciación de la Comunitat Valenciana. No se ha tenido en cuenta que no 
partimos de la misma posición que el resto de españoles para enfrentarnos a esta crisis, 
porque llevamos mucho años siendo la autonomía peor financiada, por eso hay que exigir 
criterios en la adjudicación de las ayudas que acaben con esta injusticia y especialmente 
ahora que la reforma del sistema de financiación se queda un año más sin tocar, para seguir 
dando pasos hacia la reconstrucción se necesitan más recursos y también celeridad en el 
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reparto de esos 16.000 millones porque nuestros ciudadanos no pueden esperar más, 
vamos a votar a favor. 

Sra. Payá:
Si, gracias Sr. Alcalde. Como ya se ha dicho aquí, la Comunidad Valenciana es la región 
española que menos dinero recibe por habitante de todo el estado, concretamente 800 
euros menos por ciudadanos al año que Cantabria, la mejor tratada. Este sistema lo 
implantó, en 2009, el Sr. José Luis Rodríguez Zapatero, es el sistema que aplaudió nuestro 
presidente Ximo Puig, ahora con estas ayudas parece que quiere repetir el mismo patrón, un 
modelo de reparto injusto que ha hecho que la Comunidad Valenciana sea una de las 
autonomías peor financiadas. Es cierto que desde 2015 el presupuesto de sanidad ha 
aumentado un 23%, efectivamente, sin haber cambiado el modelo y gracias a la 
recuperación económica por las medidas adoptadas fue el gobierno del Partido Popular, la 
Generalitat ha recibido más porque ha recaudado más. El Partido Popular de la comunidad 
valenciana siempre hemos sido coherentes y hemos apoyado las propuestas en materia de 
financiación para la comunidad independientemente del partido que las hicieron, con el 
Partido Popular en el ejecutivo central también, por lo tanto vamos a apoyar la moción 
aunque pedimos al Sr. Ximo Puig que asuma la responsabilidad de defender los intereses 
de los valencianos y reivindique un mejor reparto de estas ayudas y un mejor sistema de 
financiación para la Comunidad, como solía hacer cuando gobernaba el Partido Popular, 
que se comporte como el presidente de todos los valencianos y no pongan las siglas del 
Partido Socialista por delante. Gracias.

Sr. Alcalde:
En aquesta moció intervindré jo en nom del Grup Socialista, ja que fa dos dies, com a 
portaveu del Partit Socialista a la Diputació d’Alacant vaig defensar aquesta moció, en aquell 
moment, fa dos dies, perquè no diguen que defense una cosa en un lloc i una altra en un 
altre lloc. El Partit Socialista es va abstindre en aquesta moció presentada per Compromís 
perquè no era la mateixa que aquesta moció. Allí parlava Compromís que només fóra el 
criteri poblacional l’únic criteri en el repartiment d’aquest fons. Nosaltres no compartim 
aquest criteri. Ací vosté ha plantejat una resolució molt més raonable i li ho agraïsc perquè 
això afavoreix el vot favorable del Partit Socialista. Com ha dit el Sr. Santiago, estem parlant 
de la primera vegada que el Govern d’Espanya habilita un fons especial, extraordinari, per a 
millorar el finançament de la comunitat autònoma davant la situació que hem viscut com a 
conseqüència de la Covid-19 i, per tant, un esforç pressupostari importantíssim per part del 
Govern d’Espanya en favor de totes les comunitats autònomes. I és cert també que en 
aquest repartiment s’inclou la població com a criteri, però amb un pes específic dins del 
càlcul dels fons que entenem i ho entenem nosaltres i el conjunt del Botànic que és 
insuficient i, per això, està negociant-se que el pes poblacional tinga un major pes encara, ja 
que és un fons extraordinari per a una qüestió extraordinària que és la despesa que ha 
generat la Covid en les comunitats autònomes, principalment en sanitat. Encara que també 
des del punt de vista social, no pot ser l’únic criteri perquè no seríem justos a l'hora 
d’assignar aquests recursos i l’impacte que ha tingut el virus en cada comunitat autònoma. 
Per això, és compatible amb la proposta que vostés fan en la moció i, per tant, anem a 
donar-li suport. Li agraïsc que siga vosté molt més raonable, de major sentit comú, perquè la 
postura de Compromís, en altres fors, avancem que no és entenible per part de la 
ciutadania, com tampoc ningú no pot entendre la postura del Sr. Baldoví en el debat, 
d’aquesta setmana, en l’estat d’alarma, mesclant unes coses i unes altres i intentar plantejar 
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un xantatge en dir: «mireu, vote a favor de l’estat d’alarma si em donen més diners». Jo crec 
que la salut i la seguretat dels ciutadans no té preu i no se li pot posar un preu, per molt 
legítim que siga reivindicar la millora del finançament per a tots els valencians i valencianes, 
finançament que cal continuar reclamant, ja que arrosseguem un dèficit de finançament que 
tots coneixem i això llasta la prestació dels serveis públics a la nostra comunitat autònoma i 
la igualtat de tots els espanyols. Però mire, Sra. Payà, el model de finançament que va 
aprovar el Sr. Zapatero va ser insuficient, però va suposar aportar 1.000 milions més que el 
model d’Aznar. Si era tan nefast el del Sr. Zapatero, com anomenem el model de 
finançament del Sr. Aznar? Vosté pot trobar el qualificatiu, i ara no podem deixar de 
reivindicar aquesta millora de finançament com no ho hem fet, en cap moment, governe qui 
governe.

Sra. Guillem:
Moltes gràcies de nou. Bé, referent a la Sra. Obiol, evidentment, el que nosaltres hem 
plantejat ací és que el criteri poblacional siga un criteri més, no només l’únic. Sr. Santiago, 
l’infrafinançament no és una excusa partidista, és una realitat, és una realitat i el País 
Valencià és l’autonomia pitjor finançada de tot Espanya, i de fet el Sr. Baldoví tampoc..., dic 
el mateix que diu ell, defensa a Madrid el que el Sr. Puig defensa a València, no és tan 
estrany ni tan greu, tot al contrari, perquè està defensant a tots els valencians. Diferents 
fonts d’informació donen dades suficients per a poder entendre la clara necessitat d’aquesta 
moció. El 2 de juny, «Valencia Plaza» (que no és precisament un diari afí a Compromís, ni 
molt menys) diu que: «El País Valencià disposarà de molts menys recursos per a polítiques 
de desenvolupament regional per superar els efectes de la COVID», estem parlant d’impuls 
econòmic, protecció del medi, habitatge, serveis comunitaris, cultura i suport de l’I+D+I. Bé, 
després ja del 2008, totes les retallades que es van fer, que no van ser igual en totes les 
regions, mentre la despesa per habitants en el desenvolupament regional continua sent molt 
dispar, i tal com s’ha dit, Navarra, La Rioja o Cantàbria superen l'any 2018 els 800 euros per 
persona, mentre que al País Valencià no arriba a 400 per persona. Per tant, ho torne a dir, 
l’infrafinançament és una realitat, incloure i demanar el criteri poblacional per tal que arriben 
més diners a València són necessaris. La raó principal d’aquesta manca de recursos que 
tenen els governs autonòmics per poder atendre aquests serveis que depenen directament 
de les comunitats i que pateixen la diferència de finançament autonòmic. En aquest moment 
la diferència de recursos per habitant en les comunitats millor i pitjor finançades, País 
Valencià i Navarra, supera els 60 punts. En resum, tal com diu el Sr. Baldoví, la sanitat no es 
paga amb l’aire.

Sra. Obiol:
Bé, jo em negue a pensar que la lleialtat és submissió i que la unitat, com diuen vostés, és 
submissió, i no entenc açò com un atac al govern central on part dels meus companys 
també estan present en aquest govern central i, per tant, nosaltres ens sentim plenament 
implicats i gràcies que hem tingut un govern d’aquestes característiques per gestionar una 
situació com la que encara estem enfrontant. Per tant m’ha desconcertat molt la postura de 
Podemos, perquè em sent molt prop de la postura que ha mantingut el Sr. Alcalde, perquè 
nosaltres no hem dit que no, ni hem negat lleialtat al govern central en la gestió d’aquesta 
pandèmia, ni molt menys, perquè crec que duem massa anys, massa gent lluitant per un 
major reconeixement de les especificitats i dels problemes del País Valencià, com per a ara 
oblidar-se’n. Per tant, si com bé ha especificitat Compromís, i que, a més, ha fet, ha manifest 
el Sr. Alcalde, es tracta d’una matisació, es tracta que no siga injust amb les necessitats del 
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País Valencià i tampoc, en absolut, amb les necessitats d’altes comunitats autònomes que 
estan passant-ho pitjor que nosaltres. Nosaltres votarem a favor. I una última coseta: sí que 
m’agradaria que quedara clar, perquè jo he comptat i de 10 propostes, hem votat no a dos, 
només dos, i en una hem votat no tots. Per tant, només hem votat a una de 10. Crec que ja 
hauríem de tancar aquest discurs que Guanyar sempre diu que no, perquè no és cert.

Sr. Santiago:
No he entés molt bé la primera part de la intervenció de la Sra. Obiol, però des de Podem el 
que sí que volíem fer avui en aquest saló de plens és valorar el gran esforç que s’ha fet des 
del Govern de l’Estat; i, evidentment, en cap cas hem negat que l’infrafinançament no siga 
una realitat, tot el contrari, l’infrafinançament és una realitat i de fet en la proposició no de llei 
aprovada pels partits del Botànic fa poc, a les Corts, s’ha apostat, precisament, per altres 
vies per a poder compensar l’infrafinançament que estem arrossegant en els últims anys. 
Llavors, des de Podem insistim, simplement volíem valorar una tasca que s’està fent des del 
govern central i donarem suport a la proposta de Compromís.

Sra. Payà:
Si, gracias. Bueno, nosotros nos ratificamos en nuestro posicionamiento, nos parece 
prioritario incluir el criterio poblacional porque de otra manera solamente tenían criterios 
sanitarios por la afección por el Covid en el reparto, pues es que no beneficia en absoluto a 
la Comunidad Valenciana. Evidentemente tenemos menos fallecidos que Madrid, donde se 
ha producido uno de los focos más importantes de España, no obstante las consecuencias 
económicas de la pandemia van a ser las mismas, vamos a salir los últimos de la…, vamos 
a salir, vamos a acceder a la fase III de los últimos de toda España, con las mismas 
restricciones que los territorios más afectados, las consecuencias económicas de la mala 
gestión de la crisis sanitaria van a ser las mismas que en los territorios que los que la 
pandemia ha tenido una mayor incidencia, no solo nos parece fundamental incluir este 
criterio para reparto y vamos a votar a favor.

Sr. Alcalde:
Bé, per tant, simplement, ratificar el suport i aclarir que el criteri poblacional ja està 
incorporat en els criteris que ha marcat el Ministeri. El que demana és que puntue un poquet 
més, però és un criteri que forma part per al càlcul de l’assignació a cada comunitat 
autònoma, i també, igual que cal reconéixer, en aquests moments, l’esforç de l’Estat per a 
aquest fons no reembossable que per primera vegada en la història democràtica del nostre 
país s'habilitarà, també cal reconéixer, en aquests moments, el gran esforç que el govern del 
Botànic ha fet per a la gestió d’aquesta crisi, sent, ací ho han dit organismes internacionals 
fins i tot, en la gestió d’esta crisi, ha sigut, dins de les dificultats, dels problemes, de totes les 
mancances que hi ha hagut davant una crisi tan inesperada, que ha sigut la millor gestió de 
totes les comunitats autònomes i no vull dir res si la comparem, per exemple, amb la de la 
Sra. Ayuso a Madrid.

Sra. Guillem:
Simplement, vull agrair a tots aquells que ens donaran el suport i vull comentar que quede 
clar que el Sr. Baldoví només ha defensat aquest criteri, no només per als valencians, sinó 
per a totes aquelles comunitats que estan infrafinançades; per tant, tinguem això un poquet 
en compte. Moltes gràcies a tots els que ens dieu que si, i res més, ja està.
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Sr. Alcalde:
Passem a votació de la moció.

El Ple de la Corporació, per majoria, amb els vots a favor dels regidors dels grups municipals 
SOCIALISTA (12), PARTIT POPULAR (4), COMPROMÍS ALCOI (2), CIUDADANOS (2), 
PODEM (2) i GUANYAR ALCOI (2), i el vot en contra del regidor del grup municipal VOX (1), 
aprova la moció presentada pel grup municipal COMPROMÍS ALCOI.   

38. 12032/2020 GRUP MUNICIPAL COMPROMÍS ALCOI 
PREC- GIMNÀS I ACADÈMIES DE DANSA A L’AIRE LLIURE
Llig el prec la Sra. Guillem, regidora del Grup Municipal COMPROMÍS ALCOI:

«Amb la crisi de la COVID19 són molts els sectors que s’han vist afectats per la paralització 
completa o parcial dels negocis. Un dels sectors és l’esport i la dansa, tot i que podem anar 
passant de fases, les acadèmies i gimnasos no podran obrir amb les mateixes condicions 
que l’època anterior a la COVID19, entre d’altres coses perquè han de reduir el nombre 
d’alumnes per classe.

Fins al moment el govern municipal s’ha mostrat receptiu en les ajudes als sectors afectats i, 
ha començat a tornar l’espai públic per als vianants. Tal com s’ha fet amb les terrasses dels 
bars i restaurants, es poden habilitar també altres espais públics per al sector de l’esport i la 
dansa, recordem que aquesta pràctica és molt habitual a molts països i té una grandíssima 
acollida, sobretot als mesos de l’estiu.

Parlem d’espais als parcs públics, al llit del riu... espais on, seguint els protocols sanitaris i 
de distanciament, es poden donar classes (ioga, dansa, thai chi, crossfit...) a un nombre més 
elevat de persones que a una aula tancada. El govern cal que delimite els espais i els 
horaris per tal que, tots els professionals que es vulguen acollir a la mesura, tinguen 
l’oportunitat de donar les classes a l’aire lliure, sempre buscant l’espai públic més proper a la 
zona on tinguen ubicat el seu espai habitual.

Per aquesta raó, seguint aquesta línia i buscant ajudar a aquest sector proposem el següent

PREC

Que s’habiliten espais a l’aire lliure per a poder ser utilitzats per aquests sectors.
Que el govern municipal faça una borsa de classes públiques facilitant així l’accés a aquests 
esports i classes de dansa també a persones vulnerables, sempre amb una inscripció prèvia 
que evite passar de l’aforament permès.
Que aquests espais i mesures facilitadores duren fins que es torne a la normalitat.»

Sr. Reig:
Gràcies Sr. Alcalde. Molt bon dia a tots. Tal com vosté diu, Sra. Guillen, en l’apartat 
d’«introducció», el govern municipal s'ha mostrat receptiu a aquest tipus d’ajudes als sectors 
afectats. Tal com vosté ho explica, li puc dir que li acceptarem algun punt del que és el prec i 
m’explique. A veure, el que vosté comenta que s’habiliten espais a l’aire lliure per poder 
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realitzar aquestes..., poder ser utilitzats per aquests sectors. Com vosté sap, són empreses 
privades que generen activitat econòmica i l’Ajuntament té una ordenança d’impost sobre 
activitats econòmiques i la utilització d’espais de vies públiques. Però, no obstant això, com 
que les terrasses sí que fan aquesta sol·licitud, sí que estan perquè estan donats d’alta, etc., 
etc., anem a estudiar les possibilitats quan les presenten. També li he de dir que jo crec 
que..., no sé, totes les que vosté menciona d’aquest tipus d’activitats, jo crec que no 
necessiten el mateix tractament tots, perquè, per exemple, li puc dir que el crossfit, aquesta 
que vosté anomena, doncs bé, necessita un espai i necessita un trasllat d’uns estris per 
poder fer aquesta activitat i jo no sé si aquesta gent estaria tan disposta a menejar-los per 
qüestió de dues o tres hores, vull dir, que tots els casos no són el mateix, no és el mateix 
ioga, la dansa o el crossfit. Però, no obstant això, aquestes acadèmies o gimnassos hauran 
de sol·licitar l’espai perquè, fins a l’hora present, anava a dir-li que no, però bé. Ahir, en 
concret, sí que tinc una sol·licitud, que ens ha arribat, que ara li explicaré com està 
detallada. I, aleshores, clar, ací haurien d'estar reflectides totes les necessitats que ells 
tindrien. Aleshores, en aquest punt si que, nosaltres, si que li donarem suport i en el tema 
que el govern municipal faça una borsa, que és el punt dos, aquest punt jo no el veig, no el 
veig, perquè ja des de Serveis Socials a les persones vulnerables ja els fan diferents 
programes coordinats, tots, sempre, per les entitats implicades. Vol dir-se que ja tenim per a 
aquesta gent..., ja tenim certes activitats. I quan vosté diu que és per a aquestes acadèmies 
que els cedirem un parc o una instal·lació a l’aire lliure, damunt hem de dir quines persones. 
Jo crec que ací no m’encaixa massa. Aleshores, aquest punt jo no li l’accepte i després: 
«que aquests espais i mesures facilitats duren fins que tornen a la normalitat». tal com jo li 
he dit, estudiarem, estudiarem les sol·licituds, veurem fins a quin moment es pot autoritzar i 
el tema de la normalitat, com qualsevol altra entitat o qualsevol altre col·lectiu, haurà de ser 
la mateixa entitat o la mateixa acadèmia o el mateix gimnàs, perquè anirà adaptant-se a la 
nova normalitat. Li ho puc dir, perquè vostés també ho sàpien que...

Sr. Alcalde:
Vaja acabant ja, Sr. Reig.

Sr. Reig:
Sí, acabe de seguida. Vull dir-li que també tenim una escola de ball i dansa que per al seu 
final de curs sol·licita el pavelló i nosaltres sempre els l’hem cedit, i ells han utilitzat per fer el 
fi de curs el pavelló. També tenim una parella de ball, que competeix en la modalitat de ball 
esportiu i està entrenant en el poliesportiu, però en la sol·licitud que ahir..., que jo no sé si és 
a conseqüència que vostés..., de la idea que vostés han llançat, no sé si han parlat amb 
algú, ens ha vingut una sol·licitud en la qual sí que demana l’espai a l’aire lliure, però que 
ens demana que siguen les instal·lacions en uns edificis tancats a partir de setembre, 
demana instal·lacions esportives, pavellons, per a fer actes culturals. Les instal·lacions 
esportives són esportives, no per a fer actuacions culturals. Moltes gràcies.

Sr. Alcalde:
Estem d’acord o després... (inaudible)?

Sra. Guillem:
Moltes gràcies de nou. No res, vull agrair-li que sí que s’accepta i vull comentar-li que no tinc 
res a veure amb la sol·licitud que diu que ha rebut i m’alegre que s’haja fet, però bé. És la 
primera notícia que tinc, no sé de qui es tracta ni res més. Bé, tal com vosté diu, és cert que 
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són espais públics. El que estàvem demanant, el que estem demanant és que es puguen 
habilitar, igual que altres espais públics, com són les terrasses, tal com vosté ha comentat. 
Quant al crossfit, jo no sé si és el tipus de redacció, però està entre parèntesis, i té els 
puntets, i estem posant un dels exemples de coses que sí que es poden fer, igual que també 
es poden fer moltíssimes altres. Evidentment, ara ja falta que siguen les persones que 
tinguen aquestes acadèmies o aquests gimnassos, que vulguen o no acollir-se a aquesta 
mesura, només faltaria. Evidentment, no sóc jo ni vosté qui a dir qui vol acollir-s’hi o qui no 
s’hi vulga acollir. Creiem que simplement és una mesura que pot ajudar a eixir 
econòmicament a aquestes persones, els que vulguen. I al mateix temps entenem que està 
molt bé, perquè té una doble funció, ja que ara sembla que hi ha gent que està redescobrint 
la ciutat i els llocs públics i comencen a passejar i feia temps que no sabien ni com passejar. 
Simplement, considerem que aquesta proposta tenia aquests dos vessants que 
consideràvem que eren positius.

Sr. Alcalde:
Sr. Reig, molt breument.

Sr. Reig:
Sí, moltes gràcies, Sr. Alcalde. Sí, Sra. Guillem, tal com aquest govern està actuant, 
continuarem actuant amb la mateixa disposició i predisposició, sempre, que no hi ha res com  
ajudar els nostres veïns i veïnes i facilitar-los tot el que estiga al nostre abast. Segons li he 
dit, ja estem ajudant-los en el moment en què ens han sol·licitat alguna petició i que dins de 
la disponibilitat que tenim i de les coses de què disposem, ells tenen el que sol·liciten. 
Continuarem treballant-ho de la mateixa forma, per descomptat.

39. 12040/2020 GRUP MUNICIPAL COMPROMÍS ALCOI 
PREGUNTA-PREC IMPLANTACIÓ DEL CINQUÉ CONTENIDOR
Llig les preguntes el Sr. Ivorra, Portaveu del Grup Municipal COMPROMÍS ALCOI:
«La primera setmana de febrer a una roda de premsa es va fer pública la implantació a Alcoi 
del contenidor marró o cinqué contenidor.
A 5 mesos després aquest contenidor encara no està als nostres carrers, malgrat que en les 
declaracions del regidor es parlava de març per a la implantació.
Aleshores formulem les següents

PREGUNTES:
 tenint en compte que el termini era març, i que prèviament han de fer-se unes 

xarrades amb els interessats en l’experiència, per tant abans del confinament haurien 
d’estar fetes aquestes xarrades, per què no han estat realitzades? Quan pensa el 
regidor realitzar-les? Entenem que poden fer-se de forma telemàtica i que aleshores 
poden realitzar-se en qualsevol moment i fase.

 En quina data té pensat el regidor començar aquesta recollida amb el cinquè 
contenidor?»

Sr. Silvestre:
Bon dia de nou. Bé, és evident per què no ens hem posat en marxa, Sr. Màrius?, està clar, 
no cal que li diga que estem en la situació en la qual estem. Sobretot li dic açò perquè no 
eren unes xarrades, eren unes entrevistes personals; aleshores, per això s’ha suspés tot el 
procés. De fet, vosté mateix ho ha dit i, a més a més, se sap, que és públic, que vam iniciar 
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la campanya, que va estar en tots els mitjans de comunicació, ràdio, premsa, escrit i molt 
més, d'acord? En quina data ho tenim pensat?, ja que, segons ens ho diu al prec, tan aviat 
com es puga.

Llig el prec el Sr. Ivorra, Portaveu del Grup Municipal COMPROMÍS:

«PREC
Demanem al govern, la implantació tan aviat com es puga de la recollida de residus orgànics 
amb el cinqué contenidor.»

Sr. Silvestre:
Sí, estem estudiant la millor manera d’atendre i organitzar els usuaris per poder-los fer les 
entrevistes, o bé, ara en aquest cas, bé telemàticament, o bé personalment, mantenint les 
distàncies i les mesures de seguretat i res més. Això estem pensant de fer-ho amb molta 
cura i proporcionant molt bé la informació.

Sr. Ivorra:
Gràcies, Sr. Alcalde. Estem totalment d’acord que no podien fer-ho, o almenys pensàvem 
que ho havien retardat pel tema de la Covid, però com bé vosté ha dit, tenen previst fer 
entrevistes telemàtiques. També podíem haver començat, podíem haver treballat perquè era 
un bon moment per a treballar amb les persones que s’havien oferit a tindre aquesta 
experiència del cinqué contenidor. Com que havien fet la campanya a la qual hem donat 
suport en aquesta campanya, perquè pensem que el medi ambient és important, i hem de 
recollir el màxim possible. Li hem preguntat la dada que ens ha dit tan aviat en les 
preguntes, però ara ens diu que estan plantejant-se fer les entrevistes presencials. 
Simplement el que volem és urgència, treball per intentar posar al màxim i com més prompte 
millor el cinqué contenidor.

Sr. Silvestre:
Sí, a vore, l’èxit d’aquest cinqué contenidor és la participació de la ciutadania; per tant, 
volem fer-ho amb molta cura i el dic una cosa: no tenim pressa, no tindrem pressa, no 
tindrem pressa perquè, si no, al final, pot ser..., pot ser un desastre, i no volem això, volem 
fer-ho amb molta cura, entrevistant, donant la informació molt ben donada, perquè moltes 
vegades en el tema de l’orgànica es genera un poc de confusió i, al final..., al final de tota la 
pel·lícula hem de donar-los la clau, hem de donar-los les bosses i hem de donar-los els 
poals; per tant, al final els hem d'entrevistar i hem de quedar bé. Aleshores, tampoc no 
volem marejar-los, no anem a fer ara una entrevista on-line, després que vingues a no sé 
què...; és a dir, per això estem plantejant-s’ho tot i mirant-ho tot i fent-ho amb molta cura. 
Teníem una programació feta i tot ho tenim molt clar, el procediment, però ha vingut la Covid 
i ens adaptem, no passa res, ens adaptem, però sempre, ja et dic, amb molta cura i intentant 
fer-ho el millor possible perquè s’hi apunte la màxima gent.

40. 12045/2020 GRUP MUNICIPAL COMPROMÍS ALCOI 
PREGUNTA-PREC PROTOCOL VÍCTIMES LGTBIFÒBIA
Llig les preguntes la Sra. Guillem, regidora del Grup Municipal COMPROMÍS ALCOI:
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«Fa unes setmanes el regidor de seguretat va declarar públicament en xarxes socials que 
estaven treballant en un protocol d’atenció i formació a les víctimes de Lgtbifòbia a la policia 
local.

Aleshores formulem les següents

PREGUNTES:

 En quin punt es troba aquest protocol?
 Quan té pensat el regidor tindre l’esborrany enllestit?»

Sr. Llopis:
Hola a totes i gràcies, Sr. Alcalde. Sí, evidentment, vaig manifestar a les xarxes socials i ho 
vaig manifestar perquè estem fent-ho, estem treballant en un protocol intern per a la Policia 
Local, juntament amb la Capolaria, per tal de..., doncs de posar-ho ja en marxa i, 
prèviament, el que sí que volíem fer era convocar diverses reunions: una que ja havíem 
manifestat i volíem tindre-la amb la gent de «Ponts d’Igualtat» i també juntament amb els 
partits polítics, perquè coneguéreu quin és el document i que va... (inaudible).

Sra. Guillem:
Moltes gràcies. Bé, simplement era que no pose en dubte que estiga fent-se, per això estava 
preguntant, en quin punt es trobava, o no s'estava fent. Simplement, el que estava 
comentant..., bé..., és que més enllà dels grups polítics, és important escoltar les entitats 
implicades, que són aquelles que viuen el dia a dia, les condicions que pertanyen a una 
minoria, i com a valencians n’hem d’estar orgullosos, no?, de la llei d’igualtat que es va 
acordar a les Corts en 2017. I és per això que considerem que és important crear i escoltar 
aquestes persones; per tant, el nostre prec anava per ací, però veig que no sé si fer-lo, 
perquè vosté m’ha dit que sí que estan fent, no?

Llig el prec la Sra. Guillem:

«PREC
Demanem al govern, permeta a grups polítics i entitats l’aportació de propostes.»

Sr. Llopis:
Li l’acceptem i sí que és veritat el que estem comentant, que, com que estem treballant i la 
intenció és implicar tots aquells afectats, el que volem mantindre és una reunió prèvia a la 
reunió amb tots els partits polítics, amb els implicats, amb les entitats implicades i després ja 
faríem una reunió per demostrar el treball que s’ha consensuat i que es durà a terme 
conjuntament amb vosaltres per si hi voleu aportar qualsevol cosa.

Sra. Guillem:
Moltes gràcies. Molt agraïda.

41. 12124/2020 GRUP MUNICIPAL COMPROMÍS ALCOI 
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PREC CANVI UBICACIÓ PUNT DE RECÀRREGA CARRER ESPRONCEDA
Llig el prec el Sr. Ivorra, Portaveu del Grup Municipal COMPROMÍS ALCOI:
«Al carrer Espronceda està finalitzant-se un punt de recàrrega de vehicles elèctrics a la 
vorera. Aquest armari està davant l’únic comerç que existeix a aquesta vorera del carrer, i 
per tant està tapant la visió del seu aparador, i per tant dificultant la seua possibilitat de 
desenvolupament del negoci.

Si som conscients de les dificultats que el comerç de la ciutat arrossega des de fa anys, cal 
tindre cura amb aquestes coses i que la urbanització de les nostres voreres siga 
respectuosa amb els negocis implantats a la zona, en la mesura de les possibilitats 
tècniques.

Aleshores formulem el següent prec:

PREC
 Demanem al govern, el canvi d’ubicació del punt de recàrrega elèctrica del carrer 

Espronceda i així evitar obstaculitzar la visió del comerç allí existent.
 Demanem al govern, que abans de permetre la ubicació d’elements a les voreres, es 

faça un estudi de l'afecció d’aquests elements als negocis afectats.»

Sra. Zamorano:
Hola, bon dia. Gràcies, Sr. Alcalde. El punt de recàrrega, que era la primera de les 
preguntes, es va modificar immediatament. És cert que en el plànol que constava en la 
licitació del contracte que està executant-se ara, no venia ací aquest punt, venia una mica 
més avall, però segons qüestions tècniques d’últim moment, quan ja estava executant-se, es 
va decidir pujar-lo, per aquestes qüestions tècniques, sense valorar les afeccions que vosté 
comentava. Ràpidament, el govern tampoc no coneixia aquestes decisions que van ser «in 
situ», però sí que de seguida vam dir que es tornara al lloc on estava previst i així va ser. Es 
trasllada, evidentment, s’ha traslladat a l’equip tècnic aquestes situacions perquè no puguen 
tornar a produir-se i demanar disculpes per les..., ja ho va fer el Sr. Alcalde al seu moment 
per aquests errors que de vegades succeeixen en la gestió.

Sr. Ivorra:
Gràcies, Sr. Alcalde. Som coneixedors que havia començat el tràmit del canvi. De fet li ho 
vaig comentar al Sr. Alcalde al seu moment, ja teníem presentat el prec, però sí que 
voldríem remarcar el segon punt en el qual es diu que faça un estudi previ, sempre quan 
hàgem de..., intentar col·locar mobiliari urbà, l’afecció que puga generar en els comerços de 
la zona i intentar facilitar-ho tot el màxim possible. Gràcies.

Sr. Alcalde:
Ja han finalitzat tots els punts de l’ordre del dia. Ara, si hi ha algun prec o pregunta?

PRECS I PREGUNTES:
1.- GRUPO MUNICIPAL VOX-SR. ABAD: RUEGO SOBRE ACTUALIZACION EN LA WEB 
DE LAS CONSULTAS DE COMERCIOS DE ALCOY
Sr. Abad:
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Vale, gracias. Voy a hacer un ruego y una pregunta-ruego. El primer ruego es sobre la 
actualización de la web donde se pueden consultar los comercios que hay en Alcoy, que hay 
muchos que están dados de alta, que se ven en el mapa, pero realmente no tienen actividad 
y hay muchos que si que están activos y no aparecen en el plano, ¿si se podía hacer algo?, 
porque me ha llegado por muchos comerciantes que no aparecen en la red, en la web.

Sra. Moltó:
Sí, anem a vore, aquest recurs és un recurs al qual els mateixos comerciants poden accedir 
i poden actualitzar. Nosaltres el que fem és que quan els donem d’alta en aquesta base de 
dades, els donem d’alta amb la seua autorització, però a partir d’ací, són ells els que fan el 
manteniment del seu propi negoci.

Sr. Alcalde:
Tenia alguna qüestió més?

Sr. Abad:
No, solamente decir pues que se lo transmitiré porque si de ellos depende que aparecen o 
no aparecen pues que lo solucionen el problema ellos también o se pongan en contacto con 
el Ayuntamiento. Muchas gracias.

2.- GRUPO MUNICIPAL VOX-SR. ABAD: PREGUNTA-RUEGO SOBRE LIBROS 
ENTREGADOS EN LA CAMPAÑA “UN LLIBRE PER SANT JORDI”
Sr. Abad:
Y luego otra pregunta-ruego, es sobre los libros que se han entregado en la…, en “Un Llibre 
per Sant Jordi”, en la campaña, sobre el libro “El Misteri dels Reis d’Orient” que fa al·lusió a 
quins són realment els reis. Aleshores, jo crec que és un poquet de…, no sé si dir-ho, però 
que atenta un poquet contra la innocència dels xiquets en una certa edat, ja que apleguen..., 
aquests dies poden aplegar al col·legi i al col·legi, doncs els xiquets, cap als 9-10 anys ja 
comencen a adonar-se’n, però hi ha molts que encara no. Aleshores, si podia arreglar-ho 
d’alguna manera, no sé com solucionar-ho. La veritat que sí que hi ha xiquets que estan 
preguntant als pares, fet que m’ha arribat a mi. Aleshores, no sé..., és un error? Ja que el 
Nadal alcoià és molt volgut per tots, doncs és una llàstima que aquesta innocència dels 
xiquets vaja perdent-se tan ràpidament. Gràcies.

Sr. Alcalde:
Sr. Llopis, vol contestar?

Sr. Llopis:
Doncs m’agrada que parle d’aquest llibre, què el tenia preparat fins i tot perquè sabia que 
algú..., no sabia si vosté o algú d’alguna part de la bancada on vosté està, anava a parlar 
amb referència a aquest llibre. Vull dir que no sé per què diu que parla de la realitat de qui 
són els reis. Jo continue pensant el mateix, els reis són els tres reis que vénen a aquesta 
ciutat cada primer de gener, com habitualment fan a la nostra ciutat. En aquest llibre l’únic 
que parla és d’una historieta en la qual tres personatges tenen unes discussions i uns 
debats entre ells i entre ells. Hi ha tres paraules, es llig en les tres primeres pàgines, en les 
quals desemboquen una història d’una fantasia impressionant. Jo dubte, fins i tot, que les 
persones que han fet alguna publicació, els influencie, que per ací han posat en les xarxes 
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certes coses i parlat de tot el tema, quan ni tan sols sel deuen haver llegit. Això és el que 
més em dol, perquè pense que el primer que deuen haver intentat fer, quan han fet la 
publicació, és intentar atacar l’Alcalde amb una cosa que és una acció que hem tingut amb  
els xiquets, una acció que hem tingut amb tots els autors alcoians, amb tots els escriptors 
alcoians, amb un sector que ho va passar fatal, com puguen ser les editorials, les impremtes 
i el sector cultural. I ataquen l’Alcalde per tres paraules que estan a l’inici d’un compte que, a 
més a més, no acaba tal com està parlant-se. Doncs bé, ací cadascú que traga les seues 
conclusions, però jo tinc claríssim que aquest llibre, que és de Mercè Climent, a la qual, a 
més a més, m’agradaria donar-li les gràcies per les contestacions tan clares que ha donat en 
les xarxes. I també vull dir que aquest llibre està indicat per a xiquets de 10 anys, tal com 
l’havien fet, i pense que és una fantasia més com la que té qualsevol pel·lícula, qualsevol 
llibre que puga parlar d’aquestes realitats de què vosté parla.

Sr. Abad:
Jo en cap moment estic atacant el Sr. Alcalde, perquè pense que ell no té tota la 
responsabilitat, però sí que, a part de les xarxes socials i de tota la gent que s’ha queixat 
d’aquest tema, hi ha molts pares que no han sigut els que ho han publicat en les xarxes 
socials i sí que m’han fet arribar que tenen por que els xiquets, abans de temps, s’adonen en 
realitat de què és açò, siga una historieta, una fantasia, el que siga, però al final els xiquets 
s’adonaran abans del que toca. La il·lusió que tenen pel Nadal alcoià i per la Cavalcada dels 
Reis, ací a Alcoi, anirà perdent-se. Aleshores, volia reflectir açò. Gràcies.

Sr. Alcalde:
Jo també, davant aquestes situacions, sí que m’agradaria recomanar, aprofitant l’ocasió per 
a una pràctica que jo veig molt saludable, és no només promoure la lectura entre els més 
menuts, sinó també els pares compartir la lectura amb els nostres xiquets i xiquetes. Crec 
que és una pràctica molt saludable i molt bona i que evitaria confusions com aquestes que 
s’ha comentat o que s’han produït en les xarxes.

     
3.- GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI-SR. GONZÁLEZ: PREC SOBRE  LES AULES 
DE LA TERCERA EDAT
Sra. Obiol:
Perdoneu. Nosaltres teníem dos precs molt breus. El primer el farà Pablo i el segon el faré 
jo.

Sr. González:
Si, són unes preguntes sobre les Aules de la Tercera Edat. Supose que la regidora Carolina 
Ortiz podrà respondre. Hem tingut coneixement per part d'usuaris de les aules que, primer: 
la persona de contacte amb la qual comptaven, ja no hi continua treballant, però 
desconeixen si continua l'empresa o no; i després ens ha dit que siguen ells mateixos els 
que gestionen qui continuarà l'any que ve, que ha de ser la persona delegada de classe la 
que ho faça; i també ens han dit que el curs que ve seran 10 per classe i no 20, com eren 
fins ara, i que va a fer-se un sorteig per a triar qui continuarà. Les preguntes són: Al final qui 
gestiona les aules, qui gestiona les aules ara mateix?, i, si continua la mateixa empresa, per 
què no tenen el personal dedicat treballant?, i quines alternatives s'han plantejat per no 
haver de reduir el nombre d'alumnes i no deixar fora a gent en un principi i que després 
durant el curs canvie la situació i puguen incorporar-se tots, però des d’un principi? Gràcies.

https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion


Documento firmado electrónicamente (RD 1671/2009). La autenticidad de este documento puede ser comprobada mediante el 
CSV: 13067227714460117742 en https://sedeelectronica.alcoi.org/validacion
Plaça d’Espanya, 1 – Tel. 965 53 71 00 – Fax 965 53 71 61 –  e-mail ajualcoi@alcoi.org – web 
http://www.alcoi.org

Sra. Ortiz:
Doncs, a veure. L'empresa sí que hem pensat que continuarà, d'acord?. El que passa és 
que ara el contracte s’ha suspés. Després, el tema de les aules: nosaltres estem treballant 
en una opció que no simplement serà que estiguen allí físicament. Vull dir, que estem 
treballant.., hem fet un programa, que potser es farà on-line, que no serà presencial, 
d'acord? Aleshores, sí que donarem cabuda a més gent. Però, evidentment, hem de guardar 
totes les normes de seguretat que estiguen marcades per Sanitat. Nosaltres estem treballant 
en això. Sí que tenim un programa per a l’estiu, d'acord?, perquè són coses que es poden 
fer en YouTube, però repetisc: l’empresa serà la mateixa, però de moment està el tràmit 
suspés i en les aules estem treballant en això perquè no es quede ningú fora, per a donar-
los lloc a tots, d'acord?

Sr. González:
Bé, gràcies. Sobretot era això, vore la persona està de contacte que teníem que hi havia..., 
que no continuava aquesta persona i no sabien..., ells mateixos ens han dit que no sabien 
què passava, era per això.

Sra. Ortiz:
Això si que..., perdó, sí que no t’ho he contestat, però sí que és veritat que no hi està... 
(Inaudible).

Sr. González:
No ho he escoltat massa bé, però...

Sr. Alcalde:
No, simplement vull dir que com que el so no és massa bo, li enviarem per escrit les 
respostes.

Sr. González:
Sí, tranquil. Moltes gràcies.

Sra. Ortiz:
Bé.

Sr. González:
Gràcies.

Sra. Obiol:
Gràcies, era una llàstima perquè no sabíem..., Pablo semblava que sí que ho sentia bé, però 
ací al saló de plenaris, no; però no passa res.

4. GRUP MUNICIPAL GUANYAR ALCOI-SRA. OBIOL: PREGUNTA SOBRE 
ACCELERAR  TRÀMITS PER DECLARAR EL PERÍMETRE DE PROTECCIÓ  DEL 
MOLINAR
Sra. Obiol:
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Per acabar, nosaltres solament volíem, en primer lloc, afegir-nos a la satisfacció que ha 
demostrat l’Alcalde al començament per l’èxit de la Plataforma de «Salvem l’Aqüífer del 
Molinar» en la qual molts hem estat col·laborant directament o indirectament, i estem molt 
contents que per fi ho hàgem aconseguit; perquè, és clar, això és posar en mans del mercat 
els drets dels ciutadans. I volíem preguntar..., o una pregunta o un prec, si es pogueren 
accelerar al màxim els tràmits per a declarar el perímetre de protecció del Molinar i si teniu 
pensat, des del govern, alguna..., alguns terminis o algun període pel que fa a això. Gràcies.

Sr. Alcalde:
Sí, li contestarà el Sr. Silvestre.

Sr. Silvestre:
Sí, a vore, nosaltres ja hem contactat amb alguna persona especialitzada que de fet ens ha 
proporcionat..., hem contactat amb un especialista que està en el cíclic, en el cicle hídric de 
l’aigua a la Diputació d’Alacant, i ell ens ha proporcionat una empresa que és prou, prou ad 
hoc per a fer aquest estudi. El que passa és que ara estem mirant..., li hem traslladat la 
informació, i volem..., està en el procés de fer-nos un pressupost i a partir d’ací poder 
reaccionar; però, evidentment, la nostra idea, independentment que després això passe per 
la Confederació i tot això, és agilitzar-ho al màxim possible.

Sr. Alcalde:
Molt bé, doncs no havent-hi més assumptes..., ah, bé, perdó, sí, Sr. Martínez, se m’havia 
oblidat.

5. GRUP MUNICIPAL SOCIALISTA-SR. MARTÍNEZ: ACLARIMENT A QUE GUANYAR 
ALCOI SEMPRE VOTA NO AL QUE PROPOSA ESTE GOVERN
Sr. Martínez:
Només un aclariment. Jo quan parle que Guanyar sempre vota que «No», sempre vota que 
«No» al que proposa el govern, i li donaré les dades de tota la gestió de govern, perquè ací 
parlem d’una moció «instar el govern d’Espanya a dotar les entitats locals» i que vostés 
voten a favor. Això és molt normal. Estic parlant de la gestió d’aquest govern, no d’altres 
governs. Jo li donaré les dades de tot el que han dit vostés que «No» a tota la gestió d’un 
govern socialista en tots els anys que han estat ací.

Y no habiendo más asuntos que tratar, la Presidencia cierra la sesión a las 14:03 horas, de 
lo cual, como Secretaria, lo confirmo, extiendo esta acta, que firmo yo y el Sr. Presidente, en 
prueba de conformidad.
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